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ارزبری تولید فولاد به ۶۵ دلار 
در هر تن کاهش یافت

رئیس انجمن تولیدکنندگان فولاد ایران گفت: ارزبری تولید 
ف��ولاد کاه��ش قابل ملاحظ��ه ای یافته و با بی��ش از ۶۰ درصد 
کاه��ش به ۶۵ دلار ب��ه ازای هر تن رس��یده اس��ت. به گزارش 
»روزگارمعدن«از انجمن تولید کنن��دگان فولاد ایران، »بهرام 
سبحانی« با اشاره به نقش نهضت بومی سازی در کاهش ارزبری 
در تولید فولاد گفت: از س��ال ۱۳۹۷ که نهضت بومی س��ازی و 
بهره برداری حداکثری از توان ساخت داخل در زنجیره فولاد...

 جای خالی میز زغال سنگ 
در صمت 

ض��رورت توج��ه ب��ه زغال س��نگ ب��ه وی��ژه از منظ��ر 
سرمایه گذاری برای ادامه حیات آن و نیز انتقاد از نبود میز 
تخصص��ی این صنعت در وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 
از جمله مباحث مطرح در نشس��ت ش��ورای معادن استان 
کرمان بود.به گزارش روزگار معدن، نشست شورای معادن 
استان کرمان روز شنبه درحالی در محل استانداری برگزار 

62شد...
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»روزگار معدن« چالش های پیش روی صادرات سنگ تزئینی را بررسی کرد:



ارزبری تولید فولاد به ۶۵ دلار در هر تن کاهش یافت
رئی��س انجمن تولیدکنندگان فولاد ای��ران گفت: ارزبری  

تولی��د فولاد کاهش قابل ملاحظه ای یافته و با بیش از ۶۰ 
درصد کاهش به ۶۵ دلار به ازای هر تن رسیده است.

به گزارش »روزگارمعدن«از انجمن تولید کنندگان فولاد 
ایران، »بهرام سبحانی« با اشاره به نقش نهضت بومی سازی 
در کاهش ارزبری در تولید فولاد گفت: از س��ال ۱۳۹۷ که 
نهضت بومی سازی و بهره برداری حداکثری از توان ساخت 
داخل در زنجیره فولاد با قوت و همت مضاعفی دنبال ش��د، 
ارزبری تولید فولاد کاهش قابل ملاحظه ای یافته و با بیش 
از ۶۰ درصد کاهش به ۶۵ دلار به ازای هر تن رسیده است.
وی ادامه داد: یکی از بارزترین جلوه گاه های این دستاورد، 
جش��نواره و نمایشگاه ملی فولاد است که هر ساله به همت 
انجم��ن تولیدکنندگان ف��ولاد و حمای��ت معاونت علمی و 
فناوری ریاس��ت جمهوری، وزارتخانه ه��ای صمت و علوم و 
س��ازمان ایمیدرو برگزار می شود و در آن شرکت های بزرگ 
ف��ولادی و معدنی فرصت های س��اخت داخل خ��ود را ارائه 

می کنند.

س��بحانی خاطرنشان کرد: در این جش��نواره و نمایشگاه، 
شرکت های دانش بنیان نیز به ارائه توانمندی های خود می 
پردازند تا با به هم رس��انی این دو، از توان ساخت داخل بهره 

بیشتری برده شود.
صرفه جویی ارزی ۱.۷ میلیارد دلاری در زنجیره فولاد

رئی��س انجمن ف��ولاد همچنین از برگ��زاری میز تعمیق 
س��اخت داخل در این رویداد خبر داد و گفت: در جشنواره 
امس��ال نیز همچون دوره های گذش��ته میز تعمیق ساخت 
داخل در زنجیره فولاد با انعقاد قراردادها و تفاهم نامه هایی 
بین ش��رکت های بزرگ این زنجیره و ش��رکت های دانش 
بنیان برگزار می ش��ود.وی تصریح کرد: میزان صرفه جویی 
ارزی این قراردادها در چهاردوره قبلی جش��نواره نزدیک به 
یک میلیارد و ۷۰۰ میلیون دلار برآورد می ش��ود. پنجمین 
جش��نواره و نمایش��گاه ملی فولاد ای��ران ۱۹ تا ۲۱ دی ماه 
امس��ال در برج میلاد تهران برگزار می ش��ود.زنجیره فولاد 
یک زنجیره پیش��ران اس��ت و ارتقای بومی سازی و استفاده 

از دانش روز در آن یک نیاز اساسی است.
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توسعه اشتغال زایی با فعالیت معدن مس تخت گنبد در سیرجان

خزان در معاملات آهن اسفنجی

مدیرکل دفتر ماش��ین آلات و تجهیزات کشاورزی، ساختمانی و معدنی وزارت صمت 
با بیان اینکه معدن، مقوله ای بسیار مهم و کلیدی به شمار می آید که نباید از آن غافل 
ش��د، گفت: این حوزه باید بیش از گذش��ته تجهیز ش��ود تا بتوان ظرفیت هایی را در 
این صنعت ایجاد کرد و اقدامات جدی تری برای ذی نفعان انجام داد.ابوذر جمش��یدوند 
بیان کرد: تعارضات مربوط به توان س��اخت داخل در گذشته نیز سبب شده که فرایند 
تامین به لحاظ واردات مختل و س��اخت داخل نیز با مشکل مواجه شود اما با همراهی 
و جلس��اتی که برگزار ش��د، این نتیجه به دس��ت آمد که توان تولید داخل متناسب با 
آنچه که س��اخته می ش��ود و ظرفیت خوبی که در حوزه تولید ماش��ین آلات معدنی در 
سطح کشور احصاء شده بود، به  وجود آید.این مقام مسئول در وزارت صمت، عمده ترین 
مشکلات موجود در این صنعت را مدیریت حوزه تولید و افزایش میزان ساخت داخل، 

کیفیت تولید، مقایسه قیمت های تولید داخل با مشابه خارجی، توجه به خدمات پس از 
فروش، توجه به زمان تحویل ماشین آلات، الزامات واردات و خرید ماشین آلات بسته به 
شرایط معادن و نیاز آن ها برای حداکثر شدن بهره وری معادن برشمرد و گفت: موسسه 
مطالعات و پژوهش های بازرگانی در زمینه های یاد شده کار پژوهشی انجام و نتایج آن 
منتشر خواهد ش��د.بهرام شکوری، رئیس کمیسیون معدن و صنایع معادنی اتاق ایران 
نیز در این نشس��ت عنوان کرد: حدود ۹۸.۳ درصد از معادن کش��ور کوچک و متوسط 

بوده و ۵۰ درصد از معادن غیرفعال با بیشترین مشکل روبه رو هستند.
وی خواستار ارائه آمار تولیدکنندگان، نوع تولید داخلی و ارزش آن ها، میزان ارزبری 
تولیدات داخل، محل تامین تجهیزات مهم نظیر گیربکس و موتور، قیمت محصولات و 
مقایس��ه با محصولات خارجی و شرایط خدمات پس از فروش آن ها شد.شکوری تاکید 

کرد: چنانچه معدنی را در کش��ور تش��ویق به خرید ماشین آلات و هزینه تولید گران و 
فروش محصولات در بورس کنیم، در حق آن ها جفا شده است.

محمدرضا بهرامن، رئیس خانه معدن ایران نیز با بیان اینکه ش��رایط معادن کش��ور 
نسبت به دو سه سال گذشته بهتر شده است، اظهار داشت: شرایط معادن مناسب است 
اما نباید کیفیت را فراموش کرد. امروزه کش��ور در اکتش��افات معدنی عقب است و باید 

در زمینه تامین ماشین آلات حفاری اقدامات اساسی صورت گیرد.
منیژه غلامرضایی، مدیر دفتر زیرساخت ایمیدرو نیز در این نشست خاطرنشان کرد: 
با توجه به برنامه های بخش معدن و اینکه این بخش به عنوان بخش پیش��ران اقتصاد 
است، باید بیش از گذشته به آن توجه شود؛ مسئله ماشین آلات حفاری بسیار مهم بوده 

و باید تحولی در زمینه ماشین آلات حفاری صورت گیرد.

استاندار کرمان گفت: اش��تغال زایی بیش از دو هزار 
و ۶۰۰ نف��ر در معدن مس تخت گنبد، موجب کاهش 

بیکاری و ارتقای سطح زندگی مردم شده است.
محمدمهدی فداکار در حاش��یه بازدید از معدن مس 
تخت گنبد شهرس��تان سیرجان، بیان کرد: افتخار این 
مجموع��ه این اس��ت که به معن��ای واقعی خصوصی و 

بدون حاشیه در حال فعالیت است.
 وی، یک��ی دیگ��ر از ویژگی ه��ای مثبت معدن مس 
تخت گنبد را تیم س��ازی خ��وب این معدن عنوان کرد 
و اف��زود: فعالیت این معدن موجب جذب افراد از نقاط 
مختلف ش��ده و ظرفیت اش��تغال بسیار خوبی را ایجاد 

کرده است.
اس��تاندار کرمان تصریح کرد: دولت نیز وظیفه دارد 

برای تس��هیل در فعالیت های اقتصادی و اشتغال زایی، 
همکاری و مساعدت لازم را داشته باشد.

 به همین دلیل برای رفع مشکل کم آبی معدن مس 
تخت گنبد قطعا همکاری خواهیم کرد که این مشکل 

برطرف شود.
 بر اس��اس این گزارش، معدن م��س تخت گنبد به 
تولی��د میانگین ۱۸۰ ت��ن کنس��تانتره در روز و کاتد 
مس می پردازد که محصول آن در داخل کش��ور مورد 
اس��تفاده ق��رار گرفت��ه و همچنین به خارج از کش��ور 
صادر می ش��ود.معدن م��س تخت  گنبد س��یرجان به 
عنوان بزرگ ترین معدن خصوصی مس ایران محسوب 
می شود و در فاصله ۱۷۵ کیلومتری غرب مرکز استان 

کرمان قرار دارد.

با آغاز فصل س��رما زنجیره ابتدایی فولاد با بحران محدودیت 
انرژی همراه ش��د و این موضوع کاه��ش تدریجی میزان عرضه 
آهن اس��فنجی در رینگ فیزیکی طی چهار هفته گذشته را در 

پی داشت. 
محدودیت   ه��ای گاز موجب ش��ده اس��ت تا تم��ام واحدهای 
تولیدی زنجیره فولاد تا اواس��ط اسفندماه میزان تولید و عرضه 
خود را کاهش دهند و با توجه به ابهامات ناش��ی از لغو عوارض 
صادرات��ی بیش��تر عرضه   های ب��ورس کالا جنبه رف��ع تعهدات 

صادراتی را دارد.
بررس��ی آمار و معاملات تالار صنعتی و معدنی بورس کالا طی 
چهار هفته گذشته نش��ان می دهد که میزان عرضه   ها هر هفته 
نسبت به هفته گذش��ته روند تدریجی نزولی را در پیش گرفته 
است. در هفته   های پایانی آبان ماه قیمت آهن اسفنجی در کانال 
۱۴ هزار تومان به ازای هر کیلوگرم مورد معامله قرار می   گرفت؛ 
اما عرضه آهن اس��فنجی در چه��ار هفته اخیر روند نزولی را در 
پیش گرفت، به طوری که در معاملات ۱۸آذرماه حدود ۱۰۲ هزار 
تن آهن اس��فنجی عرضه ش��د که در ۲۵ آذرماه به ۹۲ هزار تن 
رس��ید و در دوم دی به ۷۰ هزار ت��ن کاهش یافت که این روند 
تدریجی میزان عرضه به معاملات ۹دی ماه هم رسید، به طوری 
که کمترین حجم عرضه هفتگی آهن اسفنجی در بورس کالا در 
سال جاری تاکنون بود و عمده دلیل آن نیز قطعی گاز واحدهای 

احیای مستقیم است.
بررس��ی بازار فیزیکی نش��ان می دهد که دو دلیل اصلی برای 
کاه��ش تدریجی میزان عرضه در ت��الار صنعتی وجود دارد که 
ب��ا توج��ه به حجم کم عرض��ه، تقاضای کمتری نیز نس��بت به 
هفته   های گذش��ته وارد بورس کالا شده است. اولین و مهم ترین 
دلی��ل کاهش عرض��ه را می   توان ب��ه محدودی��ت ۳۰درصدی 
اعمال ش��ده بر س��همیه بهین   ی��اب ش��رکت های متقاضی آهن 
اس��فنجی از سوی بورس کالا نس��بت داد که واحدهای تولیدی 

را با معضل جدی مواجه کرده است.
 از طرفی برخی از شرکت های تولیدکننده شمش که به علت 
عدم توازن قیمت آهن اس��فنجی و شمش در زیان عملیاتی قرار 

گرفته   اند، تولید را متوقف کرده   اند.
همچنی��ن موضوع محدودی��ت گاز در واحده��ای فولادی و 
به وی��ژه کارخانه   های آهن اس��فنجی که با آغاز فصل زمس��تان 

اعمال می شود، موجب کاهش میزان فعالیت و تولید واحدهای 
صنعتی می ش��ود. از این رو فعالان حوزه آهن اس��فنجی در ماه 
پایان��ی پاییز میزان فعالیت خ��ود را افزایش می دهند تا بتوانند 
ضرر و زیان   های ناشی از کمبود گاز در فصل زمستان را جبران 
کنند. روند کاهش��ی میزان عرضه در ب��ازار فیزیکی این ادعا را 
تا حدودی تثبیت می کن��د که موضوع اخطارهای محدودیت و 

قطعی گاز آغاز شده است. 
کاهش میزان عرضه و افزایش قیمت آهن اس��فنجی در تالار 
معدن��ی و صنعتی بورس کالا بر عملکرد دیگر حلقه   های زنجیره 
فولاد تاثیر مس��تقیم گذاشته اس��ت. از این رو محدودیت تولید 
آهن اس��فنجی موجب کاهش عرضه ش��مش فولادی در رینگ 
فیزیکی خواهد ش��د و این در حالی اس��ت که بررسی معاملات 
نشان می دهد میزان عرضه شمش نیز روند کاهشی را در پیش 

گرفته است.
همچنین محدودیت تولید آهن اس��فنجی تحت تاثیر کمبود 
انرژی معاملات مقاطع فولادی را نیز تحت تاثیر قرار داده است، 
ب��ه طوری که در روز ۲۹ آذرماه حدود ۱۵ درصد از حجم عرضه 
م��ورد معامله ق��رار گرف��ت، در روز ۶ دی ماه نی��ز ۱۴ درصد از 

عرضه   ها به فروش رسید.
 ب��ه عبارت بهتر این میزان از معامله به صورت اعتباری انجام 
می ش��ود و عملا به دلیل کمبود نقدینگی دادوستدها به صورت 
نقدی انجام نمی ش��ود و تولیدکننده   ها ترجیح می دهند با توجه 
به مس��ائل ذکرش��ده محصول خود را در بازار عرضه کنند یا با 
توجه به ابهاماتی که پیرامون لغو عوارض صادراتی بیان می شود 
بیش��تر تولیدکننده   ه��ا با ه��دف رفع تعهده��ای صادراتی وارد 
بورس کالا می   ش��وند و از این رو وضعیت معاملات آهن اسفنجی 
در رین��گ فیزیکی هم��ه زنجیزه فولاد را تحت تاثی��ر قرار داده 

است.
در روز معاملات��ی ۹دی ماه تالار فیزیکی در بورس کالای ایران 
میزبان ۲۵ هزار تن آهن اس��فنجی بود که این میزان با استقبال 
۳۱ ه��زار و ۲۰۰تن��ی مواجه ش��د و تمام عرضه م��ورد معامله 
ق��رار گرفت. میزان عرض��ه در روز معاملاتی هفته جاری حدود 
۶۴ درصد کاهش را نسبت به هفته گذشته به ثبت رسانده است. 
بررسی میانگین قیمت پایه نیز نشان می دهد که آهن اسفنجی 

با افت ناچیز قیمت همراه بوده است.

دبیر انجمن زغال سنگ تشریح کرد

درکنادرستمعاونتمعدنیاززغالسنگ
گروه خبر

در حال��ی ک��ه زغالی ها انتظار داش��تند قیمت ها 
اصلاح ش��ود و دول��ت واردات را کاهش��ی کند، اما 
نه تنه��ا این اتفاق نیفتاده بلک��ه این گروه با کاهش 
قیم��ت زغال و غیراقتصادی ش��دن فعالیت روبه رو 
ش��ده و حالا افزایش ۵۰۰ درص��دی حقوق دولتی 
دیگر رمقی برای فعالان این عرصه نگذاش��ته است؛ 
موضوع��ی که ب��ه طور حتم تعطیل��ی معادن زغال 
کش��ور را با وجود پتانس��یل های بالا در پی خواهد 
داشت.بخشنامه حقوق دولتی معادن در سال ۱۴۰۲ 
اخیرا ابلاغ شده و عجیب اینکه بیشترین افزایش در 
بین محصولات معدنی را زغال داش��ته اس��ت. این 
مس��اله در حال��ی اتفاق افتاده که تورم کل کش��ور 
ح��دود ۴۰ درصد افزایش داش��ته و انتظار می رفت 
برای زنده ماندن معادن زغال سنگ یاری گری برسد 
نه اینکه دوباره مش��کلی بر دوش معدنی ها گذاشته 
شود! به جز تورم، مشکل دیگر تفاوت فاحش قیمت 

زغال است.
به طور مثال س��ال گذشته متوسط قیمت داخلی 
۴ میلیون و ۸۰۰ هزار تومان بوده ولی قیمت زغال 
وارداتی هر تن ۱۵ میلی��ون و ۵۰۰ تومان بوده که 
چیزی حدود سه برابر اس��ت! عجیب این است که 
چرا زغ��ال خارجی با این قیمت خری��دار دارد، اما 
زغال داخل��ی باید روی دس��ت تولید کننده بماند؛ 
موضوعی که نش��ان می ده��د معاونت معدنی درک 
شایس��ته ای از زغال ندارد در نتیج��ه نمی تواند در 
راس��تای منافع معادن زغال حرک��ت کند. این در 
حالی است که حتی دولت یک جلسه هم با فعالان 
زغال برگزار نکرده و نخواسته صدای آنها را بشنود! 
حالا هم که بحث افزایش چش��مگیر حقوق دولتی 
مطرح شده؛ موضوعی که باز نشان می دهد دولت با 

مساله معدن بیگانه است.
کاهش قیمت ها �

دبی��ر انجمن زغال س��نگ با بیان اینک��ه معادن 
ب��ه  ندارن��د  خوش��ی  روز  و  ح��ال  زغال س��نگ 
»جهان صنعت« گفت: متاس��فانه قیمت زغال سنگ 
در داخل به خاطر مصوبه دولت کاهشی شده است. 
در واقع در آذر س��ال جاری زغال س��نگ نسبت به 
اس��فند س��ال قبل ۱۲ درصد کاهش قیمت داشته 
است. این در حالی است که هزینه های معادن زغال 
رو به افزایش بوده است. از طرف دیگر کاهش قیمت 
زغال باعث شده که بسیاری از معادن غیراقتصادی 
ش��وند و این مس��اله نیز در تعطیل��ی معادن زغال 

تاثیر گذار باشد.
س��عید صمدی با اش��اره به آماره��ای این عرصه 
گفت: زمانی در کرمان ۸۰۰ هزار تن کنس��انتره در 
سال تولید می شد، اما حالا این آمار به طرز عجیبی 

کاهش یافته و به ۲۰۰ هزار تن رس��یده اس��ت. تا 
جایی که ام��روز می توان گفت هم��ه معادن زغال 

کشور چنین آمار کاهشی ای را تجربه می کنند.
او با اشاره به افزایش حقوق دولتی در حوزه زغال 
گفت: دقیق��ا زمانی که تصور می کردیم تولید زغال 
ب��الا رفته و باید واردات کاهش��ی ش��ود، اما حقوق 
دولت��ی را ۵۰۰ درصد افزای��ش می دهند که به این 
معنی اس��ت که مس��وولان از فضا شناخت درستی 

ندارند.
افزایش واردات زغال �

دبیر انجمن زغال سنگ تصریح کرد: سال گذشته 
نزدیک به ۸۰۰ میلیون دلار زغال سنگ با مشتقات 
مربوطه طبق آمار گمرک وارد کش��ور شد، اما برای 
امس��ال باید گفت که تولید عملا در ۸ ماهه ابتدای 
سال نس��بت به مقدار مشابه س��ال قبل حدود ۲۱ 
درصد کاهش داش��ته اس��ت. پیش بینی می ش��ود 
ب��ا توجه به اینکه نیازها در جای خود باقی اس��ت، 

واردات بیشتری را انجام دهیم.
صمدی ب��ا انتقاد از عملکرد دول��ت گفت: دولت 
بر این مس��اله تمرکز می کند که چه کنیم تا تولید 
داخل��ی را کاهش دهیم، در حال��ی که ۱۲ میلیارد 
تن ذخیره زمین شناس��ی زغال در کش��ور داریم و 
سیاست ها باید به این سمت برود که قیمت زغال در 
ش��رایطی باشد که تولید افزایشی و واردات کمتری 

صورت گیرد.
دبیر انجمن زغال سنگ با اشاره به شرایط واردات 
خودرو در کشور و تبعیض در سیاست ها اظهار کرد: 
ب��ا اینکه قیمت خ��ودروی خارجی از قیمت داخلی 

ارزان تر است ولی دولت از خودروی داخلی حمایت 
می کند. این در حالی اس��ت که قیمت زغال س��نگ 
وارداتی س��ه برابر قیمت داخلی است! به طور مثال 
سال گذش��ته متوس��ط قیمت داخلی ۴ میلیون و 
۸۰۰ ه��زار تومان بوده ولی قیمت زغال وارداتی هر 
تن ۱۵ میلیون و ۵۰۰ تومان بوده اس��ت که چیزی 

حدود سه برابر است.
صم��دی با انتق��اد از عملک��رد وزارتخانه و نقش 
معاونت معدنی گفت: متاسفانه معاونت معدنی هیچ 
درکی از زغال ندارد؛ در نتیجه نمی تواند در راستای 
منافع مع��ادن زغال حرکت کن��د. بنابراین متوجه 
می ش��ویم که در مجموع شناخت درستی در حوزه 

زغال از طرف دولتی ها وجود ندارد.
ناامیدی معادن زغال از دولت �

دبیر انجمن زغال س��نگ با تاکید بر اینکه معادن 
زغ��ال هیچ امیدی به دولتی ها ندارند، خاطرنش��ان 
کرد: با توجه به اهمیت مس��اله زغال در کش��ور از 
قدیم همواره کمیته پشتیبانی زغال برگزار می شده 
که جلس��اتی را تشکیل می داده است. این در حالی 
است که تا به امروز ما با دولت حتی یک جلسه هم 
برگزار نکرده ایم! درصورتی که وقتی حادثه ای اتفاق 
بیفتد که به طور مثال ۶ نفر کشته شوند، شبانه سه 
وزی��ر در محل حضور پیدا می کنن��د، این در حالی 
اس��ت که به جای این بازدیدهای دسته جمعی بهتر 

است ببینید که مشکلات چه هستند.
صمدی در پاس��خ به این سوال که انتظار شما از 
مسوولان چیست، خاطرنشان کرد: بررسی کنند که 
آیا معادن زغال س��ودی داده اند ک��ه حالا بخواهند 

حقوق دولتی را ۵۰۰ درصد افزایش دهند؟! با توجه 
ب��ه اینکه قیمت زغ��ال ماهانه ابلاغ می ش��ود و هر 
کسی نمی تواند قیمت تعیین کند، اما متاسفانه آذر 
ماه نسبت به اس��فند سال قبل قیمت ها ۱۲ درصد 
افت کرد. این در حالی است که معادن مانده اند چه 
اقدام��ی را صورت دهند تا بتوانند ماندگار باش��ند. 
مس��اله این است که امروز معادن بین ادامه فعالیت 

و تعطیلی مانده اند.
جای خالی میز زغال سنگ در صمت �

در ادام��ه محمدرضا پورابراهیم��ی نماینده مردم 
کرم��ان و راور در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: 
صنعت زغال ظرفیتی برای اقتصاد اس��تان و کشور 
محسوب می ش��ود که به تولید بیش��تر، صادرات و 
افزای��ش واحدهای بیش��تر در تکمیل زنجیره زغال 

می تواند کمک کند.
وی افزود: با توجه به میزان ذخایر زغال در استان 
کرمان، زیبنده نیست که ظرفیت استخراج و تولید 
در اس��تان به ۲۰۰ هزار تن هم نرسد، در حالی که 
نی��روی کارشناس��ی و کارگ��ری در نواحی معادن 

زغال سنگ فراهم است.
رییس کمیس��یون اقتصادی مجلس با بیان اینکه 
موضوع زغال س��نگ به عنوان چالش اصلی اس��تان 
کرمان باید مطرح ش��ود، تاکید ک��رد: ما در وزارت 
صم��ت میز و مدیر تخصصی زغال س��نگ نداریم و 
باید این میز شکل بگیرد تا بسیاری از ظرفیت های 

دیگر نیز فعال شود.
نماین��ده مردم کرمان و راور در مجلس ش��ورای 
اسلامی اظهار کرد: سرمایه گذاری در صنعت زغال، 

اص��لاح تعرفه های واردات، مش��وق های صادراتی و 
افزایش پهنه های معادن زغال سنگ از جمله موارد 

حمایتی برای رونق این صنعت هستند.
پور ابراهیمی با اش��اره به قدیمی و فرسوده بودن 
تجهیزات ش��رکت زغال س��نگ کرمان خاطرنشان 
کرد: مکانیزه ش��دن اس��تخراج و تولید زغال سنگ 
بهای تمام ش��ده این محص��ول را کاهش می دهد و 
به زودی در معدن خمرود شاهد مکانیزه شدن این 

فرآیند توسط بخش خصوصی هستیم.
ناامیدی از صندوق بازنشستگی فولاد �

استاندار کرمان گفته است: ادامه فعالیت و حیات 
صنعت زغال س��نگ در اس��تان به س��رمایه گذاری 
وابس��ته اس��ت و اگر این امر تحق��ق نیابد صنعت 
زغ��ال نابود می ش��ود. محمد مهدی ف��داکار افزود: 
ش��رکت هایی هم که در حوزه زغال س��نگ فعالیت 
دارن��د درب��اره کیفیت زغال تلاش ه��ای خود را به 
کار گیرن��د.وی با بیان اینکه امکان س��رمایه گذاری 
صنعت زغال س��نگ با صندوق بازنشس��تگی فولاد 
نیست تصریح کرد: در چند روز آینده طی نشستی 
که با رییس جمهوری خواهیم داشت، پیشنهادهایی 
درباره ضرورت تغییر س��هامدار و راهکارهای دیگر 
حوزه زغال اس��تان مطرح می کنیم. استاندار کرمان 
تاکید کرد: سازمان های متولی بیمه و مالیات نیز در 
زمینه شرکت زغال سنگ فعلا همکاری کنند تا کار 
ادامه پیدا کند. وی همچنین با اشاره به نیاز برخی 
شهرس��تان های اس��تان به برق و گاز برای ایجاد و 
توس��عه معادن اظهار کرد: اجازه داده می شود برای 
اج��رای خط انتقال برق از زرند ب��ه راور، پهنه های 

معدنی این مسیر مشخص و بررسی شود.
فداکار زمینه وصول حقوق دولتی معادن اس��تان 
نی��ز بیان ک��رد: باید گزارش��ی از وضعیت وصول و 
پرداخ��ت حقوق دولت��ی معادن در اس��تان کرمان 
تهیه و مشخص شود تا انتهای سال وضعیت به چه 

صورت است.
بخش�ی از تجهیزات ام�دادی خریداری  �

شد
مدیرکل صنعت، معدن و تجارت اس��تان کرمان 
گفت: با پیگیری های انجام شده منابعی برای بحث 
تامین تجهیزات امداد و نجات در معادن زغال سنگ 
اس��تان در نظر گرفته شده و با کمک دانشگاه علوم 

پزشکی بخشی از تجهیزات خریداری شده است.
مهدی حس��ینی نژاد پیش��نهاد کرد که بخش��ی 
از حقوق مع��ادن برای انتقال خط ب��رق به معادن 
شهرس��تان های اس��تان مانند راور، بافت و ارُزوییه 
اختص��اص یابد. مدیرکل صنع��ت، معدن و تجارت 
کرمان بیان کرد: استان بیش از ۵۰ درصد از حقوق 
دولتی معادن را در کش��ور تامی��ن می کند که باید 
تلاش کنیم سهم بیش��تری از این حقوق به استان 

برگردد./ جهان صنعت،

      ضرورت نوسازی ناوگان ماشین آلات معدنی در کشور 

در گذش��ته، عمده فعالیت های اکتش��افی مع��ادن در ایران 
را ش��رکت ها و مهندس��ان روس انج��ام می دادن��د. بنابراین، 
بس��یاری از روش ه��ای مرس��وم به کار برده ش��ده در تخمین 
ذخایر معدنی و همچنین امور اکتش��افی معادن ایران، به ویژه 
درباره زغال س��نگ، به روش روس��ی ش��هرت دارد.بااین حال، 
عمده ذخایر معدنی کوچک و متوس��ط در ایران، از هیچ گونه 
اس��تانداردی در تهیه گزارش های اکتشافی و تخمین ذخیره 
خود بهره نمی برند و همین موضوع سبب شده است که کشور، 
حتی در س��ال هایی که تحریم های بین المللی بسیار محدودتر 
بودند، با معضل جذب س��رمایه گذار خارجی روبه رو شود و در 
جلب اعتماد آنها ناموفق باش��د.در چند سال گذشته، سازمان 
توس��عه و نوس��ازی معادن و صنایع معدنی ای��ران با برگزاری 
دوره های آموزش��ی و همچنین بازنویس��ی برخی گزارش های 
اکتش��افی و رده بندی ذخایر معادن تحت ام��ر خود، اقداماتی 
را در راس��تای استانداردس��ازی انجام داده است.علاوه بر این، 
مع��ادن بزرگ ای��ران که البته تع��داد آنها کمتر از انگش��تان 
دس��ت اس��ت نیز، گزارش های اکتش��افات تکمیل��ی خود را 
 JORC، NSTW برمبن��ای اس��تانداردهایی مانند ج��ورک
و... انج��ام داده ان��د. روش ج��ورک که موسس��ه اصلی آن در 
استرالیا قرار دارد، اصلی ترین اس��تانداردی است که مطابقت 
خوبی با معادن ایران دارد.اما همان گونه که ذکر ش��د، مسئله 
اصلی استانداردسازی، گزارش های رده بندی ذخایر در معادن 
کوچک و متوس��ط مقیاس کشور است که بیش از ۹۸ درصد 
مع��ادن ما را تش��کیل داده اند.برای رفع این نقص لازم اس��ت 
ادارات صمت اس��تان ها بر نحوه تهیه گزارش های اس��تاندارد 
توسط بهره بردار و گروه مشاور وی نظارت دقیق داشته باشند 
و نقش خود را به درستی ایفا کنند. لازم به ذکر است که عمده 
روش های رده بندی ذخای��ر معدنی در ایران، روش موردوثوق 
س��ازمان ملل متحد است.در حال  حاضر باتوجه به تحریم های 
بین الملل��ی که بخش مع��دن را نیز در برگرفته، پیوس��تن به 
مجامع بین المللی کمی س��خت تر از گذشته شده است. عمده 
این موسس��ات و مجامع بین المللی، در کش��ورهای استرالیا، 
کانادا و ایالات متحده قرار گرفته اند.براس��اس آنچه اشاره شد، 
به طورکلی مبنای ورود س��رمایه گذار خارجی به معادن ایران، 
گزارش های اس��تانداردی است که طی آن امکان ارزیابی فنی 
و مالی صحیح س��رمایه گذار از ذخیره معدن فراهم می ش��ود. 
به نظر می رس��د باتوجه ب��ه نیاز بخش معدن کش��ور به ورود 
سرمایه گذار خارجی و جذب س��رمایه های سرگردان داخلی، 
می توان با استانداردسازی گزارش های پایان عملیات اکتشاف 
و تخمین ذخیره معادن کوچک و متوس��ط ایران، قدم بزرگی 
در راستای توس��عه این بخش مهم اقتصادی برداشت.باتوجه 
به گزارش های منتشرش��ده از سوی سازمان ایمیدرو، یکی از 
دلایل عمده فعالیت نداش��تن یا زیر ظرفیت بودن این معادن، 
نبود س��رمایه کاف��ی در مراحل تکمیل حفاری، اس��تخراج و 
فرآوری است.جذب س��رمایه های سرگردان کشور که به جای 
ط��لا و ارز و دیگر بازارهای کاذب می تواند جذب بخش معدن 
شود و زمینه رش��د و شکوفایی آن را فراهم آورد، بسترسازی 
مناسب خود را می طلبد که همان استانداردسازی گزارش های 
معدن به ویژه در حوزه تخمین ذخایر است.البته نباید فراموش 
کرد که در اختیار داش��تن افرادی که دارای مدرک معتبر در 
ای��ن زمینه باش��ند، نیازمند صرف هزینه اس��ت، زیرا در حال  
حاض��ر تعداد افرادی که دارای مدرک معتبر جورک باش��ند، 
چندان زیاد نیس��ت، در نتیجه می توان در قدم های ابتدایی از 
کارشناسان خارجی اس��تفاده کرد، اما همزمان، باید امکانات 
آموزش��ی در کش��ور به اندازه کافی مهیا ش��ود تا علاقه مندان 
بتوانند این مدرک را دریافت کنند و در این زمینه به فعالیت 

بپردازند.

احسان پیری  
 کارشناس و فعال معدن

یادداشت

نایب رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ای��ران گفت: حذف قیمت گذاری دس��توری، ضامن توس��عه 

بخش معدن است.
س��جاد غرقی نایب رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی 
اتاق بازرگانی ایران با اشاره به اینکه »فروش داخل«،  »فروش 
صادراتی«، »س��رمایه گذاری« )چه داخل��ی و چه خارجی( و 
همچنین »تسهیلات بانکی«، چهار مسیر برای تامین منابع در 
بخش معدن هستند، افزود: تعیین عوارض سنگین برای بخش 
صادرات مواد معدنی، موجب شده است که منابع پایدار ارزی 
برای بخش معدن بوج��ود نیاید و همچنین در فروش داخل، 
قیمت گذاری دستوری را شاهد هستیم و باوجود اینکه بورس 
کالا را داریم، اما قیمت ها رقابتی نیست و درواقع بخش معدن 

بصورت پایدار از دو منبع اصلی محروم می شود.
وی گفت: سرمایه گذاری خارجی نیز تا اطلاع بعدی ممکن 
و محتمل نیس��ت و بخش معدن نیز حتی اگر موانع تحریمی 
حل شود، به دلیل پرریس��ک و سرمایه بر بودنش، در اولویت 

سرمایه گذاری خارجی نیست.
غرقی همچنین با اش��اره به ش��رایط نامناس��ب بانک ها در 
تامی��ن مالی، »تس��هیلات مالی« را نیز گزینه مناس��بی برای 
تامین منابع بخش معدن ندانست و افزود: بانک ها در شرایطی 
نیستند که بتوانند تامین مالی جدی بواسطه تسهیلات انجام 

دهند.
نایب رئیس کمیسیون معدن و صنایع معدنی اتاق بازرگانی 
ای��ران گفت: فقط درصورتی که صادرات م��واد معدنی را آزاد 
کنیم و قیمت گذاری دستوری را برداریم، می توانیم امیدواریم 
باش��یم که بخ��ش مع��دن در حوزه ه��ای مس، بوکیس��ت، 
س��نگ های س��اختمانی، آهن و فولاد توسعه می یابد و درغیر 
اینص��ورت مطمعنا روند توس��عه در بخش مع��دن کندتر و یا 

حتی متوقف خواهد شد.
گفتنی اس��ت؛ حذف قیمت گذاری دستوری در دستور کار 
وزارت صم��ت قرار دارد و ماه گذش��ته وزیر صنعت، معدن و 
تجارت، در س��خنانی، اص��لاح نظام قیمت گذاری دس��توری 
و جایگزین��ی راهب��ری تولید و تجارت به ج��ای تصدی گری 
)حکمرانی( را یکی از جهت گیری های راهبردی این وزارتخانه 
اعلام ک��رد و گف��ت: برنامه هایی مانند ح��ذف قیمت گذاری 
دستوری در کنار حذف برخی رانت ها و حمایت های نامحدود 

و غیر مشروط برای برخی صنایع را در دستور کار داریم.

خبر

اخبار

 میانبر جذب سرمایه

بخش معدن چگونه 
توسعه می یابد؟
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بازار مصرف س��نگ ساختمانی کشور ما بیشتر داخلی است 
و هرچن��د ظرفیت صادراتی ت��ا ۴ میلیون دلار وجود دارد، اما 
حجم صادرات در حدود ۳۰۰ میلیون دلار بوده و متاسفانه در 
س��ال های گذشته این عدد نه تنها رشد نداشته که کاهش هم 
پیدا کرده اس��ت.بازارهای هدفی که می توان برای سنگ های 
تزئینی کش��ور تعریف ک��رد، عبارتند از: هندوس��تان، ترکیه، 
کش��ورهای عربی و بازار س��نگ های مرغوب تر ه��م ایتالیا و 
اروپا هستند.متاس��فانه درحال حاضر، مجموعه مش��خصی که 
به صورت سیستماتیک بازار س��نگ های ساختمانی را رصد و 
تحلیل کن��د، وجود ندارد. البته ایمی��درو، مرکز پژوهش های 
مجلس، انجمن سنگ ایران و برخی انجمن های دیگر به صورت 
پراکن��ده فعالیت هایی را انجام می دهن��د، اما این مطالعات از 
انس��جام کافی برخوردار نیس��ت. اگر تحلی��ل بازارها به خوبی 
انجام ش��ود، می تواند برای مدیران دولتی تصمیم س��از باش��د 
و در برنامه های توس��عه ای به طورویژه و جدی موضوع س��نگ 
مطرح شود.امکانات موجود در کشور برای ارتقای جایگاه تولید 
و فرآوری س��نگ چندان قابل توجه نیس��ت. به طورمعمول در 
ای��ران یک یا ۲ اره یا س��یم برش در یک واح��د کار می کند. 
گاهی اوقات واحدها بزرگ تر می ش��وند و تعداد اره ها و س��یم 
برش ها را به ۲ عدد افزایش می دهند.در موارد بس��یار خاص، 
که به ندرت دیده می ش��ود، کارخانه فرآوری ۶ الی ۷ ماش��ین 
ب��رش در اختیار دارد، اما می توان با س��رمایه گذاری در زمینه 
راه اندازی مگاپروژه ها واحدهای فرآوری ایجاد کرد که حداقل 
۵۰ ماشین برش سنگ داشته باشند.یکی از بهترین کشورهای 
دنی��ا در این زمینه چین اس��ت ک��ه فعالیت های��ش معمولا 
ابعاد بس��یار بزرگی دارد و در طول س��ال می تواند میلیون ها 
مترمربع س��نگ تولید کند.فرآوری سنگ های تزئینی صنعتی 
اس��ت که نیاز ب��ه آب دارد، اما معمولا آب مورداس��تفاده، در 
فرآین��د، بازچرخانی می ش��ود. به عبارت دیگر، آب در س��یکل 
تولی��د دوباره به پروژه برمی گ��ردد. در نتیجه، حجم مصرف و 
هدررف��ت آب در ای��ن چرخه زیاد نیس��ت و می توان با همان 
میزان آب که در ش��هرک های صنعتی وجود دارد، مگاپروژه ها 
را ه��م راه اندازی کرد. س��رمایه اولیه این پروژه ها بس��تگی به 
این دارد که در چه زمین و در چه موقعیت مکانی قرار اس��ت 
این واحدها را احداث ش��وند. پس نرخ زمی��ن یکی از عوامل 
اثرگذار اس��ت. علاوه بر این، مگاپروژه ها به سوله های عظیمی 
احتیاج دارند، اما هزینه س��وله ها خیلی زیاد نیست، در عوض 
تجهیزات و ماش��ین آلاتی که باید مورداس��تفاده قرار گیرد، از 
عوامل تعیین کننده س��رمایه اولیه اس��ت. شاید به طورتقریبی 
بتوان گفت ه��ر مگاپروژه به ماش��ین آلات و تجهیزاتی بالای 
۲۰ میلیون دلار نیاز دارد تا بتواند در مقیاس��ی قابل قبول کار 
خود را آغاز کند. به طبع در بیش��تر موارد، سرمایه اولیه تامین 
این پروژه های عظیم باید از طریق بانک ها، صندوق های بیمه 
ی��ا از طریق بورس تامین ش��ود.در هر مگاپروژه می توان بیش 
از ۱۰۰ نفر را به صورت مس��تقیم مشغول به کار کرد و صدها 
نفر هم به صورت غیرمس��تقیم وارد فضای کار می شوند. با این 
حساب، می توان گفت یک مگاپروژه می تواند چندین هزار نفر 
را به صورت مستقیم و غیرمستقیم صاحب شغل کند. علاوه بر 
این، برای تامین سنگ این مجتمع های بزرگ هم باید معادن 
و کارگاه های بیش��تری فعال شوند که در نتیجه همراه با این 
پروژه ها اش��تغالزایی خوبی در کش��ور ایجاد خواهد شد.گفته 
می شود که بازار به سمت استفاده از سنگ های مصنوعی تغییر 
ذائقه داده اس��ت، اما به گمان من، اگر کامپوزیت و سنگ های 
مصنوعی وارد بازار شدند، به این معنی نیست که سنگ طبیعی 
بازار خود را از دس��ت می ده��د. دلایل چندی برای اثبات این 
موضوع می توان برشمرد؛ اول اینکه سنگ روح دارد و بنابراین 
نسبت به مصنوعات، برای انسان جذابیت بیشتری دارد. دیگر 
اینکه طرح های س��نگ تکرارناپذیر است، اما کاشی، سرامیک، 
کامپوزیت و... با طرح های واحد و یکس��انی تولید می شود که 
حالت کلیش��ه ای پیدا می کند و از آنجای��ی  که مصرف کننده 
معمولا تنوع و طرح و رنگ های گوناگون را می پسندد، بنابراین 
مصنوعات نمی توانند کاملا جایگزین سنگ طبیعی شوند.علاوه 
بر این، هرچه در دنیا تولید می ش��ود، رقبایی هم پیدا خواهد 
کرد، اما می بینیم بازارها به سمت وس��ویی می روند که تعادلی 
بین تولیدات مصنوعی و طبیعی برقرار ش��ود و باوجود اینکه 
مصنوعات زیبا و جذابی تولیدش��ده اس��ت، اما همچنان بازار 
تقاضا برای سنگ وجود دارد. پس به طورکلی می توان گفت در 
آینده بخشی از بازار به سمت کامپوزیت ها و مصنوعات سنگی 
گرایش پیدا خواهد کرد، اما بخش دیگر که به صورت س��نتی 
مش��تری س��نگ بوده اند، همچنان طرفدار آن باقی می مانند. 
بنابراین بازار سنگ، همچنان پررونق باقی می ماند و حداقل در 

طول ۱۰ سال آینده افت چشمگیری نخواهد داشت.

رئیس هیئ��ت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد با اش��اره 
به زیان س��نگین فولادی ها از وضع عوارض صادراتی گفت: در 
کش��ور به طور نسبی ۱۳ تا ۱۴ میلیون تن تولید فولاد متوقف 
ش��ده که در س��ال جاری حدود ۱۰ تا ۱۲ میلی��ارد دلار برای 
کشور و فولادسازان خسارت در پی خواهد داشت.نادر سلیمانی 
با اش��اره به زیان س��نگین فولادی ها از وضع عوارض صادراتی 
اظهار کرد: با توجه به شرایطی که در کشور وجود دارد، می توان 
گف��ت وضع این عوارض برای دولت س��ودی ن��دارد و در واقع 
ب��زرگ ترین متضرر این عملک��رد، دولت خواهد بود. همچنین 
پس از دولت، فولادس��ازان بزرگ دولتی نیز بیش��ترین ضرر و 
زی��ان را تجربه خواهند کرد.وی در ادامه اضافه کرد: در کش��ور 
به طور نس��بی ۱۳ تا ۱۴ میلیون تن تولید فولاد متوقف ش��ده 
که در س��ال جاری حدود ۱۰ تا ۱۲ میلیارد دلار برای کشور و 
فولادس��ازان خس��ارت در پی خواهد داشت. در حال حاضر، در 
صنعت ف��ولاد ۴۵ میلیون تن ظرفیت تولید داریم؛ اما به دلیل 
مش��کلات گاز و برق و وضع عوارض صادراتی روند تولید بسیار 
آرام حرکت می کند.رئیس هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان 
فولاد معتقد اس��ت در پایان س��ال جاری تولید فولاد کشور به 
حدود ۳۳ میلیون تن برسد.سلیمانی تصریح کرد: ناگفته نماند 
که این آمار و ارقام در مقایس��ه با س��ال گذشته بررسی شده و 
براس��اس طرح افق ۱۴۰۴ برنامه ریزی نمی شود؛ چرا که طبق 
برنامه س��ال آینده باید به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد برسیم و 

این درحالیست که تولید بالفعل کنونی ۳۳ میلیون تن است.

علی سلگی  
دبیر کل انجمن سنگ ایران

یادداشت

موج معدن

یک مقام مس��ئول در وزارت صمت گفت: وزیر صنعت، معدن و تجارت به نامه اخیر 
مع��اون اول رییس جمهور در خصوص لغو ع��وارض صادراتی با عنوان حمایت از تولید 

پاسخ داده و منتظر تصمیم هئیت وزیران هستیم.
سیف الله امیری، مدیرکل دفتر صنایع معدنی وزارت صمت گفت: وزیر صنعت، معدن 
و تجارت به نامه اخیر معاون اول رییس جمهور در خصوص لغو عوارض صادراتی، پاسخ 
داده و راهکارهایی را تحت عنوان حمایت از تولید ارایه نموده که بر این اساس، منتظر 

تصمیم هئیت وزیران هستیم.
وی افزود: با توجه به اینکه تولیدکنندگان و صادرکنندگان  از میزان  قطعی عوارض  
با خبر نبودند، کالاهای خودشان را با قیمتی پایین تر از میزان عوارض که در مردادماه 
تصویب شده بود، صادر کردند؛ بنابراین قطعا منطقی  نیست که از ابتدای سال مشمول 

عوارض عوارض قطعی بشوند.
امی��ری ادامه داد: عوارض کالایی مثل س��نگ آهن مگنتیت که کمبود آن در داخل 
وج��ود دارد، ۲۰ درصد ب��وده و تغییری نکرده؛ اما عوارض کالاهایی مثل س��نگ آهن 
هماتی��ت و گندله که م��ازاد داریم، در نامه وزیر صمت به معاون اول کاهش پیدا کرده 

است.
س��نگ آهن هماتیت )به انگلیس��ی Hematite iron ore( که نام خود را از کلمه 
یونانی “haima” به معنای خون گرفته است رنگ قرمز متمایل به قهوه ای دارد که آن 
را از سایر مواد معدنی متمایز می کند. این ماده از نظر شیمیایی، اکسید آهن با فرمول 
شیمیایی Fe۲O۳ است. این ترکیب به هماتیت میزان آهن ۷۰ درصدی می دهد و آن 

را به یکی از غنی ترین منابع آهن شناخته شده برای بشر تبدیل می کند.

س��نگ آهن هماتی��ت به عنوان ی��ک ماده خام اساس��ی برای تولید ف��ولاد جایگاه 
برجس��ته ای دارد. فولاد که یکی از پرکاربردترین مواد در ساخت و ساز است، به شدت 

به سنگ آهن متکی بوده و هماتیت منبع اصلی آن است.
 محتوای آهن بالا و سطوح ناخالصی کم آن، سنگ آهن هماتیت را به گزینه ای ایده 

آل برای فرآیندهای فولادسازی تبدیل می کند.
س��نگ آهن هماتیت با فراوانی در سراس��ر جهان به عنوان یک منبع کلیدی در بازار 

جهانی آهن و فولاد ظاهر می شود.
 ذخایر عمده هماتیت را می توان در کش��ورهایی مانند اس��ترالیا، برزیل، چین و هند 
یافت که این کشورها را به بازیگران مهمی در استخراج و صادرات سنگ آهن هماتیت 

تبدیل می کند.

»روزگار معدن« چالش های پیش روی صادرات سنگ تزئینی را بررسی کرد:

سـایه سنگین سنـگ
شهریار خادمی

با مروری بر وضعیت تجارت جهانی و منابع ارزی 
برای اهداف توسعه صادرات هر کشور، بهبود سطح 
زندگی، اشتغال و ارتقاء سطح کیفیت، لزوم حضور 
در بازارهای صادراتی را برای تمام کش��ورها حیاتی 
نموده است.تنگ تر شدن رقابت های جهانی، اتکا به 
مزیت های نس��بی هر کشور را امری اجتناب ناپذیر 
ک��رده و س��بد کالاهای صادراتی هر چ��ه بزرگتر و 
متنوع باش��د، محص��ولات صادراتی آس��یب پذیری 
کمتری خواهند داشت.ایران بخاطر تنوع در رنگ و 
گوناگونی سنگ در رده پنج کشور برتر تولید کننده 
سنگ خام قرار دارد حال سوالی که مطرح می شود 
این است که وضعیت ایران در صادرات سنگ چگونه 
اس��ت. درحال حاضر میزان مصرف در داخل کشور 
سالیانه ۶۰ میلیون مترمربع است و با احتساب ۱۰ 
میلیون مترمربع س��نگ صادرات��ی، در مجموع ۷۰ 
میلیون مترمربع در سال سنگ فرآوری شده تولید 
داریم.دو س��وم ظرفیت واحده��ای تولید و فرآوری 
س��نگ های تزئینی به دلیل ع��دم صادرات عملًا به 
حالت تعطیل درآمده و نیاز اس��ت تا مس��ئولان در 
جهت رونق بخش��ی به این بازار کمر همت بس��ته و 
صادرات را فعال کنند.در همین ارتباط گفت وگویی 
ب��ا یکی از فع��الان صنعت داش��تیم ک��ه در ادامه 

خواهید خواند.
تولید سالیانه ۷۰ میلیون مترمربع سنگ �

احم��د رمضانی درباره میزان مصرف س��نگ های 
تزئینی س��اختمانی در کش��ور ب��ه »روزگارمعدن« 
گف��ت: مص��رف س��نگ در س��ال های ۹۱ و ۹۲ به 
دلیل افزایش پروانه های س��اختمانی شهرداری های 
کش��ور به ۱۳۰ میلیون مترمربع در سال رسید اما 
به تدریج و با حاکم ش��دن شرایط رکورد در کشور و 
کاهش پروانه های س��اختمانی این میزان از مصرف 
با کاهش روبه رو شد درحال حاضر میزان مصرف در 
داخل کش��ور سالیانه ۶۰ میلیون مترمربع است و با 
احتس��اب ۱۰ میلیون مترمربع سنگ صادراتی، در 
مجموع ۷۰ میلیون مترمربع در سال سنگ فرآوری 
شده تولید داریم. وی ادامه داد: این میزان از تولید 
در حالی اس��ت ک��ه ظرفیت داخلی ب��رای فرآوری 
سنگ سالیانه ۲۰۰ میلیون مترمربع است و با توجه 
به می��زان تولید می توان گفت ک��ه درحال حاضر با 

یک سوم از ظرفیت خود در حال فعالیت هستیم.
ص�ادرات راه�کار ب�رون رف�ت کاه�ش  �

تولیدات
این فعال صنعت س��نگ درباره راهکار برون رفت 
کاهش تولیدات در کشور افزود: ایران به لحاظ میزان 
مصرف سنگ های تزئینی ساختمان جزو کشورهای 
نخس��ت قرار دارد و این در حالی اس��ت که بیشتر 
کش��ورها زیر رقم متوس��ط مصرف ما قرار دارند. ما 
درحال حاضر بیش از نیاز خود امکان فرآوری سنگ 
در کشور داریم از این رو با تقویت صادرات می توان 

ظرفیت های موجود را به تولید رساند.
رمضانی در ادامه گفت: بهتر اس��ت تا با همکاری 
انجم��ن س��نگ، دول��ت مجل��س و وزارت صمت 
ش��رکت های مدیری��ت صادرات��ی و هلدینگ های 
صادراتی ایجاد کنیم چ��را که با انجام این اقدامات 
برای ف��رآوری می توان، ظرفیت حداقل ۵۰ میلیون 
مترمرب��ع س��نگ برنامه ری��زی کرد و ب��ا صادرات 
آن ی��ک میلی��ارد دلار ارز به کش��ور وارد کرد. وی 
درباره امکانات س��خت افزاری موجود در واحدهای 
فرآوری س��نگ گفت: واحدهای فرآوری س��نگ در 
کش��ور که دو سوم آنها فعالیت دارند دارای امکانات 
س��خت افزاری خوبی هس��تند و می توان با افزودن 
یک سری از امکانات سخت افزاری جدید تر به برخی 
از واحدهای تولیدی، س��نگ های اسلب و یا تایل با 

کیفیت مناسب برای صادرات را تولید کرد.
وی در ادامه به مشکلات واحدهای فرآوری اشاره 
ک��رد و اف��زود: درحال حاضر واحدهای ف��رآوری با 
یک سری از مش��کلات از جمله خرید سنگ بلوک 
مواج��ه به صورت نقدی، افزایش کرایه حمل ونقل و 
افزایش مواد مصرفی مواجه هس��تند که با حل این 
مسائل می توان زمینه توسعه صادرات را فراهم کرد. 
همچنین به همین منظور جلسات زیادی با بزرگان 

این صنف برگزار ش��ده اس��ت و با جمع آوری نقطه 
نظرات به دنبال زمینه فراهم سازی توسعه صادرات 

هستیم.
انتظارها برای لغو عوارض صادرات سنگ بلوک

این فعال س��نگ درباره عوارض بر سنگ بلوک یا 
خام گفت: در زمان وزارت صمت در دولت دوازدهم، 
آق��ای س��رقینی معتقد بود که باید ب��رای صادرات 
س��نگ بلوک یا خام و نیمه فرآوری ش��ده عوارض 
۲۰ درص��دی تعیین کرد و در حالی که اجرای این 
تصمیم مشکلاتی را برای بخش معدن ایجاد می کرد 
و کارشناسان شورای سیاست گذاری هم مخالف این 
اقدام بودند در ش��ورای اقتصاد به تصویب رسید. از 
آن زم��ان تاکن��ون ما به دنبال ح��ذف این عوارض 

هستیم و مکاتبات زیادی هم صورت گرفته است.
وی درباره عدم داشتن برنامه جامع بلندمدت در 
حوزه صنعت کشور گفت: یکی از مشکلات ما برگزار 
نشدن جلسات شورای سیاس��ت گذاری سنگ های 
تزئینی است که برگزار نمی شود و علی رغم مکاتبات 
هنوز نتوانسته ایم این جلسات را برگزار کنیم ضمن 
اینک��ه ما بر این باوریم که وزارت صمت باید دوباره 
شورای سیاس��ت گذاری را احیا کند. انجمن سنگ 
ایران مقدمات طرح جامع سنگ های تزئینی کشور 
را فراهم کرده اس��ت که درحال حاضر نیز اخذ آمار 
از واحدهای فرآوری معدنی مقدمه این طرح جامع 
اس��ت. تصویب این طرح جایگاه ایران در بازارهای 
جهانی در بخش س��نگ های تزئینی س��اختمانی را 
تا ۶ س��ال آینده ترس��یم می کند به همین منظور 
امیدواری��م تا با تش��کیل هرچه س��ریع تر ش��ورای 
سیاس��ت گذاری و انجام کار کارشناس��ی، این طرح 

به تصویب برسد.
گام  های بلند در مسیر بومی سازی �

ماش��ین آلات  بومی س��ازی  ب��ا  ارتب��اط  در  وی 
فرآوری گفت: خوش��بختانه در این بخش با تلاش 
متخصصان داخلی توانسته ایم در مسیر بومی سازی 
حرکت کنیم ضمن اینکه تجهیزات تولیدی ما نیز از 
کیفیت خوبی برخوردار است. هر چند که با قطعیت 
نمی توان گف��ت که تجهیزات ما مش��ابه تجهیزات 
ایتالیایی است اما در صورتی که جلوی واردات این 
دس��تگاه ها به صورت کامل مسدود شود مشکلی با 
تأمین س��خت افزار لازم نداری��م. درحال حاضر اره ، 
دس��تگاه های ساب، قله بر و سیس��تم  کوره طبقاتی 
با کیفیت بالا در کش��ور تولید می شود. ضمن اینکه 
در دو س��ال اخیر هم توانس��ته ایم خط اسلب را نیز 

بومی سازی کنیم.
را  تزئین��ی  وی س��رمایه گذاری در س��نگ های 
مهم ترین چالش ورود سرمایه گذاران در این بخش 
دانس��ت و تأکید کرد: در صورت��ی که هرچقدر هم 
تولید داشته باشیم اما امکان صادرات وجود نداشته 
باشد محصولات تولیدی تنها در انبارها خواهد ماند 
و سبب می شود تا س��رمایه گذاران دیگر هم جرئت 
ورود به این صنعت را نداش��ته باشند. از این رو باید 
تم��ام تلاش ها را به کار بس��ت تا ص��ادرات در این 

بخش رونق بگیرد.

رمضانی در پاس��خ به این سوال که جایگاه کیفی 
تولیدات صنعت سنگ کشور در بازار جهانی چگونه 
اس��ت، اظهار کرد: صادرات صنعت سنگ در ۲ فاز 
انجام می ش��ود؛ یکی صادرات بلوک س��نگ است و 
دیگری صادرات سنگ فرآوری شده. در فاز نخست، 
درصد کوپ دهی معادن ما براس��اس استانداردهای 
بین المللی بس��یار پایین اس��ت. به عبارت دیگر، اگر 
در یک معدن ۲ هزار بلوک تولید می ش��ود، به دلیل 
اس��تفاده از تکنیک های غلط شاید بتوان ۵۰۰ تن 
از آن را صادر ک��رد. به عبارت دیگر، ۵ درصد تولید 
بلوک در معادن کش��ور قابلیت ارائه در بازار جهانی 
را دارد. بنابراین، اگر در س��ال گذشته ۸ میلیون تن 
تولید داشتیم، تنها ۲ میلیون تن آن قابلیت صادرات 
داشته و مابقی به مصرف بازار داخلی رسیده است.

وی ادامه داد: پس اگر بخواهیم با همین تکنولوژی 
موجود، صادرات س��نگ خود را افزایش دهیم، باید 
ظرفیت تولید معادن م��ان را بالا ببریم، در غیر این 
ص��ورت، به ناچار باید روش های اس��تخراج جدیدی 
به کار ببری��م که برمبنای آن تکنولوژی اس��تخراج 
را تغییر پیدا کند و درصد کوپ دهی س��نگ بالاتر 
برود. در کل، دنیا ۳۵۰ میلیون تن س��نگ درجا از 
معدن استخراج می شود، که در حدود ۱۵۴ میلیون 
ت��ن آن به صورت ک��وپ در می آید، یعنی نس��بت 
کوپ دهی معادن ۵۰ درصد اس��ت و نیمی از کوپ 
استخراج ش��ده از کوه، به بلوک تبدیل می شود. این 
رقم در ایران به صورت میانگین یک به ۴ یا ۵ است، 
پس اگر یکی از معادن کشور بخواهد در ماه ۲هزار 
تن سنگ به صورت بلوک تولید کند، باید حدود ۱۰ 
هزار تن س��نگ از کوه پایین بریزد و به این ترتیب 
روشن است که ما از استانداردهای بین المللی فاصله 

زیادی داریم.
کارش��ناس بین الملل سنگ ایران درباره وضعیت 
س��نگ های فرآوری ش��ده گف��ت: درب��اره س��نگ 
فرآوری ش��ده، صادرات به ۲ صورت انجام می شود، 
یک��ی به ش��کل اس��لب و دیگ��ری به ش��کل تایل.

خوش��بختانه در تولید اسلب صادراتی فرآوری شده، 
اگر کوپ خوب و باکیفیت داش��ته باشیم، مشکلی 
در زمینه فرآوری با کیفیت اس��تاندارد بازار نداریم، 
ام��ا نکته اینجا اس��ت که تع��داد واحدهایی که در 
زمینه تولید اسلب فعال هستند، در مقایسه با تعداد 

واحدهای فرآوری بسیار کم است. 
ب�رای پولیش خط تایل، نی�ازی به ورود  �

ماشین آلات خارجی نیست
رمضانی ادامه داد: آخرین آمارهای وزارت صمت 
می گوید که ما چی��زی حدود ۶ هزار واحد فرآوری 
داریم، ک��ه از این تعداد، ح��دود ۶۰۰ واحد مجهز 
به اره هس��تند و می توانند اس��لب تولید کنند. اگر 
فرض کنیم، این تعداد امروز به ۱۰۰۰ واحد رسیده 
باش��د، نزدی��ک ۱۵ درص��د واحدهای ف��رآوری ما 
توانایی تولید اس��لب با کیفیت ب��الا دارند و مابقی 
)حدود ۳۵ هزار واحد کارخانه( واحدهایی هس��تند 
که تایل تولید می کنند؛ نقطه ضعف اصلی س��نگ 
فرآوری شده همین جا اس��ت. در واقع، باید اعتراف 

ک��رد که محصول تولیدی این کارخانه های فرآوری 
در زمین��ه کیفیت پولیش، صیقل س��نگ، تولرانس 
ضخام��ت س��نگ و ابعاد دقیق س��نگ مش��کلات 

عدیده ای دارند.
این کارش��ناس و فعال حوزه صادرات در پاس��خ 
به این س��وال که آیا این مش��کلات ناشی از کمبود 
امکانات اس��ت، اظه��ار کرد: تا ح��دودی بله، البته 
درباره صیقل س��طح س��نگ، تا ح��دی این ضعف 
جبران شده است و امروزه ادعا می شود که کمابیش 
تعداد زیادی از واحدها می توانند اس��تاندارد پولیش 
را رعایت کنند، اما متاسفانه هنوز واحدهای زیادی 

هستند که به این استانداردها نرسیده اند.
وی اف��زود: به نظر من، برای پولی��ش خط تایل، 
نی��ازی ب��ه ورود ماش��ین آلات خارج��ی نیس��ت. 
خوش��بختانه ماشین س��ازان داخلی ب��ه تکنولوژی 
کاربردی دس��ت یافته اند و می توانند ماش��ین آلات 
موردنیاز را تولید کنن��د. اینجا کارگاه های تولیدی 
باید دس��ت به اق��دام بزنند و ب��ه جابه جایی، تغییر 
ماشین آلات مستهلک و خرید ماشین آلات جدیدتر 
ت��ن بدهند. درباره تولران��س ضخامت، این عدد در 
ایران در حدود مثبت � منفی ۱.۵ میلیمتر اس��ت. 
یعنی اگر ضخامت ۲۰ میلیمتر مدنظر باش��د، باید 
تولرانس��ی از ۱۸.۵ ت��ا ۲۱.۵ را در نظ��ر بگیری��م؛ 
استاندارد جهانی به هیچ وجه این اندازه از تولرانس 
ضخامت )چیزی ح��دود ۳ میلیمتر( را نمی پذیرد. 
براس��اس اس��تاندارد بین المللی، این اختلاف نباید 
بیش از مثبت و منفی ۰/۵ میلیمتر باشد. مثل این 
اس��ت که شما بخواهید با کولیس اندازه بگیرید، اما 

با تبر ببرید.
واردات  � در  محدودی�ت  و  ممنوعی�ت 

سنگ 
رمضانی با اش��اره به اینکه مش��کل از آنجا ناشی 
می ش��ود که در کارخانجات ما دس��تگاه کالیبر در 
عمل مورداس��تفاده قرار نمی گی��رد، بیان کرد: این 
تولرانس برای بازار مصرف داخلی، که مش��تری ۸۰ 
درصد س��نگ تولیدی کشور است، اهمیت چندانی 
ن��دارد و با همین میزان اختلاف س��نگ تولیدی را 
مص��رف می کن��د. به ای��ن ترتیب، انگی��زه ای برای 
کارخانه دار ایجاد نمی ش��ود که کیفیت تولید خود 
را ارتقا دهد ضمن اینکه اس��تدلال کارخانه دار این 
اس��ت که بنا یا معماری که سنگ آنها را خریداری 
می کن��د، مش��کلی با این می��زان تولران��س ندارد، 
بنابراین نیازی نیس��ت، روش تولی��د خود را تغییر 
ده��د.در صورتی که حداکثر هزینه خرید دس��تگاه 
کالیبر کردن سنگ، )اگر روی تولید سرشکن شود( 
ی��ک دلار در مترمکعب هم نخواهد ش��د. علاوه بر 
ای��ن، تولیدکنن��دگان داخل��ی ه��م می توانند این 

دستگاه را بسازند.
وی در پاس��خ به این س��وال که آیا بازار س��نگ 
داخلی هم انحصاری است، اظهار کرد: مشکل اصلی 
همین جا اس��ت که واردات س��نگ با ممنوعیت و 
محدودیت روبه رو اس��ت و به این ترتیب بازار کامل 
در دست تولیدکنندگان داخلی قرار گرفته است. اگر 

این طور نبود، تولیدات ترکیه، بازار ایران را می بلعید. 
در شرایط انحصاری کنونی قیمت های بازار داخلی، 
برای تولیدکنندگان بس��یار ش��یرین و در مواردی 
حتی بالاتر از نرخ جهانی است، پس انگیزه ای برای 
صادرات وج��ود ندارد. برای حل مش��کل صادرات، 
ع��لاوه بر اینکه کیفیت تولید را بالاتر می بریم، باید 

انگیزه هم برای صادرات ایجاد کنیم.
رمضان��ی در پای��ان در م��ورد اینک��ه بزرگ ترین 
مش��تری سنگ صادراتی ما چه کشوری است، بیان 
کرد: متاس��فانه بازار صادراتی سنگ بریده ما )تایل( 
درحال حاضر محدود به کش��ورهای همسایه است و 
بالای ۶۰ تا ۷۰ درصد آن روانه عراق می ش��ود، زیرا 
آنها هم با تولرانس بالای ابعاد و ضخامت مش��کلی 
ندارند، اما سنگی که قیمتش ۳۰ دلار است، به نرخ 
۸ دلار می خرند و ای��ن انحصار برای افرادی خاص 

است.
امتیاز سنگ نسبت به جایگزین های دیگر �

کارشناس��ان ح��وزه معدن ب��ا تأکید ب��ر تدوین 
برنامه ای برای موفقیت در این مسیر، براین دیدگاه 
هستند که بازار کنونی با رکود و بحران روبه روست 
و برای ورود به آن باید سهمی که رقبا از بازار دارند 
را ب��ه خود جذب ک��رد. این چنین ک��ه اکنون بازار 
سنگ دنیا اشباع است فقط راهکارهایی مانند برند 
س��ازی و طرح ایده های نو در ای��ن صنعت لوکس 

می تواند عاملی برای موفقیت ایران باشد.
بررسی ها نش��ان می دهد که امتیاز سنگ نسبت 
به جایگزین های آن لوکس بودن کالاس��ت. ازاین رو 
آنچه می تواند س��هم س��نگ را در ب��ازار حفظ کند 
اعمال نوآوری در محصولات اس��ت. سنگ ماده ای 
با طول عمر بالاس��ت، بنابرای��ن می توان طرح های 
حرف��ه ای در آن پی��اده و بازار را حف��ظ کرد. مورد 
مهم دیگر که اغلب نس��بت ب��ه آن متفق القول هم 
هس��تند جلوگیری از خام فروش��ی س��نگ است. 
واضح است که هم اکنون اصفهان دارای پتانسیل ها 
و ظرفیت های بس��یاری درزمینه ذخای��ر و معادن 
سنگ است، اما آنچه مهم به نظر می رسد این است 
که بای��د فراوری آن را به دس��ت گیریم تا بازارهای 

هم جوار را هم از آن خود کنیم.
موضوعی که عبدالوهاب س��هل آبادی رئیس خانه 
صنع��ت، معدن و تجارت اس��تان نیز با تأکید بر آن 
معتقد اس��ت باید در صنعت س��نگ ب��ه مرحله ای 
دس��ت یابیم که تمام مواد استخراج ش��ده از معادن 
کشور در داخل فرآوری شده و از صادرات خام مواد 
معدنی کشور جلوگیری شود. مهم ترین عامل برای 
فقدان چنین مرحله مهمی در صنعت سنگ، به روز 
نبودن کارخانه های س��نگ استان است و می گوید: 
باید با نوس��ازی و بازسازی کارخانه ها، باعث رشد و 

ارتقای جایگاه صادراتی اصفهان شویم.
این مسوول می افزاید: فراوری منابع در داخل برابر 
با اش��تغال و جلوگیری خام فروشی و ارزش افزوده 
است و باوجودآنکه اس��تان اصفهان، از رتبه بالایی 
در معادن س��نگی برخوردار اس��ت ام��ا تا وقتی که 
صنعت فرآوری سنگ استان، کهنه و فرسوده است 
نمی توان انتظاری برای ش��کوفایی صنعت س��نگ 
داشت. وی خاطرنشان می کند: بیشتر کارخانه های 
این صنع��ت نیاز به بازس��ازی س��اختار خوددارند 
ولی این نکته هم قابل تأمل اس��ت که به روز کردن 
ماش��ین آلات، نیازمند سرمایه در گردشی است که 

فعلًا تولیدکنندگان از آن بی بهره مانده اند.
ب��دون تردی��د در ای��ن مس��یر نق��ش نهادهای 
مردمی نظیر کانون س��نگ و انجمن س��نگ ایران 
و اتحادیه های س��نگ سراس��ر کشور در جهت           دهی 
به صنعت سنگ           های ساختمانی ایران حیاتی است.

و س��خن نهایی فعالان این ح��وزه آن که وضعیت 
به هم ریخته معدن از بی   قانونی اس��ت. قانون معادن 
نی��از به اص��لاح دارد و ای��ن اصلاح بای��د با کمک 

متخصصان این بخش انجام گیرد.
 قانون باید بر اس��اس اطلاع��ات این متخصصان 
انجام بگیرد کس��ی که قصد قانون گذاری دارد، باید 
متخصص آن حوزه باشد. اگر قرار است قانونی وضع 
شود، باید از معدن داران واقعی مشورت گرفته شود 
تا به قانون و اصول صحیح در این زمینه دست یافت. 
وگرنه به جایی خواهیم رسید که سنگ روی سنگ 

بند نمی شود.
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   عوارض سنگ آهن هماتیت و گندله کاهش می یابد 

گزارش

افتتاح مرکز مخابرات منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس
در روز ۱۰دیم��اه ۱۴۰۲، مرکز مخابرات منطقه ویژه اقتصادی  

خلیج فارس با حضور دکتر زارعیان معاون امور مشتریان مخابرات 
کشور و مسئولان استان هرمزگان و منطقه ویژه اقتصادی خلیج 
فارس افتتاح ش��د. این مرکز با اعتب��اری بالغ بر ۲۰میلیارد ریال 
و با زیربنای ۲۰۰متر مربع احداث ش��ده اس��ت. این مرکز مجهز 
ب��ه آخرین تجهیزات مخابراتی ب��وده و خدمات تلفن ثابت، تلفن 
همراه، اینترنت و دیگر خدمات مخابراتی را به شرکت های مستقر 
در منطقه وی��ژه اقتصادی خلیج فارس ارائ��ه خواهد داد.اهمیت 
افتت��اح مرکز مخابرات منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارستوس��عه 

زیرس��اخت های مخابراتی منطقه ویژه اقتص��ادی خلیج فارس با 
افتتاح این مرکز، زیرساخت های مخابراتی منطقه ویژه اقتصادی 
خلی��ج فارس به طور قابل توجهی توس��عه خواه��د یافت. این امر 
موجب بهبود کیفیت و س��رعت ارتباطات در این منطقه خواهد 
ش��د و زمینه را برای جذب س��رمایه گذاری های جدید و توسعه 
کسب وکار فراهم خواهد کرد.جذب سرمایه گذاری های جدید در 
منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس وجود زیرساخت های مخابراتی 
مناسب یکی از عوامل مهم جذب سرمایه گذاری است. افتتاح این 
مرکز مخابراتی نشان دهنده عزم دولت برای توسعه زیرساخت های 

مخابراتی در منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس اس��ت و می تواند 
به جذب س��رمایه گذاری های جدید در ای��ن منطقه کمک کند.

تسهیل ارتباطات و کسب وکار شرکت های مستقر در منطقه ویژه 
اقتصادی خلیج فارس با افتتاح این مرکز، ارتباطات ش��رکت های 
مستقر در منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس با یکدیگر و با جهان 
خارج تس��هیل خواهد ش��د. این امر می تواند به بهبود بهره وری 
و رقابت پذیری این ش��رکت ها کمک کندمنطق��ه ویژه اقتصادی 
خلی��ج فارس یکی از بزرگترین مناطق ویژه با دارا بودن موقعیت 
جغرافیایی مناس��ب و زیرساخت های پیشرفته، یکی از قطب های 

اقتصادی مهم کشور محسوب میشوداین امر می تواند به افزایش 
فروش و سود این شرکت کمک کند. یک شرکت خدماتی مستقر 
در منطق��ه ویژه اقتصادی خلیج فارس می تواند از این مرکز برای 
ارائه خدمات خود به مش��تریان در سراسر کش��ور استفاده کند. 
این امر می تواند به گس��ترش بازار این شرکت کمک کند. افتتاح 
مرکز مخاب��رات منطقه ویژه اقتصادی خلیج فارس یک گام مهم 
در راس��تای توس��عه این منطقه اس��ت. این مرکز می تواند نقش 
مهمی در جذب س��رمایه گذاری های جدید، تس��هیل ارتباطات و 

کسب وکار و توسعه اقتصادی این منطقه ایفا کند

سنگ روح دارد

خسارت سینگین در کمین 
فولادسازان 
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دو ش��رکت فولادی با هدف حذف واس��طه ها و کاهش قیمت تمام شده مسکن، در 
توافقی با وزارت راه و شهرس��ازی مصالح فولادی را به صورت مس��تقیم در اختیار انبوه 

سازان مسکن ملی قرار می دهند.
آقای مهدی کوهی مدیر عامل یکی از ش��رکت های فولادی که به این تفاهم پیوسته 
می گوید: در حال هماهنگی با س��ازمان نظام مهندسی هستیم که نقشه یک ساختمان 
۵۰ طبقه، یک س��اختمان ۲۵ طبقه و یک س��اختمان ۱۵ طبق��ه را در اختیار ما قرار 
دهند تا تیرآهن های آن را به صورت بس��ته آماده در محل اجرای طرح مسکن به انبوه 

سازان تحویل دهیم.
آقای علی محمدی مدیر عامل دیگر ش��رکت فولادس��ازی که ب��رای این طرح اعلام 

آمادگی کرده می گوید: بر اساس صحبت با مسئولان وزارت راه و شهرسازی، قول دادیم 
که در طرح نهضت مسکن ملی مشارکت کنیم و همه تلاشمان این است که ورق های 
فولادی مورد نیاز صنعت ساختمان را با پایین ترین قیمت به انبوه سازان تحویل دهیم.

آقای مالکی معاون وزیر راه و شهرس��ازی و مدیر عامل س��ازمان ملی زمین و مسکن 
هم گف�ت: اگر به توافقی بر روی قیمت و کاهش قیمت تمام ش��ده س��ازه های فولادی 
و روش هایی پیش��نهادی برس��یم، بخش زیادی از طرح های مس��کن ملی می تواند به 
س��ازه های فل��زی و فولادی اختص��اص می یابد.به گفت��ه مهرداد بذرپ��اش وزیر راه و 
شهرس��ازی؛ ۴۰ تا ۴۵ درصد مصالح س��اختمانی به روش های سنتی، میلگرد و فولاد 
و س��یمان اس��ت، اگر بتوانیم این ها را به صورت انبوه در اختیار سازندگان مسکن قرار 

دهیم، می توان قیمت ها را مدیریت کرد.
براساس این گزارش؛ استفاده از سازه های فولادی هم هزینه ها را کاهش و هم سرعت 
س��اخت و س��از را افزایش می دهد.احمد خوروش، رئیس نوردکاران ایران می گوید: به 
راحتی می توان به جای اینکه س��اخت یک س��اختمان چند سال طول بکشد در کمتر 
از یکس��ال این کار اتفاق بیفتد.سایر فولادسازان هم اعلام کرده اند در صورت فراخوان 
وزارت راه و شهرس��ازی حاضرند در این پویش مش��ارکت کنند.اگر تجربه های جهانی 
برای صنعتی سازی واحد های مسکونی اجرایی شود دستیابی به ۴ میلیون مسکن وعده 
داده شده دور از انتظار نیست. تجربه ای که اگر حمایت شود سرعت ساخت واحد های 

مسکونی تا ۴۰ درصد افزایش می یابد.

زمستان پررونق در انتظار بازار فولاد
مرضیه احقاقی

آغاز فصل زمستان و واهمه از بروز محدودیت های 
بیش��تر تامی��ن گاز صنای��ع فولادی کش��ور، ظرف 
هفته ه��ای اخی��ر زمینه رش��د بهای ان��رژی را در 
کش��ور ما فراهم کرده اس��ت. به این ترتیب، ش��اهد 
رقاب��ت ۱۵ تا ۲۰ درصد برای خرید آهن اس��فنجی 
بودی��م و بهای ف��روش این محصول نی��ز در کانال 
قیمتی ۱۳هزارتومانی تثبیت ش��د. میانگین نسبت 
نرخ آهن اس��فنجی به ش��مش در آذر امسال به ۶۹ 
درصد افزایش یافت. البته به اعتقاد فعالان بازار، این 
پایان راه نیست و روند رو به رشد نرخ آهن اسفنجی 
ادام��ه دارد. این رش��د قیمت��ی به بازار ش��مش و 
مقاطع فولادی نیز منتقل  ش��ده است، بااین وجود، 
رکودی که به طورسنتی بر بازار این محصولات سایه 
انداخته، مانع رش��د قیمتی این محصولات همپای 
آهن اسفنجی بوده است، اما فولادسازان، این مسیر 
رشد قیمتی را پایان کار زمستان و اثرات آن بر بازار 

فولاد نمی دانند.
دورخیز�برای�صعود�قیمتی��

نس��بت نرخ آهن اسفنجی به شمش فولاد، میزان 
التهاب در بازار خریدوفروش این محصول را به خوبی 
نمایش می دهد. نس��بت قیمتی آهن اس��فنجی به 
شمش فولادی در فروردین  امسال، برابر ۵۹.۳ درصد 
برآورد ش��ده است. با شروع فصل سرما و پیش بینی 
محدودیت در تامین گاز صنایع فولاد، ش��اهد رشد 
این نس��بت بوده ایم. در ادامه، با آغاز محدودیت گاز 
صنایع فعال در زنجیره فولاد کش��ور، بهای فروش 
آهن اس��فنجی در رین��گ معاملات��ی ب��ورس کالا، 
ش��دت گرفت. نس��بت نرخ آهن اسفنجی به شمش 
در آذر امس��ال به ۶۹ درصد افزایش یافت. بالاترین 
نس��بت ثبت شده از نرخ آهن اس��فنجی در قیاس با 
ش��مش، به دی  ۱۴۰۱ بازمی گردد. این نس��بت در 
زم��ان موردبحث برابر ۷۸.۴ درصد بود. البته انتظار 
می رود با سردتر شدن هوا در هفته های پیش رو، بر 
ش��دت محدودیت تامین گاز صنایع فولادی کشور 
افزوده و همین موضوع نیز، به گران تر ش��دن بهای 
آهن اسفنجی منتهی شود.در ادامه باید خاطرنشان 
ک��رد که در ماه ه��ای آب��ان و آذر از حجم عرضه و 
معامله آهن اس��فنجی در بورس کالا به شدت کاسته 
شده اس��ت. این افت عرضه که در سایه محدودیت 
انرژی حاصل  شده، زمینه شدت گرفتن تقاضا برای 
خرید آهن اس��فنجی و گران تر ش��دن بهای فروش 
این محصول را فراهم کرده است.بیش��ترین میزان 
حج��م معامله آهن اس��فنجی در امس��ال در رینگ 
معاملات��ی بورس کالا ب��ه مرداد و براب��ر ۸۳۸هزار 
و۸۰۰ ت��ن بازمی گردد. کمتری��ن میزان معامله آن 
نی��ز تاکن��ون در آذرماه و برابر ۴۴۷ه��زار تن ثبت  
شده است. آهن اس��فنجی در مرداد با میانگین نرخ 
۱۱ه��زار و ۷۹۰ تومان عرضه و ب��ا بهای ۱۱هزار و 
۸۱۰تومان معامله ش��د. همین محص��ول در آذر با 
ن��رخ ۱۱هزار و ۲۳۰تومان عرض��ه و میانگین بهای 
۱۲هزار و ۷۱۰تومان، معامله شد. علاوه بر این، نرخ 
آهن اسفنجی نیز در برخی معاملات بورس کالا، مرز 
۱۳هزارتومانی را رد کرد. انتظار می رود این روند رو 
به رشد قیمتی در ماه های پیش رو با شدت بیشتری 
ادام��ه یابد. در نخس��تین عرضه آهن اس��فنجی در 

زمس��تان نیز دوباره ش��اهد روند رو به رشد قیمتی 
این محصول بودیم. در حال��ت کلی، باید اقرار کرد 
که واهمه از کاهش تولید و افت عرضه در هفته های 
ابتدایی زمستان باعث ش��د تا فولادسازان به عنوان 
مصرف کنن��دگان اصلی آهن اس��فنجی برای تامین 
ماده اولیه اصلی خط��وط تولید خود به رقابت های 
قیمتی ۱۰ تا ۲۰ درصدی روی  آورند و به این ترتیب، 
میانگین نرخ فروش ای��ن محصول ظرف نیمه دوم 
آذر و هفته ه��ای ابتدایی دی ب��ه کانال قیمتی ۱۳ 
هزارتومان��ی صعود ک��رد. بااین وجود، فع��الان بازار 
فولاد خود را برای رقابت های هرچه بیشتر و خرید 
آهن اسفنجی در سطح بالاتر قیمتی آماده می کنند.

شمش فولاد از رقابت با آهن اسفنجی بازماندپاییز 
و زمس��تان و ش��روع فصل بارندگی به طورس��نتی 
به منزل��ه کاهش رقاب��ت برای خرید ف��ولاد و بروز 
رک��ود در بازار مقاطع طویل فولادی اس��ت. اما در 
چند س��ال اخیر و با ب��روز محدودیت در تامین گاز 
صنایع فولادی کشور در ماه های سرد سال و تامین 
نشدن س��وخت برای نیاز بخش خانگی، روند تولید 
فولاد، کاهش��ی می شود. در چنین شرایطی، پاییز و 
زمس��تان از دوره رکود اجباری تولید به زمان رونق 
ب��ازار و هیج��ان متقاضیان در خرید م��واد اولیه با 
واهمه از کاهش اجباری تولید تبدیل  ش��ده اس��ت.
همزمان با رش��د بهای آهن اس��فنجی، ش��اهد بروز 
الته��اب در رون��د خریدوف��روش ش��مش و مقاطع 
فولادی هستیم. نسبت حجم معامله به حجم عرضه 
ش��مش فولاد در ماه آذر برابر ۶۵.۵ درصد بود، در 
حالی  که این نس��بت در مهر و آبان امسال کمتر از 
۵۰ درص��د بود. میانگین نرخ فروش ش��مش فولاد 
از رین��گ فیزیکی بورس کالای ای��ران طی ماه آذر 
به ۱۸هزار و ۶۰۵تومان به ازای هر کیلوگرم رس��ید. 
ظرف هفته ابتدایی ماه آذر، میانگین نرخ فروش هر 
کیلوگرم ش��مش فولاد از این ب��ازار برابر ۱۸هزار و 
۲۲۵توم��ان بود. ظرف هفته های بعد، میانگین نرخ 
فروش این محصول به ش��کل پلکانی افزایش یافت 
و ب��ه ۱۸هزار و ۹۵۱تومان رس��ید. البته بازار فولاد 
همپای نرخ آهن اس��فنجی رشد نیافته، چراکه بازار 

محص��ولات نهای��ی نظیر میلگرد فولادی، کش��ش 
رشد نرخ بیشتر را ندارد و ترمز رقابت قیمتی میان 

متقاضیان شمش فولاد را کشیده است.
مدیریت�عرضه�و�تقاضا،�راهکاری�مغفول��

رضا شهرستانی، فعال صنعت فولاد در گفت وگو با 
صمت اظهار کرد: تولید آهن اسفنجی کشور، امسال 
از مرز تولید ۳ میلیون تن ماهانه فراتر رفته اس��ت، 
پروژه های متعدد دیگری نیز در این بخش در دست 
اجرا هس��تند که ب��ه زودی به مرحل��ه بهره برداری 
می رس��ند. بااین وج��ود، محدودی��ت در تامین گاز 
زنجیره فولاد کش��ور ب��ه چالش��ی غیرقابل رفع در 
ای��ن زنجی��ره منتهی ش��ده و ب��ازار خریدوفروش 
آهن اس��فنجی را ملتهب کرده است. میزان مصرف 
گاز در صنع��ت ف��ولاد و به وی��ژه در واحدهای احیا 
قابل توجه اس��ت. برای تولید هر تن آهن اس��فنجی 
ح��دود ۳۰۰مترمکع��ب گاز مص��رف می ش��ود که 
قابل توجه اس��ت.وی افزود: خواص آهن اسفنجی و 
ش��رایط دشوار نگهداری از آن از دیگر دلایلی است 
که مدیری��ت بازار تولید و مص��رف این محصول را 
دشوار می کند. آهن اسفنجی محصولی اشتعالزا است 
که نگهداری از آن برای مدت زمان طولانی، به افت 
کیفیت آن منتهی می ش��ود. بنابراین، حتی امکان 
ذخیره سازی این محصول در ماه های گرم سال برای 
مصرف در هفته های سرد سال وجود ندارد. البته در 
س��ال های اخیر با روش هایی همچون تولید بریکت 
گرم ی��ا بریکت س��رد، امکان حفظ ای��ن محصول 
در میان مدت با حفظ خواص، فراهم  ش��ده اس��ت، 
هرچند نباید فراموش کرد که درحال حاضر ظرفیت 
بس��یار محدودی برای س��اخت بریکت در کش��ور 
وجود ندارد. در واقع اس��تفاده از این روش، نیازمند 
س��رمایه گذاری برای توسعه واحدهای بریکت سازی 
است که باتوجه به ش��رایط اقتصادی کشور، دور از 
ذهن است.شهرستانی گفت: باوجود روند رو به رشد 
بهای آهن اس��فنجی در هفته ه��ای اخیر، نرخ فولاد 
همپای آن ارتقا نیافته اس��ت. ظرفیت بالای تولید 
فولاد در کشور که به مراتب بالاتر از نیاز بازار داخلی 
اس��ت، مانع اصلی بروز التهاب جدی در بازار فولاد 

اس��ت. به ویژه آنکه در ماه های گذشته، بحث وضع 
عوارض صادراتی روی فولاد داغ اس��ت. در واقع در 
چنین ش��رایطی، نه تنها بازار داخلی کش��ش خرید 
ش��مش تولیدشده در کشور را ندارد، بلکه دورنمای 
بازار صادراتی این محصول نیز تیره و تاریک است.

این فعال صنعت فولاد گفت: در چنین موقعیتی، 
واحدهایی ک��ه تنها یک محص��ول تولید می کنند 
و ناچارن��د برای حف��ظ تولید خود، آهن اس��فنجی 
خری��داری کنن��د، ب��ه مرحل��ه زی��ان می رس��ند.
شهرس��تانی گفت: در گذش��ته مقرر ش��ده بود که 
ن��رخ آهن اس��فنجی براب��ر ۵۰ درصد نرخ ش��مش 
ف��ولادی باش��د، ام��ا درحال حاضر این نس��بت به 
۷۰ درصد نزدیک ش��ده اس��ت؛ یعن��ی واحدهای 
تولیدکننده شمش فولاد به مرحله زیان رسیده اند.
وی افزود: متاسفانه نظارت دقیقی از سوی بورس و 
همچنین وزارت صنعت، مع��دن و تجارت در روند 
عرضه آهن اس��فنجی به رینگ معاملاتی بورس کالا 
وجود ندارد. همین عرضه قطره چکانی، دیگر عامل 
اصلی رش��د قابل توجه بهای ای��ن محصول در بازار 
داخلی اس��ت. به این ترتیب، س��ود مضاعفی نصیب 
تولیدکنن��دگان آهن اس��فنجی می ش��ود. تکمی��ل 
زنجی��ره تولید توس��ط صنایع پایین دس��تی، دیگر 
چالش��ی اس��ت که تداوم تولید در زنجیره فولاد را 
به خط��ر انداخته اس��ت. همه دارن��دگان واحدهای 
احیا به س��مت احداث واحدهای شمش سازی پیش 
رفته ان��د و همین موضوع نیز، از رقابت پذیری تولید 

در واحدهای تک محصولی کاسته است.
راهکار�چیست؟��

شهرستانی در پاسخ به سوالی مبنی بر راهکارهای 
مدیریت وضع موجود گفت: تنظیم و تدوین مقررات 
صحیح و اثرگذار در زنجیره فولاد، اعمال محدودیت 
در صادرات محصولاتی که کشور با کمبود آن روبه رو 
است و همچنین اعطای تسهیلات به محصولاتی که 
با مازاد تولید مواجهند، زمینه را برای توس��عه این 

زنجیره و رفع برخی مشکلات آن فراهم می کند.
وی اف��زود: در ادامه، می توان با ارائه راهکارهایی، 
مص��رف برق صنایع را مدیریت ک��رد. صنایع فولاد 

کش��ور درحال حاضر ب��رای مصرف ه��ر مترمکعب 
گاز، پرداخ��ت می کنند. صنعتگران فولادی کش��ور 
ب��ا ۴.۵میلی��ارد مترمکع��ب گاز س��الانه مواجهند. 
صنعتگران حاضر هس��تند در دوره های کمبود، گاز 
موردنی��از خ��ود را با بهای ۸هزار توم��ان خریداری 
کنن��د. می ت��وان ای��ن مبل��غ را ب��ه خانواده ه��ای 
کم مصرف پرداخ��ت و ما التفاوت مصرف گاز آنها را 
خری��داری کرد تا زمینه کمبود نی��از صنایع فراهم 
شود.شهرس��تانی گف��ت: باتوجه به سیس��تم های 
گرمای��ش قدیمی، بهره وری مص��رف گاز در بخش 
خانگی ح��دود ۳۰ درصد برآورد می ش��ود. فعالان 
صنعتی حاضر هستند برای بهبود سیستم گرمایش 
در بخ��ش خانگی س��رمایه گذاری کنند؛ به ازای آن 
شاهد کاهش مصرف برق در حوزه خانگی نباشیم، 
در نتیجه بخش��ی از کمبودهای نیاز صنایع، مرتفع 

خواهد شد.
تولید�در�زیان��

علی محمد ابویی مهریزی فع��ال صنعت فولاد در 
گفت وگو با »روزگارمع��دن« اظهار کرد: تامین گاز 
فولادسازان در سال های اخیر به چالشی جدی برای 
فعالان این صنعت بدل ش��ده است. این محدودیت 
از ناترازی تولید و مصرف گاز در ماه های سرد سال 
نش��آت می گیرد و روند فعالیت صنایع را تحت تاثیر 
منفی ق��رار می دهد. با ش��روع روزه��ای نه چندان 
س��رد پاییز امس��ال، محدودیت گاز واحدهای فعال 
در زنجیره فولاد کش��ور آغاز ش��د.این فعال صنعت 
ف��ولاد گفت: در ش��رایطی که یک واح��د فولادی 
ناچار اس��ت با ۳۰ درصد ظرفیت خود، گاز مصرف 
کند، در عمل فرآیند تولید آن محکوم  به شکس��ت 
خواهد بود، چراکه در چنین ش��رایطی، تنها باید به 
روشن نگاه  داشتن کوره ها بسنده کرد و تولید معنی 
ندارد. به این ترتیب، از می��زان تولید در این صنعت 
به شدت کاس��ته خواهد ش��د.وی افزود: افت تولید 
در ش��رایطی رخ می دهد که بسیاری از هزینه های 
تولید همچون دس��تمزد کارگران و... ثابت هستند. 
در نتیجه هزینه تمام ش��ده تولی��د افزایش خواهد 
یافت و به ازای آن، س��ودآوری صنایع کاسته خواهد 
شد.ابویی گفت: به طوردقیق مشخص نیست که این 
محدودیت ه��ا تا چه زمانی ادامه دارد. اما باتوجه به 
س��وءمدیریت ها نمی توان به رفع این مش��کلات در 
مدت زمان کوتاهی امید داش��ت. در واقع باید اقرار 
کرد که بخش بزرگی ازاین دس��ت محدودیت ها در 
سایه بی تدبیری سیاس��ت گذاران ایجاد شده و رفع 
آن زمانبر و به شدت نیازمند سرمایه است. در چنین 
موقعیتی، واحدهای نورد محکوم  به افت سودآوری 
و حتی شکس��ت خواهند بود.این فعال صنعت فولا 
در پاس��خ به سوالی مبنی بر التهاب در بازار مقاطع 
فولادی اظهار کرد: بازار فولاد به ش��کل س��نتی در 
ماه های س��رد س��ال ب��ا محدودیت تقاض��ا روبه رو 
می شود و همین افت تقاضا از شدت التهاب در این 

بازار به دلیل محدودیت انرژی کاسته است.
سخن�پایانی��

در هفته های اخیر، شاهد بروز نخستین نشانه های 
نات��رازی گاز، محدودیت در تامی��ن انرژی صنایع و 
بروز تنش در بازار فولاد بودیم، اما هنوز هوا آن طور 
که انتظار می رود، زمس��تانی نش��ده است، بنابراین 
پیش بینی می ش��ود روزهای پرالتهاب بازار فولاد با 

شدت بیشتری ادامه یابد.

   فولادسازان پای کار طرح مسکن ملی 

صنعت س��یمان یکی از قدیمی ترین صنایع کشور است که 
قدمتی ح��دود ۱۰۰س��اله در ایران دارد. ای��ن صنعت برپایه 
بهره مندی از ذخایر معدنی س��نگ آهک، رس، سیلیس و آهن 
به عنوان ماده اولیه، توسعه  یافته است. کارخانه های سیمان در 
ابتدا به طورکامل از کش��ورهایی همچون ش��وروی، آلمان و.... 
خریداری می ش��دند، اما اکنون دانش فنی طراحی و س��اخت 

این واحدها در داخل کشور انجام می شود.
قیمت گذاری دس��توری و حضور واس��طه ها در این صنعت؛ 
چه در ح��وزه فروش داخلی و چه در بخش فروش بین الملل، 
از بزرگ تری��ن چالش هایی هس��تند که رون��د فعالیت در این 
صنعت را در س��ال های گذش��ته تحت تاثیر منف��ی قرار داده 
بود. خوش��بختانه با ورود سیمان در بورس کالا و فراهم شدن 
بس��تری برای عرضه آن در این رینگ رقابتی و شفاف، بخش 
بزرگی از چالش های ناش��ی از نبود ش��فافیت مرتفع شده اند.
بااین وجود، هرازگاهی دوباره صحبت از خروج سیمان از بورس 

کالا می شود. 
خروج س��یمان از ب��ورس به منزل��ه قدرت گرفت��ن دوباره 
واس��طه ها و س��رازیر ش��دن س��ود فروش س��یمان در جیب 
آنهاس��ت. واس��طه ها با تکیه  بر توان مالی و نفوذ گس��ترده ای 
که دارند، در طول س��الیان متمادی با خرید فله سیمان، بازار 
خریدوف��روش این محص��ول را کنت��رل می کردند.باتوجه به 
مش��کلاتی که در روند عرضه و فروش س��یمان وجود داشت، 
جلس��ات کارشناسی در وزارت صنعت، معدن و تجارت برگزار 
و شرایط مالی واحدهای سیمانی کشور بررسی شد. در ادامه، 
اص��لاح تدریجی نرخ س��یمان در دس��تور کار وزارتخانه قرار 
گرفت و سپس در خرداد سال ۱۴۰۰، نخستین عرضه سیمان 
در بورس کالای ایران انجام ش��د. در گام نخست، شرکت های 
سیمانی زیرمجموعه شس��تا اقدام به عرضه محصول خود در 
بورس کردند. درحال حاضر نیز، تمام س��یمان تولیدش��ده در 

صنایع، از طریق بورس، عرضه می شود. 
ف��روش محصولات در بورس کالا، زمینه ای برای ش��فافیت 
حداکثری معام��لات را فراهم می کند. یکی از بهترین مزایای 
عرضه سیمان در بورس کالا، کشف نرخ این محصول به صورت 
ش��فاف اس��ت؛ یعنی سیمان با نرخ مش��خص در این بازار در 
معرض فروش قرار می گیرد. ش��فافیت قیمتی برای خریداران 
داخلی و خارجی بس��یار اهمیت دارد. شفافیت نرخ در بورس 
کالا می توان��د به خریداران و فروش��ندگان کمک کند تا نرخ 
مرجعی در بازار داش��ته باشند و معاملات خود را بر آن اساس 

انجام دهند.
در ادام��ه، باید خاطرنش��ان کرد که اغل��ب تولیدکنندگان 
و واحده��ای س��یمانی قبل از ورود فرآیند ف��روش به بورس، 
از س��وی دلالان با مش��کلات متع��ددی روبه رو ش��ده بودند. 
واحدهای سیمانی کشور به دلیل کمبود نقدینگی در سال های 
گذش��ته، بخ��ش بزرگ��ی از محصولات خ��ود را ب��ه دلالان 
می فروختند. این فرآیند فروش، فاقد ش��فافیت بود و اس��امی 
افراد مختلفی به عنوان خریدار س��یمان معرفی می شد که در 
مواردی حتی وجود خارجی نداش��تند. به این ترتیب، واسطه ها 
از پرداخت مالیات، طفره می رفتن��د. علاوه براین، کنترل بازار 
عملا در اختیار همین واس��طه ها بود که به چندنرخی ش��دن 
س��یمان و ش��کل گیری بازار س��یاه برای فروش این محصول 

منتهی شده بود.
 اما با عرضه سیمان در بورس کالا حضور دلالان و واسطه ها 
محدود و حتی قطع ش��د. با عرضه س��یمان از طریق بس��تر 
بورس، خریدار و فروش��نده مش��خص هس��تند و امکان فرار 
مالیاتی به حداق��ل کاهش می یابد. علاوه براین، ش��فافیت به 
معام��لات بازمی گردد. در نتیجه در س��ال های اخیر از فس��اد 
حاکم بر این بخش کاسته شده است. در این میان، هرازگاهی 
شاهد زمزمه هایی مبنی بر خروج مجدد سیمان از بورس کالا 

به بهانه های واهی هستیم. 
سیاه نمایی در زمینه فروش سیمان در بورس کالا، از سوی 
دلالان قدیمی نشأت می گیرد که به نوعی به قدرت نیز وابسته 
هس��تند. این واس��طه ها به دنبال کسب س��ود دوباره از محل 

فروش سیمان هستند.
 متاس��فانه در مواردی از نرخ بالای س��یمان و اثرگذاری آن 
بر بهای س��اخت مس��کن به عنوان بهانه ای واهی برای خروج 
این محصول از بورس یاد می ش��ود. مطرح کنندگان این دست 
موضوعات، نگاه کارشناسی به این مسئله ندارند. برای ساخت 
هر مترمربع س��اختمان، حداکثر ۴ کیس��ه س��یمان استفاده 
می ش��ود. هر کیس��ه س��یمان حداکثر ۷۰ ه��زار تومان نرخ 
دارد. یعنی س��هم س��یمان از هر مترمربع مسکن، برابر است 

با ۲۸۰هزار تومان. 
سهم سیمان از هزینه مسکن به ازای هر مترمربع ساختمان 
در شهرستان ها کمتر از یک درصد و در شهرهای بزرگ حدود 
یک تا ۱.۱ درصد برآورد می ش��ود؛ بنابراین باید اقرار کرد که 
س��هم بهای سیمان در هزینه مسکن بس��یار ناچیز است. اگر 
برای س��اخت یک واحد مس��کونی ۱۰۰ متری از ۴۰۰ کیسه 
سیمان استفاده شود، یعنی ۲۸میلیون تومان سیمان مصرف 
 ش��ده اس��ت. این اعداد و ارقام در حالی مطرح می ش��وند که 
هزینه س��اخت کابین��ت برای ی��ک واحد مس��کونی، رقمی 

به مراتب بالاتر خواهد بود.
 در واقع باید اقرار کرد که بهای س��یمان و اثرگذاری آن در 

ساخت مسکن، بسیار ناچیز است.
در پای��ان باید خاطرنش��ان ک��رد که ب��ورس کالا در طول 
سالیان گذشته نقش بسیار مهمی در افزایش کارآیی بازارها و 
فعالیت های تولیدی و تس��هیل رشد و توسعه اقتصادی کشور 

برعهده داشته است.
 از جمل��ه مهم تری��ن کارکرده��ای ب��ورس کالا می توان به 
س��اماندهی بازار رقابتی قانونمند، متش��کل و تحت نظارت در 
راس��تای کش��ف قیمت های منصفانه؛ ام��کان تامین مالی در 
بازه زمان��ی کوتاه با کمترین هزینه؛ تضمی��ن ایفای تعهدات 
طرفین در معاملات؛ ایجاد بستر پوشش ریسک مبتنی بر بازار؛ 
توسعه بس��تر معاملات کالاهای استاندارد؛ کاهش هزینه های 
انجام معاملات؛ انتش��ار آمار معاملات به صورت لحظه ای برای 
بهره گیری توس��ط فع��الان بازار و سیاس��ت گذاران اقتصادی؛ 
تس��ریع در حل وفصل تخصصی اختلاف��ات فی مابین طرفین 

قرارداد و... اشاره کرد.
 تجربه عرضه سیمان در بورس کالا نیز به شدت موفق بوده 
است، البته انتقاداتی نیز به این روند وجود دارد، اما در نهایت 
نقاط قوت آن به مراتب بارزتر هستند. بنابراین امید می رود این 
روند کنونی ادامه یابد و شاهد تداوم فروش محصولات مختلف 

در بستری شفاف و کارآ باشیم.

شهریار گراوندی  
فعال صنعت سیمان

یادداشت

معدن وصنایع معدنی

فولادسازان�با�وضع�عوارض�صادراتی��۱۰تا��۱۲میلیارد�دلار�خسارت�می�بینند
�

شرط�واردات�محصولات�فولادی�
رئیس هیئت اجرایی انجمن تولیدکنندگان فولاد با اش��اره 
به زیان سنگین فولادی ها از وضع عوارض صادراتی گفت: در 
کشور به طور نسبی ۱۳ تا ۱۴ میلیون تن تولید فولاد متوقف 
ش��ده که در س��ال جاری حدود ۱۰ تا ۱۲ میلیارد دلار برای 

کشور و فولادسازان خسارت در پی خواهد داشت.
نادر س��لیمانی با اشاره به زیان س��نگین فولادی ها از وضع 
عوارض صادراتی اظهار کرد: با توجه به شرایطی که در کشور 
وجود دارد، می توان گفت وضع این عوارض برای دولت سودی 
ندارد و در واقع بزرگ ترین متضرر این عملکرد، دولت خواهد 
ب��ود. همچنین پس از دولت، فولادس��ازان ب��زرگ دولتی نیز 

بیشترین ضرر و زیان را تجربه خواهند کرد.
وی در ادامه اضافه کرد: در کش��ور به طور نسبی ۱۳ تا ۱۴ 
میلیون تن تولید فولاد متوقف شده که در سال جاری حدود 
۱۰ تا ۱۲ میلیارد دلار برای کش��ور و فولادسازان خسارت در 
پی خواهد داشت. در حال حاضر، در صنعت فولاد ۴۵ میلیون 

ت��ن ظرفیت تولید داریم؛ اما به دلیل مش��کلات گاز و برق و 
وضع عوارض صادراتی روند تولید بسیار آرام حرکت می کند.

رئی��س هیئت اجرایی انجمن تولیدکنن��دگان فولاد معتقد 
اس��ت در پایان سال جاری تولید فولاد کش��ور به حدود ۳۳ 

میلیون تن برسد. 
س��لیمانی تصریح ک��رد: ناگفته نماند که ای��ن آمار و ارقام 
در مقایسه با سال گذش��ته بررسی شده و براساس طرح افق 
۱۴۰۴ برنامه ریزی نمی ش��ود؛ چرا که طبق برنامه سال آینده 
باید به تولید ۵۵ میلیون تن فولاد برس��یم و این درحالیست 

که تولید بالفعل کنونی ۳۳ میلیون تن است.
وی با بیان اینکه برنامه  ریزی ها در خصوص قطعی گاز فولاد 
به انجمن تولیدکنندگان ابلاغ شده است، به فولادبان گفت: به 
نظر می رس��د دستورالعمل ها و برنامه ریزی ها برای محدودیت 
انرژی فولادس��ازان ص��ورت گرفته و طبق ش��واهد، احتمالاً 

قطعی ها نسبت به سال گذشته کاهش یابد.

عضو کمیسیون صنایع مجلس شورای اسلامی گفت: امروز 
با توجه به شرایط محدودیت ارزی کشور ، واردات آن دسته از 
محصولات فولادی که در داخل کش��ور ظرفیت خالی تولید ، 
خلاف است و باید شرایط را برای تولید حداکثری این صنایع 
ایج��اد کرد.مصطف��ی طاهری در گفت و گو ب��ا دنیای معدن 
تصریح کرد: واردات فقط برای آن بخش از محصولات فولادی 
که در کشور کمبود وجود دارد، علیرغم محدودیت ارزی قابل 
پذیرش اس��ت و لازم اس��ت پس از واردات نظارت های لازم 
انجام ش��ود تا اطمینان حاصل ش��ود ای��ن واردات به چرخه 
س��وداگری در بازار وارد نشود.عضو کمیسیون صنایع مجلس 
یاداور ش��د: امروز میزان تولید فولاد کشور دو برابر نیاز کشور 
است ، در بخش شمش بالغ بر ۳۵ میلیون تن و دربخش نورد 
شاید ۶۰ میلیون تن داریم. وی گفت: اکنون در اوایل زنجیره 
فولاد ضعف داریم ، در بخش ورق س��رد به میزان نیاز توسعه 
نیافته و کمبود وجود دارد و تقاضا بیش از تولید است و علاوه 

بر آن در بخش های مختلف خلای تولید یا کمبود وجود دارد.
طاهری خاطرنشان ساخت: امروز در زمینه تولید میلگرد و 
نیز حتی در ورق گرم با فعال کردن همه سرمایه گذاری های 
قبل��ی نیازی به واردات وجود ندارد. عضو کمیس��یون صنایع 
مجلس شورای اس��لامی پیرامون عملکرد برخی شرکت های 
ن��ورد کار که خرید خود را از ب��ورس کالا انجام می دهند اما 
تعه��دی برای عرضه در ب��ورس کالا ندارند، گفت: محصولات 
نهایی بخش نورد ، اقلام کوچکی است که عرضه آن در بورس 
روان نخواهد بود، اما امکان نظارت بر عملکرد آنها وجود دارد 
و توسط سازمان توس��عه تجارت می توان به این عرصه ورود 

کرد.
آمارهای منتش��ر شده گویای آن اس��ت که در هفت ماهه 
منتهی به مهر ماه امس��ال ۷۹۷ ه��زار تن محصولات فولادی 
وارد کشور شد که نسبت به مدت مشابه پارسال افزایش ۶۴.۳ 

درصدی داشت.

کارش��ناس فع��ال ف��ولاد گف��ت: ام��روزه سیاس��ت های 
حاکمیتی در ایران یکپارچه نیس��ت و هر مجموعه دولتی و 
خصوصی از دارایی گرفته تا بانک، بیمه، ش��رکت برق، گاز 
و… به صورت جزیره ای عمل کرده و تولیدکنندگان فولاد 

را ب��ا چال��ش مواج��ه کرده ان��د.
بهم��ن احمدی، کارش��ناس فع��ال فولاد نب��ود حمایت 

مجموع��ه های دولتی و خصوصی به ش��رکت های فولادی 
را عامل ضعف تولیدکنندگان فولادی در کش��ور دانس��ت و 
اظهار کرد: امروزه سیاست های حاکمیتی در ایران یکپارچه 
نیس��ت و هر مجموعه دولتی و خصوصی از دارایی گرفته تا 
بانک، بیمه، ش��رکت ب��رق، گاز و… به ص��ورت جزیره ای، 
تنه��ا به فکر منافع خویش هس��تند و در راس��تای موفقیت 

مجموعه ه��ای معدنی و فولادی، قدم مثبتی بر نمی دارن��د.
وی در ادام��ه اف��زود:، تمام ش��عارهای حمایتی مجموعه 
ه��ای دولت��ی و خصوصی با ی��ک دیگر هم خوان��ی ندارد و 
نظ��ارت و کنترلی نیز در اینباره صورت نمی گیرد. از طرفی 
تولیدکنندگان فولادی هم نمی دانند که شکایت و اعتراض 
خود را چگونه و به چه روش��ی اجرایی کنند چراکه گوشی 

برای ش��نیدن انتقادات وجود ندارد.
این کارشناس به فولادبان گفت: وجود تحریم ها بسیاری 
از ش��رکت های فولادی ایران را با چالش و مش��کل مواجه 
کرده اس��ت و باعث شده این مجموعه ها برای حفظ ارتباط 
ب��ا بازارهای جهانی، محتاج کش��ورهای بی پایه و اس��اس       

با ش��ند .

سیاست های جزیره ای دولت تولیدکنندگان فولاد را با چالش مواجه کرده  است

حذف  شفافیت شدنی نیست
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دورنمای صنعت فولاد کره در 
سال ۲۰۲۴

پای��گاه خبری معدن نیوز -انتظ��ار می رود دورنمای صنعت 
فولاد کره در س��ال ۲۰۲۴ دو نیمه باش��د، نیم��ه اول قوی با 
محرک ه��ای چینی و ب��ه دنبال آن نیمه دوم کاهش��ی که با 
تقاضای ضعیف و چالش های اقتصادی جهانی. اقدامات محرک 
اقتصادی دولت چین، از جمله سرمایه گذاری های زیرساختی 
و کاه��ش نرخ بهره، تقاضای داخلی فولاد و قیمت صادرات به 
کره را افزایش می دهد. قیمت های بین المللی مانند سنگ آهن 
و زغال س��نگ کک سازی قوی هس��تند و از قیمت های بالاتر 

فولاد حمایت می کنند. 
علاوه ب��ر این، انتظار می رود قیمت زغال س��نگ داخلی در 
چین به دلیل کاهش تولید و تعطیلات سال نو قمری همچنان 
بالا بماند. کاهش تولید در زمستان و سیاست  ای دولت باعث 
کاهش ذخایر فولاد در چین شده است که به طور بالقوه منجر 
ب��ه افزایش قیمت ه��ا در کوتاه مدت می ش��ود. انتظار می رود 
صنعت ساختمان کره در سال ۲۰۲۴ در رکود باقی بماند و بر 

تقاضای فولاد نورد گرم و نورد سرد تأثیر بگذارد.
 رش��د بازار خ��ودرو نیز احتمالاً کاه��ش می یابد و تقاضا را 
بیش��تر کاهش می دهد.در حالی که مح��رک اقتصادی چین 
برای س��ه ماهه اول امیدوارکننده است، پایداری بلندمدت آن 

نامشخص است.
 مس��ائلی مانند بی ثباتی بازار کار و بدهی خانوارها می تواند 
مانع از بهبود صنایع پایین دستی مانند خودرو و لوازم خانگی 
ش��ود. تولیدکنندگان داخلی احتمالاً ب��ه دلیل بازارهای قوی 
چین و محدودیت های عرضه، افزایش قیمت را انجام خواهند 
داد. با این حال، این می تواند منجر به کش��مکش با خریداران 

شود زیرا بازار تقاضا همچنان ضعیف است.
صنع��ت فولاد کره احتمالاً در ابتدای س��ال ۲۰۲۴ به دلیل 
عوامل مس��اعد مانند محرک چین و افزایش قیمت مواد خام، 

افزایش قیمت را تجربه خواهد کرد.
 ب��ا این حال، این حرکت ممکن اس��ت م��دت زیادی دوام 
نی��اورد. از آنجایی که تقاضای داخلی ضعیف اس��ت و ابهامات 
پیرام��ون بهبود اقتص��ادی چین در حال افزایش اس��ت، بازار 
احتمالاً در نیمه دوم س��ال با فش��ار نزولی مواجه خواهد شد. 
تولیدکنن��دگان باید به دقت سیاس��ت های عرض��ه و تقاضا و 
قیمت گذاری را مدیریت کنند تا از این چالش ها عبور کنند و 

از حاشیه سود خود محافظت کنند.

صنعت فولاد اوکراین به دنبال 
استراتژی هایی برای احیای 

صادرات
اوکرای��ن در حال حاضر ب��ه دنبال راه هایی ب��رای افزایش 
صادرات صنعت فولاد برای افزایش درآمد به خزانه این کشور 
است. در اطلاعیه 5 دسامبر گروه فلزات و معادن مت اینوست 
به نقل از مدیر ارش��د مالی این گروه آمده است: “فولادسازان 
در کشور به تامین مالی برای مصرف کنندگان فولاد کوچک و 
متوسط، روش های گمرکی ساده و همچنین گسترش دامنه 

محصولات به منظور تسهیل صادرات نیاز دارند.”
بن��ا به اظه��ار مدیر مال��ی مت اینوس��ت، علاوه ب��ر اینکه 
فولادس��ازان اوکراینی برای تأیید محصولات خود در بازارهای 
جهان��ی به کمک نیاز دارند، آنها همچنین باید از حمل و نقل 
ایمن محصولات از طریق دریای سیاه اطمینان حاصل کنند.

تهاجم روس��یه به اوکراین که در ۲۴ فوریه ۲۰۲۲ آغاز شد، 
بن��ادر کرملین را در دریای س��یاه محاصره ک��رد. اینها همان 
بنادری هستند که فولادس��ازان اوکراینی محصولات نهایی و 
نیمه تمام خود را به مناطقی مانند ترکیه، خاورمیانه و آس��یا 
صادر می کنن��د. محاصره ها همچنین ش��امل بندر ماریوپل 
نیز می ش��ود که در روزهای اولیه درگیری مورد بمباران قرار 
گرفت و کارخانه های ایلیچ و آزوفس��تال خس��ارات زیادی را 
متحمل ش��دند. تقریباً 7۰ درصد از تولید ف��ولاد اوکراین، از 
جمل��ه محصولات نهایی و نیمه تمام، قبل از ش��روع درگیری 
صادر می ش��د. با این حال، از آن زمان، این کشور مقداری از 
حجم صادرات خود را از طریق راه آهن به لهس��تان و رومانی 
برای ارسال بیش��تر به خارج از بنادر آن کشورها ارسال کرده 
است. در ماه اوت، اوکراین یک کریدور دریایی از بنادر اودسا، 
پیودنی و چورنومورس��ک که در بخش غربی کشور قرار دارند، 
ایجاد کرد و موفق ش��د حدود 1۴۰۰۰۰ تن محصول فولادی 
را از دو مورد اول ارسال کند. با این وجود، این حجم منعکس 
کننده یک س��وم کاهش نسبت به ۲135۰۰ تن صادر شده از 

این بنادر در ماه اکتبر است.
به طور کلی، تولی��د فولاد نیز در اوکراین همچنان در حال 
کاهش اس��ت و تولید فولاد خام در 11 ماهه اول سال ۲۰۲3 
به کمی بیش از 5.7 میلیون تن کاهش یافت. در همین حال، 
تولید محصولات فولادی با درصد مش��ابهی کاهش یافت و از 

5.۲۴ میلیون تن به ۴.86 میلیون تن رسید.

غول فولاد ژاپن، شرکت فولاد 
آمریکا را خرید

شرکت نیپون استیل ژاپن موفق شد شرکت فولاد آمریکا را 
با بهای 1۴ میلیارد و ۹۰۰ میلیون دلار خریداری کند.

غول صنعت فولاد ژاپن روز دوش��نبه اعلام کرد قرار اس��ت 
ش��رکت فولاد آمریکا را طی یک ق��رارداد نقدی به قیمت 55 

دلار به ازای هر سهم خریداری کند.
 ارزش این معامله 1۴ میلیارد و یکصد میلیون دلار براساس 
ارزش کل س��هام اس��ت. با این حال، با احتس��اب بدهی های 
ش��رکت فولاد آمریکا، نیپون استیل در حقیقت 1۴ میلیارد و 

۹۰۰ میلیون دلار برای این خرید هزینه کرده است.
به گزارش فولاد ایران، هیات مدیره هر دو ش��رکت با اجماع 
نظ��ر با این معامل��ه موافقت کردند. ایجی هاش��یموتو، رئیس 
شرکت نیپون اس��تیل در این باره به رسانه  ها گفت: “قرارداد 
فعلی باعث تقویت حضور ما در ایالات متحده خواهد شد. من 
اطمینان خاطر می دهم ش��رکت ما به تعهدات پیشین شرکت 

فولاد آمریکا پایبند است.”
خبر خرید این ش��رکت از سوی شرکت نیپون استیل ژاپن 
باعث ش��د همزمان با بازگش��ایی تالار ب��ورس آمریکا، ارزش 
ش��رکت فولاد آمریکا 1.88 درصد رش��د کند. یو اس استیل 
با خرید نیپون استیل، بزرگترین فولادساز ژاپن، در قراردادی 

1۴.1 میلیارد دلاری موافقت کرده است. 
بر اساس این قرارداد، عملیات فولاد آمریکا نام خود را حفظ 
خواهد کرد و دفتر مرکزی خود را در پیتسبورگ ادامه خواهد 

داد.

بر مدار جهان

بر اس��اس آخرین گزارش ماهانه انجمن آهن و فولاد چین )CISA( و با اش��اره به 
فرارس��یدن فصل غیرفعال مصرف فولاد توام با کاهش قیمت فولاد، قیمت فولاد چین 
پ��س از افزایش در ماه نوامبر احتم��الاً در محدوده کاهش برای آینده قابل پیش بینی 

باقی خواهد ماند.
ب��ه گفته CISA، اکثر مناطق چین اکنون وارد زمس��تان ش��ده اند و تقاضای فولاد 
در بخش های س��اخت و س��از و تولید ممکن است با سردتر شدن هوا کاهش یابد. این 
انجمن خاطرنش��ان ک��رد: اگرچه تولید فولاد به کاهش خود ادامه داده اس��ت، اما این 
کاهش کمتر از انتظارات بازار بوده است که ممکن است عدم تعادل بین عرضه و تقاضا 

را تشدید کند.
در ده روز اول دسامبر، تولید روزانه فولاد خام در میان کارخانه های فولادسازی عضو 

CISA به طور متوس��ط 1.۹3 میلیون تن در روز بود که ۴.۲ درصد نس��بت به اواخر 
نوامبر یا ۲.8 درصد نس��بت به س��ال قبل کاهش داشت.  بر اساس این داده ها، انجمن 
تخمین زد که تولید روزانه فولاد خام کش��ور در اوایل دس��امبر به ۲.۴۹ میلیون تن در 

روز رسید که نسبت به ده روز قبل 3.6 درصد کاهش داشت.
CISA گف��ت: علاوه بر این، موجودی فولاد در انبارهای معامله گران کمتر ش��د، در 
حالی که حجم نگهداری شده توسط فولادسازان داخلی نشانه هایی از انباشتگی را نشان 
می دهد که نشان می دهد معامله گران چینی در ذخیره سازی سهام غیرفعال بودند. این 
سازمان هشدار داد که این امر فشار بیشتری بر قیمت های داخلی فولاد وارد می کند.

تا 1۰ دس��امبر، موجودی پنج محصول عمده فولادی ش��امل میلگرد، مفتول، کلاف 
 ،CISA نورد گرم، کلاف نورد سرد و ورق متوسط در ۲1 شهر چین تحت نظارت منظم

مجموعا به 7.37 میلیون تن رسید که 18۰۰۰۰ تن یا ۲.۴ درصد نسبت به اواخر سال 
کاهش داشته است.

 CISA از سوی دیگر، موجودی پنج قلم اصلی فولادی که توسط کارخانه های عضو
نگهداری می ش��وند، در مجموع 1۴.1 میلیون تن بوده که در مدت مشابه 1.1 میلیون 

تن یا 8.8 درصد افزایش داشته است.
رشد سریع قیمت مواد اولیه فولادسازی ممکن است فشار بیشتری را از جهت هزینه 
بر فولادسازان داخلی وارد کند، زیرا افزایش قیمت فولاد کند شده است. تا 15 دسامبر، 
قیمت کنس��انتره سنگ آهن استخراج شده در داخل کشور نسبت به پایان نوامبر ۲.8 
درصد افزایش یافته است و قیمت زغال سنگ کک و کک متالورژی 3 و ۴.3 درصد در 

مدت مشابه افزایش یافته است.

آغاز مجدد روند نزولی قیمت لیتیوم در چین
مهدی نجفی

برخی مناب��ع مطلع از وضعیت بازار به موسس��ه 
»Fastmarkets« اع��لام کردند که قیمت لیتیوم 
در چین طی هفته منتهی به پنج شنبه ۲1 دسامبر 
۲۰۲3 در بحبوح��ه ادامه رون��د نزولی حجم تقاضا 
برای خرید از س��وی مصرف کنندگان، روند کاهشی 
خ��ود را از س��ر گرفت؛ ب��ه طوری ک��ه پیش بینی 
می ش��ود روند کاهش قیمت لیتیوم در بورس آتی 
گوانگ��ژو، تاثیر منفی خود را ب��ر قیمت این فلز در 

بازار فیزیکی بگذارد.
به گ��زارش پای��گاه خب��ری و تحلیل��ی »فلزات  
 ،»Fastmarkets« آنلاین« و به  نقل از موسس��ه
روند کلی قیمت لیتیوم در بازار چین کاهشی است. 
با توجه به روند کاهش��ی حجم عرضه و تقاضا برای 
هیدروکس��ید لیتیوم در بازار کش��ورهای آس��یای 
جنوب شرقی، قیمت این ماده معدنی به روند نزولی 
خود در این ب��ازار ادامه می دهد؛ اگرچه قیمت های 
کربنات لیتیوم در بحبوحه بهبود وضعیت نقدینگی 
در ب��ازار اندکی روند صعودی به خود گرفته اس��ت 
ام��ا برخی فع��الان بازار بر این باورن��د که این روند 
افزایش��ی نباید به معنای آغاز روند صعودی قیمت 
در میان اف��ت حجم تقاضا برای ای��ن ماده معدنی 

تلقی شود.
ادامه کاهش حجم تقاضا برای لیتیوم در  �

بازارهای آسیا
برخی از فعالان بازار بیان کردند حجم تقاضا برای 
لیتیوم از سوی مصرف کنندگان در هفته منتهی به 
پنج ش��نبه ۲1 دس��امبر ۲۰۲3 کاهش یافته است 
و دلیل عمده این مس��ئله، ات��کای مصرف کنندگان 
به دریافت س��فارش های مبتنی ب��ر قراردادهای با 
مدت تحویل بلندمدت اس��ت که قیمت به نس��بت 
کمتری دارند.یکی از فروش��ندگان لیتیوم در چین 
 »Fastmarkets« در مصاحب��ه خود با موسس��ه
بیان کرد: حجم تقاضا برای لیتیوم در بازار فیزیکی 
بس��یار کاهش یافته است؛ در حالی که اندک تقاضا 
ب��رای این م��اده فلز در این بازار نیز فقط از س��وی 
برخ��ی معامله گران ارائه ش��ده اس��ت.یکی دیگر از 
فروش��ندگان لیتیوم عنوان کرد: بیش��ترین تقاضا 
برای خری��د از س��وی معامله گرانی ارائه می ش��ود 
که در حال آماده س��ازی برای تحویل محموله  های 
لیتی��وم کربنات ب��ه انبارهای ذخایر ثبت ش��ده در 
ب��ورس آت��ی گوانگ��ژو )GFEX( با موعد تس��ویه 
ق��رارداد تا م��اه ژانوی��ه ۲۰۲۴ هس��تند.وی افزود: 
برخ��ی از محموله های لیتیوم در حجم بس��یار کم 
نی��ز به مصرف کنندگان نهایی فروخته ش��د؛ با این 
حال، در حالت کلی حجم تقاضای مصرف کنندگان 
بسیار کم بود. چندین تولیدکننده کاتد به موسسه 
»Fastmarkets« اع��لام کردند ک��ه تقریبا هیچ 
تقاضایی برای خری��د نمک لیتیوم در بازار فیزیکی 
ارائه نش��ده است.در همین راس��تا، قیمت های آتی 
لیتیوم کربنات در بورس آتی گوانگژو )GFEX( به 
طور کلی در هفته منتهی به پنج ش��نبه ۲1 دسامبر 
۲۰۲3 رون��د نزولی به خود گرف��ت و از آنجایی که 
هرگونه نوس��ان قیمتی در این بازار آتی به شدت بر 
قیمت ها در بازار فیزیک��ی تاثیر می گذارد، بنابراین 
روند کاهش��ی قیم��ت در ب��ازار فیزیکی س��رعت 

بیشتری پیدا کرده است.
قیمت آتی کربنات لیتیوم در بورس آتی گوانگژو 
)GFEX( ب��ا موعد تحویل در م��اه ژانویه ۲۰۲۴، 
ح��دود ۹۴ هزار و 35۰ یوان )13.۲53 دلار( در هر 
تن در روز ۲1 دسامبر ۲۰۲3 تعیین شد که نسبت 
ب��ه قیمت آت��ی 1۰۰ هزار و ۹5۰ ی��وان در هر تن 
ثبت شده در یک هفته قبل از تاریخ مذکور، حدود 
6 ه��زار و 6۰۰ یوان در هر تن کاهش داش��ت.یکی 
از منابع وابس��ته به تولیدکنندگان لیتیوم در چین 
با اش��اره ب��ه روند نزولی قیمت ای��ن فلز اعلام کرد 
که در حال حاضر حجم ذخایر انبار تولیدکنندگان 
لیتی��وم در چین در بهترین وضعیت خود قرار دارد.
بر اس��اس ارزیابی هفتگی صورت گرفته، موسس��ه 
»Fastmarkets« قیمت کربنات لیتیوم با خلوص 
حداقل ۹۹/5 درصد مورد اس��تفاده در تولید باتری، 
جهت عرضه در بازار فیزیکی با ش��رط تحویل درب 
کارخانه تولیدکنن��ده در چین را حدود ۹۴ هزار تا 
1۰۰ ه��زار ی��وان در هر تن در روز پنج ش��نبه ۲1 
دس��امبر ۲۰۲3 اعلام کرد که نسبت به قیمت ۹5 
ت��ا 1۰5 هزار یوان در هر تن تعیین ش��ده در یک 
هفته قبل از تاریخ مذک��ور، حدود یک تا پنج هزار 
ی��وان به ازای هر تن کاهش را تجربه کرد.همچنین 
طبق ارزیاب��ی هفتگی این موسس��ه قیمت لیتیوم 
هیدروکس��ید مونوهیدرات با خلوص حداقل 56/5 
درصد مورد اس��تفاده در تولید باتری، جهت عرضه 
در ب��ازار فیزیکی با ش��رط تحوی��ل درب کارخانه 
تولیدکنن��ده در چین، حدود 85 هزار تا 1۰۰ هزار 
یوان در هر تن در روز پنج شنبه ۲1 دسامبر ۲۰۲3 
تعیین ش��د که نس��بت به قیمت ۹۰ هزار تا 1۰۰ 
ه��زار یوان در هر تن ثبت ش��ده در یک هفته قبل 
از تاری��خ مذک��ور، حدود پنج هزار ی��وان در هر تن 

افزایش یافت.
روند کاهش�ی قیمت هیدروکسید لیتیوم  �

در بازار آسیای شرقی
قیمت های هیدروکسید لیتیوم در بازار کشورهای 
آسیای جنوب ش��رقی در طی هفته منتهی به روز 
پنج ش��نبه ۲1 دسامبر ۲۰۲3 و در بحبوحه کاهش 

تمایل برای خرید این ماده معدنی در بازار فیزیکی 
و افت قیمت هیدروکس��ید لیتی��وم در بازار چین، 
رون��د نزولی به خود گرفت و همچنان نیز این روند 
ادامه دارد.یکی از مصرف کنن��دگان لیتیوم در بازار 
کشورهای آسیای جنوب ش��رقی با اشاره به حجم 
بالای ذخایر لیتیوم تولیدکنندگان در انبارها تاکید 
ک��رد که به نظر می  رس��د روند نزول��ی قیمت ها در 
کوتاه مدت با ش��یب ملایم به ای��ن دلیل که تقاضا 
برای لیتیوم در این بازار کاهش یافته اس��ت، ادامه 
خواهد داشت. وی تصریح کرد: اگر احساس شود در 
وضعیت فعلی ی��ا در کوتاه مدت به خرید نمک های 
لیتیوم نیاز بیشتری است، تلاش خواهد شد تخفیف 

بیشتری نسبت به قیمت های فعلی دریافت شود.
یکی از معامله گران لیتیوم در س��طح بین المللی 
مطرح  ک��رد: بنا ب��ه دلایلی مصرف کنن��دگان در 
کره جنوب��ی حجم تقاضا برای خرید هیدروکس��ید 
لیتی��وم م��ورد اس��تفاده در تولید بات��ری با موعد 
تحوی��ل در ماه ژانوی��ه ۲۰۲۴ را افزایش داده اند. به 
نظر می رس��د کره ای ها قصد دارند از وضعیت فعلی 
رون��د نزولی قیمت لیتیوم نهایت به��ره را ببرند. بر 
همی��ن اس��اس، از آنجای��ی که تعطیلات س��ال نو 
میلادی نزدیک است، این مصرف کنندگان خواستار 
تحوی��ل محموله های هیدروکس��ید لیتیوم پس از 
پایان تعطیلات س��ال ۲۰۲۴ در ماه ژانویه هستند.
چندین فع��ال دیگر بازار لیتیوم ب��ه کاهش حجم 
تقاضا برای هیدروکس��ید لیتیوم در بازار کشورهای 
آس��یای جنوب شرقی اش��اره کردند. این معامله گر 
لیتیوم در سطح بین المللی خاطرنشان کرد: به نظر 
می رسد مصرف کنندگان در کره جنوبی همچنان در 
حال تلاش برای فروش ذخایر لیتیوم هیدروکسید 
در انبارهای خود هس��تند.ارزیابی روزانه موسس��ه 
»Fastmarkets« نش��ان می ده��د قیمت لیتیوم 
هیدروکس��ید مونوهیدرات با حداقل خلوص 56/5 
درصد مورد اس��تفاده در تولید باتری، جهت عرصه 
در ب��ازار فیزیکی با ش��رط تحویل بر روی عرش��ه 
کش��تی در بنادر چین، ژاپ��ن و کره جنوبی با تقبل 
هرینه ارس��ال توس��ط خریدار )cif(، حدود 15 تا 

16/5 دلار ب��ه ازای هر کیلوگرم در روز پنج ش��نبه 
۲1 دس��امبر ۲۰۲3 تعیین شد که نسبت به قیمت 
ثبت شده در تاریخ ۲۰ دسامبر سال جاری میلادی 
تغییر چندانی را به ثبت نرساند اما نسبت به قیمت 
16 ت��ا 17 دلار ب��ه ازای هر کیلوگرم تعیین ش��ده 
در روز 1۴ دس��امبر س��ال ۲۰۲3، ح��دود ۰/5 ت��ا 
ی��ک دلار به ازای هر کیلوگرم کاهش یافته اس��ت.

قیمت کربنات لیتیوم مورد استفاده در تولید باتری 
در بحبوح��ه بهب��ود نقدینگی در هفت��ه منتهی به 
روز پنج ش��نبه ۲1 دس��امبر ۲۰۲3 افزایش یافت و 
ب��ه ح��دود 16/5 دلار به ازای هر کیلوگرم رس��ید.
برخی از مش��ارکت کنندگان ب��ازار بر این باورند که 
با توجه به کاهش حجم تقاضا برای کربنات لیتیوم 
در ب��ازار، این افزایش قیمت ان��دک را نمی توان به 
عنوان نقطه آغازین روند صعودی قیمت لیتیوم در 
بازار تفس��یر نمود. این معامله گر لیتیوم در س��طح 
بین الملل��ی عنوان ک��رد: پیش بینی می ش��ود روند 
افزای��ش قیمت لیتیوم در بازار ت��ا بعد از تعطیلات 
ماه ژانویه در س��ال ۲۰۲۴ آغاز نشود.ارزیابی روزانه 
موسسه »Fastmarkets« برای کربنات لیتیوم با 
خلوص حداقل ۹۹/5 درصد مورد استفاده در تولید 
باتری، جهت عرضه در بازار فیزیکی، با شرط تحویل 
در بن��ادر چین، ژاپن و کره جنوب��ی با تقبل هزینه 
ارسال توسط خریدار )cif(، قیمت 15 تا 16/5 دلار 
به ازای هر کیلوگرم در روز پنج ش��نبه ۲1 دسامبر 
۲۰۲3 را نش��ان داد که نسبت به قیمت ثبت شده 
در یک روز قبل از تاریخ مذکور تغییری نداشت اما 
نسبت به قیمت 15 تا 16 دلار به ازای هر کیلوگرم 
ثبت ش��ده در یک هفته قبل از تاریخ مذکور حدود 

۰/5 دلار به ازای هر کیلوگرم افزایش داشت.
قیمت نس�بتا ثاب�ت لیتی�وم در بازارهای  �

اروپا و آمریکا
قیم��ت لیتیوم در اروپا و ایالات متحده آمریکا در 
هفته منتهی به پنج شنبه ۲1 دسامبر ۲۰۲3 تقریبا 
ثابت بود و بس��یاری از مش��ارکت کنندگان بازار به 
شرایط نسبتا آرام در بازار فیزیکی در این دو منطقه 
با توجه به فرا رسیدن تعطیلات سال میلادی جدید 

اشاره کردند.
این مش��ارکت کنندگان بازار خاطرنش��ان کردند: 
قیمت های لیتی��وم اعم از لیتیوم با خلوص صنعتی 
و لیتیوم با گرید مناس��ب جهت اس��تفاده در تولید 
بات��ری، ب��ا قیمت های این م��اده معدن��ی در بازار 
کشورهای آسیایی مطابقت نزدیکی داشتند؛ با این 
تفاوت که محموله های لیتیوم فروخته شده در اروپا 
و ایالات متح��ده آمریکا مش��مول پرداخت اندکی 

پریمیم  هستند.
موسس��ه »Fastmarkets« قیم��ت کربن��ات 
لیتیوم با خلوص حداقل ۹۹/5 درصد مورد استفاده 
در تولی��د باتری، با ش��رط تحویل در بن��ادر اروپا و 
ای��الات متح��ده آمریکا را حدود 16 ت��ا 17/5 دلار 
در هر کیلوگرم در روز پنج ش��نبه ۲1 دسامبر سال 
جاری میلادی ارزیابی کرد که نسبت به قیمت 16 
تا 18 دلار به ازای هر کیلوگرم تعیین شده در یک 
هفته قبل از تاریخ مذک��ور حدود ۰/5 دلار کاهش 

را تجربه کرد.
در همی��ن راس��تا قیم��ت هیدروکس��ید لیتیوم 
ب��ه دنبال روند نزولی در بازار کش��ورهای آس��یای 
جنوب ش��رقی و در نظر گرفتن حجم بالای ذخایر 
در انبارها، روند کاهش��ی با شیب تندتری را  تجربه 
می کند. یکی از منابع وابسته به معامله گران لیتیوم 
در بازار لیتیوم کش��ورهای آس��یای جنوب ش��رقی 
اظهار داش��ت: به اندازه کافی لیتیوم در انبارها برای 
تامین حجم تقاضای مصرف کنندگان در بازار وجود 
دارد؛ بنابرای��ن به منظور انعکاس این مس��ئله باید 

تغییراتی در نرخ قیمت ها اعمال می شد.
ارزیابی هفتگی موسسه »Fastmarkets« نشان 
می دهد قیمت لیتیوم هیدروکس��ید مونوهیدرات با 
خلوص حداقل 56/5 درصد مورد استفاده در تولید 
باتری، جهت عرضه در بازار فیزیکی با شرط تحویل 
در بنادر اروپا و آمریکا با پرداخت تعرفه های گمرکی، 
حدود 16 تا 17/5 دلار به ازای هر کیلوگرم در روز 
پنج ش��نبه ۲1 دسامبر ۲۰۲3 تعیین شد که نسبت 
به قیمت 17 تا 18/5 دلار به ازای هر کیلوگرم ثبت 
ش��ده در یک هفته قبل از تاریخ مذکور، حدود یک 

دلار به ازای هر کیلوگرم کاهش را به ثبت رساند.
اگرچ��ه روند نزولی قیمت لیتی��وم بر قیمت این 
ماده معدنی در بازار کش��ورهای آس��یایی نیز تاثیر 
می گذارد اما مش��ارکت کنندگان بازار معتقدند روند 
کاهشی فعلی قیمت لیتیوم در بازارهای کشورهای 
آسیایی، تاکنون تاثیر چندانی بر بازار اروپا و آمریکا 
نگذاش��ته است.یکی از منابع مطلع به وضعیت بازار 
لیتیوم مطرح کرد: به نظر می رس��د قیمت این فلز 
در کوتاه م��دت به دلیل کاهش حج��م تقاضا برای 
آن، همچن��ان روند نزولی خ��ود را احتمالا تا پس 
از پای��ان تعطیلات ماه ژانویه ۲۰۲۴ حفظ کند. این 
منب��ع پیش بینی می کند که بازار لیتیوم در س��ال 
۲۰۲۴، وضعی��ت مازاد عرضه را تجربه خواهد کرد.

بر اس��اس ارزیابی های انجام ش��ده توسط موسسه 
»Fastmarkets«، حج��م م��ازاد عرضه کربنات 
لیتی��وم معادل )LCE(، حدود س��ه ه��زار و 8۰۰ 
تن در س��ال ۲۰۲۴ خواهد بود. به علاوه پیش بینی 
می ش��ود حجم تقاضا برای کربن��ات لیتیوم معادل 
)LCE( در سال ۲۰۲۴، حدود یک میلیون و ۲1۰ 
ه��زار و 7۰۰ تن و حجم عرض��ه آن یک میلیون و 

۲1۴ هزار و 5۰۰ تن باشد.

www.rouzegaremadan.ir

  چین آماده کاهش تقاضای فولاد 

بایدن معافیت آلومینیوم و فولاد اتحادیه اروپا از تعرفه واردات را تمدید کرد
 

کاهش وابستگی کره جنوبی به واردات مواد معدنی 
جو بایدن رئیس جمهوری آمریکا پنجش��نبه تعلیق تعرفه  

ب��ر واردات ف��ولاد و آلومینی��وم اتحادیه اروپ��ا را به مدت دو 
س��ال دیگر تمدید کرد.دونالد ترامپ رئیس جمهوری س��ابق 
آمری��کا تعرفه ۲5 درصدی بر ف��ولاد و تعرفه 1۰ درصدی بر 
آلومینی��وم اتحادیه اروپا بس��ته بود و دول��ت بایدن در ژانویه 
۲۰۲۲ این تعرفه ها را تعلیق کرد. اتحادیه اروپا نیز در واکنش 
به اقدام ترامپ بر واردات موتورسیکلت و قایق و کالاهای دیگر 
آمریکای��ی تعرف��ه وضع کرد اما ب��ا روی کار آمدن بایدن این 
تعرفه ها را تا س��ال ۲۰۲5 تعلیق کرد.در همین حال، آمریکا 
و اتحادی��ه اروپا در حال مذاکره ب��رای مقابله با تولید اضافی 
فلزات در اقتصادهای دیگر مانند چین هس��تند. این مذاکرات 
قرار بود تا س��ال ۲۰۲3 به نتیجه برسد اما گفت وگوها در این 
باره متوقف ش��ده است. با این حال، بایدن گفته که مذاکرات 
ادامه خواهد داش��ت و طرفین تاکنون »پیشرفت های زیادی« 
داش��ته اند.دولت بای��دن هفته جاری در اقدام��ی دیگر تعلیق 

تعرفه های دولت ترامپ بر واردات برخی کالاهای چینی را به 
مدت پنج ماه تمدید کرد. گروه بازرگانی »آمریکایی ها طرفدار 
تجارت آزاد« از این تصمیم استقبال کرد و آن را مایه »آرامش 
اقتصادی کس��ب و کارهای آمریکایی« خواند.ترامپ با استناد 
به آنچه که رویکردها غیرتج��اری منصفانه پکن خواند، 37۰ 
میلیارد دلار تعرفه بر کالاهای چینی وضع کرد.تنش ها میان 
دو کشور در سال های اخیر به دلیل مسائل گوناگونی از جمله 
حقوق بشر، تایوان و رقابت های تجاری دچار تنش بوده است.
واش��نگتن مدع��ی اس��ت ک��ه محدودیت ه��ا و تعرفه های 
تج��اری باعث کاهش دسترس��ی چی��ن به م��واد حیاتی در 
تولید تراشه هایی می ش��ود که برای توسعه هوش مصنوعی و 

تسلیحات مدرن اهمیت دارند. 
شی جینپینگ رئیس جمهوری چین ماه نوامبر در دیداری 
با بایدن هش��دار داد که این محدودیت ها به »منافع مشروع« 

چین لطمه می زند.

کره جنوب��ی قصد دارد برای جلوگیری از اختلالات احتمالی 
زنجیره تامین، وابستگی خود به کشورهایی مانند چین به منظور 
تامی��ن مواد اولیه از جمله مواد معدنی حیاتی مانند گرافیت و 
عناص��ر نادر خاکی را کاهش دهد.به گ��زارش »روزگارمعدن« 
و به  نق��ل از فلزات آنلای��ن، وزارت تج��ارت، صنعت و انرژی 
کره جنوبی اعلام کرد که قصد دارد تا س��ال ۲۰3۰، وابستگی 
خود به کش��ورهای تامین کننده مواد اولیه را برای حدود 185 
قلم ماده معدنی از 7۰ درصد در س��ال ۲۰۲۲، به کمتر از 5۰ 
درصد تا س��ال ۲۰3۰ کاهش ده��د. نیمه هادی ها، باتری های 
بازیافتی و ۲۹ فلز آهنی و غیرآهنی، از جمله مواردی هس��تند 
که وابس��تگی به واردات آن ها از دیگر کشورها کاهش خواهد 
یافت.بانگ مون کیو وزیر، صنعت کره جنوبی در روز چهارشنبه 
 Future« 13 دس��امبر ۲۰۲3 هنگام بازدید از واحد فرآوری
M« متعلق به ش��رکت »Posco« واقع در منطقه س��جونگ 
س��یتی که تنها مرکز تولید این کشور است و گرافیت طبیعی 
به کاررفته در تولید آند باتری را فرآوری می کند، اظهار داشت: 
این اقدام به کره جنوبی در تقویت زنجیره تامین صنعتی پایدار 
مواد اولیه معدنی کمک خواهد کرد.بر اساس داده های منتشر 
ش��ده از سوی این وزارتخانه، کره جنوبی ۹۴ درصد از گرافیت 
طبیعی خود را از چین وارد می کند. بر اساس اطلاعات رسمی 
گمرک کره جنوبی، 86 درصد از آهنرباهای دائمی تولید شده 
از عناصر نادر خاکی و ۹7 درصد از مواد واسطه مورد استفاده 
در تولید باتری های س��ه گانه در بازه زمان��ی ماه های ژانویه تا 
اکتبر سال جاری میلادی از چین به این کشور وارد شده است.
ای��ن کش��ور قص��د دارد تاسیس��ات تولید خود ب��رای مواد 

واس��طه مورد نیاز در تولی��د باتری  های نی��کل کبالت منگنز 
)NCM( را راه ان��دازی کن��د؛ ب��ر همین اس��اس ب��ه دنبال 
جذب س��رمایه گذاری خارجی است و ش��رکت های محلی را 
ترغیب می کند تا تاسیس��ات تولید مواد اولیه خود در خارج از 
کره جنوبی را به داخل این کشور منتقل کنند.در همین راستا 
پیش بینی می ش��ود تا سال ۲۰۲8، در کره جنوبی حدود 33۲ 
هزار تن مواد واس��طه مورد نیاز ب��رای تولید باتری  های نیکل 
 »LG Chem« کبالت منگنز تولید ش��ود. از این رو ش��رکت
ساخت تاسیسات تولید مواد واس��طه باتری های نیکل کبالت 
منگن��ز ب��ه ارزش ۹۰۹ میلی��ون دلار را در مجتم��ع صنعتی 
»Saemageum« در جن��وب غربی ش��هر س��ئول به زودی 
آغاز خواهد کرد.کره جنوبی قصد دارد تا سال ۲۰31 به عنوان 
بخشی از بسته حمایتی صنعت مواد اولیه حیاتی به کاررفته در 
تولی��د باتری داخلی به ارزش ۲۹ میلی��ارد دلار، حجم ذخایر 
لیتیوم و کبالت خود را به انداز مصرف 1۰۰ روز افزایش دهد.
از این کمک  هزینه تخصیص یافته به منظور سرمایه گذاری 
در تاسیس��ات تولیدی مواد اولیه حیاتی در آمریکای ش��مالی 
استفاده خواهد شد تا شرکت ها بتوانند از مزایای در نظر گرفته 
ش��ده تحت قانون کاهش تورم ایالات متحده آمریکا بهره مند 
ش��وند.به علاوه این کش��ور در نظر دارد مقررات پیشگیری از 
خطر را برای بازیافت، ذخیره و حمل و نقل باتری های مستهلک 
شده در کره جنوبی وضع کند؛ با این حال تخمین زده می شود 
که اگر تمام باتری های مس��تهلک شده در این کشور بازیافت 
شوند، می توان مواد اولیه معدنی کافی برای تولید باتری 17۰ 

هزار وسیله نقلیه الکتریکی در سال را تامین کرد.

بینالملل

 استرالیا می خواهد با چین در تولید و پالایش منابع معدنی حیاتی 
مورد نیاز jولیدات با فناوری پیشرفته در سراسر جهان رقابت کند و در 

تلاش است در این زمینه حرفی برای گفتن داشته باشد.
 اس��ترالیا از سال ۲۰۲۲ س��رمایه گذاری در بخش مواد معدنی از 
جمل��ه لیتیوم، کبالت و تیتانیوم را افزایش داده که برای زیرس��اخت 

های انرژی سبز و تولید صنایع دفاعی حیاتی هستند.
اس��ترالیا دارای برخی از بزرگترین ذخایر منابع حیاتی جهان است 
که با توجه به س��رعت گرفتن پیشرفت های چین در این بازار، علاقه 
کش��ورهایی را که مش��تاق به تنوع بخش��یدن به زنجیره تامین خود 

هستند، برانگیخته است. ماه های اخیر استرالیا همکاری با کشورهایی 
از جمل��ه امریکا در زمینه مواد معدنی حیاتی را افزایش داده اس��ت. 
با این حال، با گرم ش��دن روابط چین و اس��ترالیا، چین تلاش هایی 
برای دسترسی بیشتر س��رمایه گذاران خود از جمله در بخش معدن 

داشته است.
در حال حاضر دولت اس��ترالیا در حال بررس��ی مراکز اس��تراتژیک 
مواد معدنی حیاتی در سراسر استرالیا برای متمرکز کردن استخراج و 
پالایش در مناطق خاص اس��ت، جایی که آنها می توانند دارایی های 

زیرساختی را به اشتراک بگذارند.

رقابت استرالیا و چین در زمینه مواد معدنی حیاتی



کیفیت آهک تولیدی در فولاد مبارکه ارتقا یافت
 

»فملی« به دنبال تکمیل زنجیره ارزش مس
سرپرس��ت کنترل کیفی ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه  

از ارتقا و تثبیت کیفیت آهک تولیدی در فولاد مبارکه از 
ابتدای سال جاری تا پایان آذرماه خبر داد.

غفار دانش��مند ب��ا بیان اینکه در تولید ف��ولاد، یکی از 
مؤلفه های اصلی آهک است، گفت: آهک به صورت معمول 
می تواند فسفر، گوگرد و سیلیکات را از ترکیب آهن مذاب 
جداس��ازی کند؛ بنابراین افزودن آهک به کوره های قوس 

الکتریکی و کوره LF الزامی است.
 همچنی��ن می توان از هر دو نوع آهک کلس��یم بالا و 

دولومیتی در تولید فولاد استفاده کرد.
وی ایجاد س��رباره، حذف فس��فر و حذف گوگرد را سه 
وظیف��ه اصلی آهک در فرایند تولید فولاد دانس��ت و در 
تش��ریح وظایف واحد آهک س��ازی ف��ولاد مبارکه اظهار 
داشت: واحد آهک سازی فولاد مبارکه وظیفه تأمین آهک 

پخته موردنیاز واحد فولادسازی را بر عهده دارد.
 ای��ن واح��د دارای دو ک��وره از نوع دوار ب��ا پیش گرم 
عمودی است. ظرفیت اسمی این واحد ۲۷۰ هزار تن در 
س��ال بوده و در حال حاضر این ظرفیت تولید در حدود 

۲۸۰ هزار تن در سال است.
 میزان تولید این محصول در ۹ ماه نخس��ت سال ۱۸۰ 

هزار تن است. 
مراحل تبدیل س��نگ آهک به آهک پخته شده عملیات 

کلسیناسیون نام دارد. 
این فرایند یک واکنش شیمیایی ساده است و طی آن، 
س��نگ آهک با قرار گرفتن در معرض حرارت به اکس��ید 

کلسیم تبدیل می شود.
سرپرس��ت کنترل کیفی ناحیه آهن سازی فولاد مبارکه 
با اش��اره به نقش واحدهای کنترل کیفیت فولاد مبارکه 

گفت: ای��ن واحدها علاوه بر تضمی��ن محصولات اولیه و 
نهایی و همچنین صدور شناس��نامه کیفی برای آن ها در 
ارائه تصویری از مش��خصات در ه��ر مرحله از تولید برای 
محصول، زمینه سهولت در تصمیم گیری بر فرایندها و در 
نتیجه افزایش راندمان کمی و کیفی تولید در ش��رکت را 

فراهم می آورند.
دانشمند افزود: واحد کنترل کیفی ناحیه آهن سازی نیز 
همواره در جهت رسیدن به این اهداف فعالیت های مدون 

و برنامه ریزی شده ای را انجام می دهد 
 ازجمل��ه ای��ن فعالیت ها کنت��رل پارامتره��ای کیفی 
س��نگ آهک، بررس��ی و پایش اطلاع��ات فراین��د تولید 
محصول آهک، ایجاد بانک اطلاعات کیفی و شناس��نامه 
آه��ک تولی��دی و خری��داری جه��ت عرض��ه ب��ه واحد 

فولادسازی است.
وی اظهار داشت: مهم ترین و تأثیرگذارترین پارامترهای 
کیفی آهک، اکسید کلسیم )CaO( با حد مجاز بیش از 
۹۲ درصد و دی اکسید کربن )Co۲( باقی مانده در آهک 
کمتر از ۵ درصد است که با همت و تلاش کارکنان واحد 
آهک س��ازی و نق��ش مؤثر واحد کنت��رل کیفی در ایجاد 
بان��ک اطلاعات کیفیت، پای��ش و کنترل کیفیت تولید و 
ایجاد شناسنامه کیفی برای آهک های تولیدی و خریداری 
در واحد آهن س��ازی در آذرماه س��ال جاری ۲۳۳۶۱ تن 
آهک ک��ه از نظر کمی بیش از برنامه پیش بینی ش��ده و 
 )CaO( = ۹۴.۷ از نظر کیفی با میانگین اکس��ید کلسیم
درصد، میانگین دی اکس��ید کربن Co۲(=۱.۵( درصد و 
در رن��ج هر دو پارامتر ذکرش��ده به می��زان۱۰۰ درصد، 
محصولی بس��یار با کیفی��ت را تولی��د و در اختیار واحد 

فولادسازی قرار داد.

معاون طرح و برنامه ریزی راهبردی شرکت ملی صنایع 
مس ایران از راهبرد این ش��رکت برای تولید محصولات 
زنجیره پایین دست خبر داد و گفت: از آنجایی که حجم 
س��رمایه گذاری در این حوزه کمتر اس��ت، ب��ه زودی با 
کمک بخش خصوصی وارد تولید محصولات پایین دست 
ش��ده و آن را به سبد محصولات شرکت ملی مس اضافه 

خواهیم کرد.
به گزارش »روزگارمع��دن« و به نقل از روابط عمومی 
ش��رکت ملی صنایع مس ای��ران، غلامرضا ملاطاهری در 
حاش��یه بازدید از غرفه ش��رکت ملی مس در نمایشگاه 
زنجیره تامین صنای��ع معدنی کرمان، با بیان اینکه یکی 
از اهداف برگزاری نمایشگاه ها نمایش ظرفیت های موجود 
ش��رکت ملی مس است، عنوان کرد: مجتمع های شرکت 
مل��ی صنایع مس ایران، توانمندی ه��ا و نیازهای خود را 
در این نمایش��گاه ارائه دادند ک��ه این امر موجب تقویت 
ارتباط با شرکت های س��ازنده و شرکت های دانش بنیانی 
است که می توانند در حوزه بومی سازی به ما کمک کنند. 
امیدواریم با ش��کل گیری این ارتباط موثر، بهره لازم را 
در ح��وزه تامین و تکمیل زنجیره ارزش محصولات مس 

از این نمایشگاه ببریم.
وی در ادام��ه تصری��ح کرد: ع��لاوه بر نمایش��گاه های 
حضوری، ب��ه دنبال برگزاری نمایش��گاه های مجازی نیز 
هس��تیم که طی ی��ک ماه آینده تمام��ی محصولاتی که 
توسط ش��رکت های زیرمجموعه و مجتمع ها بومی سازی 
ش��ده اس��ت، در آن نمایش��گاه مجازی بارگزاری شده و 
نیازمندی های شرکت نیز در آن اعلام می شود تا بتوانیم 

این ارتباط موثر را هرچه بهتر شکل دهیم.
معاون طرح و برنامه ریزی راهبردی شرکت ملی صنایع 

م��س ایران با بی��ان اینکه ظرفیتی که در ش��رکت ملی 
م��س به لحاظ حج��م مع��دن کاری و ظرفیت های تولید 
وجود دارد، یک ظرفیت بی نظیر در کش��ور است، گفت: 
رویکردهای ما باید به گونه ای باش��د ک��ه بتوانیم در این 
زنجیره تامین، ش��رکت ها را توانمند کنی��م تا بتوانند از 
ظرفیت های شرکت ملی صنایع مس ایران استفاده کنند 
و این ام��ر از برنامه ها و اهدافی اس��ت که اخیرا در این 

شرکت نیز آمده است.
ملاطاه��ری با بیان اینکه س��عی داریم ت��ا در زنجیره 
تامی��ن از زمانی که یک ایده ش��کل می گی��رد، آن را تا 
مرحله تجاری س��ازی هدایت کنی��م، تاکید کرد: با توجه 
ب��ه اینکه در حال حاضر محصولات م��ا به تولید کاتد و 
مفتول محدود می ش��ود، در چند ماه گذشته چند طرح 
مطالعاتی را برای توس��عه زنجیره پایین دست پیش بینی 
کردیم زیرا زمانی که وارد زنجیره پایین دس��ت می شویم، 
ارزش اف��زوده محصولات بعضا ت��ا ۲۰ برابر قیمت کاتد 

افزایش پیدا می کند.
وی خاطرنش��ان کرد: ب��ا توجه به اینکه وزن دانش��ی 
تولی��د محص��ولات زنجیره  پایین دس��ت بیش��تر از وزن 
س��رمایه گذاری آن است، نیاز به زمینه سازی برای کسب 
دانش فنی داریم و حمایت های لازم نیز از سوی شرکت 

ملی صنایع مس ایران انجام خواهد شد.
معاون طرح و برنامه ریزی راهبردی شرکت ملی صنایع 
مس ایران در پایان یادآور ش��د: یک��ی از رویکردهای ما 
آن اس��ت که بتوانیم در همایشی که به زودی در حوزه 
زنجیره ارزش و محصولات پایین دستی در کرمان برگزار 
می کنیم، با دع��وت از صاحبان ایده و دانش، آن ها را به 

سمت محصولات پایین دستی ترغیب کنیم.
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هفته اول دی ماه ۲ میلیون و ۴۶۶ هزار و ۳۵۰ تن کالا در دسته محصولات فولادی 
برای عرضه در بورس کالا آگهی شد و از مجموع آنها ۹۱۱ هزار و ۱۱۹ تن معادل ۳۷ 

درصد از آنها معامله شد. 
بورس کالا در بس��یاری از هفته های س��ال جاری با کاهش تقاض��ا و مازاد عرضه در 
بس��یاری از محصولات مواجه است با این حال حجم تقاضا برای تعدادی از محصولات 

چندبرابر بیشتر از میزان عرضه است. 
در معاملات این هفته تمام حجم عرضه آهن اسفنجی، محصول سنگ آهن و تختال 

C به فروش رسید.
 در معام��لات تخت��ال تقاضا ب��ه ۴ برابر حجم عرضه یعنی ۱۲۰ هزار تن رس��ید. در 
معاملات آهن اس��فنجی نیز با وجود محدودیت های مختلف در سمت خرید ولی تقاضا 

به مراتب بالاتر از ۷۰ هزار تن بود و تمام مقدار عرضه مورد معامله قرار گفت. س��پس 
بالاترین حجم تقاضا در معاملات ورق اتفاق افتاد. 

برای ۹۵ هزار تن ورق عرضه ش��ده در بورس کالا، ۸۵ هزار تن تقاضا وجود داشت و 
در نهایت ۷۰ هزار تن مورد معامله قرار گرفت. با وجود اینکه حدود ۲۵ هزار تن ورق به 
فروش نرسید ولی معاملات در این بخش به مراتب بیشتر از کالایی مانند میلگرد بود.

در معام��لات میلگرد این هفته ۳۰۲ هزار تن میلگرد عرضه ش��د ولی تنها ۵۳ هزار 
تن از آنها معامله شدند. 

رکورد س��نگین حاکم بر بازارهای داخلی و بازارهای صادراتی تقاضا برای میلگرد را 
کاهش داده  اس��ت. آخرین قیمت های اعلامی از س��وی متال اکس��پرت نشان می دهد 
اکن��ون میلگرد صادراتی ای��ران ارزان ترین میلگرد در بازارهای جهانی اس��ت و همین 

مس��ائل باعث شده تا میلگرد در بورس کالا بدون مش��تری باقی بماند. این هفته تنها 
۱۷.۵ درصد از میلگرد عرضه شده در بورس کالا معامله شد.

کنسانتره و گندله سنگ آهن پس از میلگرد در رتبه های بعدی از نظر نسبت عرضه به 
معامله قرار می گیرند. از ۳۵۶ هزار تن کنسانتره آهن  عرضه شده در بورس کالا تنها ۴۲ 
درصد از آنها معامله شد. اگرچه حجم معاملات آن کم به نظر می رسد ولی در بسیاری 
از هفته های س��ال جاری کمتر از یک سوم کنسانتره عرضه شده در بورس کالا معامله 
می ش��د. شرایط در بازار گندله س��نگ آهن نیز مانند کنسانتره است. در معاملات سال 
۱۴۰۲ حج��م عرضه گندله بالا بود و در مقابل معمولا کمتر از ۵۰ درصد گندله عرضه 
ش��ده، معامله می ش��ود ولی در هفته اول دی ماه نزدیک به ۵۵ درصد از میزان عرضه 

گندله مورد معامله قرار گرفت.

معمای دریاچه ارومیه؛ دیروز تیتانیوم امروز لیتیوم
امیر ساجدی

دریاچه کهن »چی چست« دریاچه ای که در کرانه 
خ��ود، خاطرات زیادی را ج��ای داده و واژه واژه اش 
گذری بر پیشینه ایرانیان کهن است، حالا نظاره گر 
غروب��ی غم انگیز اس��ت. این  روزه��ا دریاچه ارومیه 
به نمک نشس��ته اس��ت و ه��ر روز دامنه ش��ایعات 
درباره خش��کاندن عمدی این پهنه آبی گس��ترش 
می یابد پنج س��ال پیش استخراج تیتانیوم و امسال 

استحصال لیتیوم موضوع داغ شایعات شده است.
این روز ها دریاچه ارومیه وضعیت مناس��بی ندارد 
و هر روز دامنه ش��ایعات درباره خش��کاندن عمدی 
ای��ن پهنه آبی گس��ترش می یابد پنج س��ال پیش 
اس��تخراج تیتانی��وم و امس��ال اس��تحصال لیتیوم 
موضوع داغ ش��ایعات شده اس��ت. تصاویری که در 
روزهای گذشته و در فضای مجازی از حرکت چند 
کامی��ون بر بس��تر دریاچه ارومی��ه و حمل خاک و 
نمک این دریاچه منتشر شده، بار دیگر به شایعات 
مربوط به استحصال ماده مهم و راهبردی لیتیوم از 

شورابه های باقی مانده از دریاچه دامن زده است.
ماجرای امکان اس�تخراج لیتیوم از کف  �

دریاچه ارومیه چیست؟ 
در گ��زارش های��ی که اخیرا در برخی رس��انه ها 
منتش��ر ش��ده، این طور آمده اس��ت که بررسی ها 
نش��ان م��ی دهد اگرچه خشکس��الی و سدس��ازی 
موجب خشکیدن دریاچه های داخلی شده و تلاش 
های��ی هم برای احیای آنها انجام ش��ده اس��ت، اما 
این خش��کیدن در پس خود مناب��ع مالی زیادی با 
اس��تخراج لیتیوم به همراه دارد و به نظر می رس��د 
وجود منابع عظیم »لیتی��وم در کف تالاب هایی از 
جمله دریاچه ارومیه، ش��اید یک��ی از دلایل توجه 
ناکافی به روند خشک شدن این منابع مهم طبیعی 

و تعلل در احیای آن باشد. 
در این گزارش ها تاکید ش��ده اس��ت که لیتیوم 
اکن��ون در بازارهای جهانی به ص��ورت فلز، به طور 
تقریب��ی ۱۶۰ دلار به ازای ه��ر کیلوگرم به فروش 
می رسد و همچنین کنس��انتره آن با کیفیت های 
»درجه کیفیت ساخت باطری«، »کربنات لیتیوم« 
و »کنس��انتره« به ترتیب در حدود ۲۰ هزار دلار، ۷ 
هزار دلار و ۵ هزار دلار در هر تن قیمت دارد. اساسا 
هم لیتیم یکی از فزات گرانبهایی است که در سال 
های اخیر تقاضای زیادی در بازارهای جهانی برای 
آن وجود داش��ته، به گونه ای که قیمت این فلز در 
بازار ش��انگهای، در هشت ماه گذشته بیش از ۴۰۰ 

درصد رشد کرده است. 
پنج س��ال پیش مس��عود تجریش��ی، مدیر وقت 
دفت��ر برنامه ریزی و تلفیق س��تاد احی��ای دریاچه 
ارومی��ه وجود م��اده  معدنی ارزش��مند تیتانیوم در 
دریاچ��ه ارومیه را رد ک��رد وگفت: این ادعا که کف 
دریاچه تیتانیوم وجود دارد  اشتباه است، اما عناصر 
دیگری مانند کلر، س��دیم لیتیوم و منیزیوم در این 
دریاچه وجود دارد.  معاون س��ازمان حفاظت محیط 
زیست همچنین در آن زمان گفته بود: حتماً عناصر 

شیمیایی در بس��تر دریاچه  وجود دارد که می تواند 
شامل س��دیم و کلراید که همین نمک طعام است 
باشد و در رده های بالاتر عناصر، که  بسیار ارزشمند 
هستند، لیتیوم است که اگر قصد برداشت آن وجود 
دارد باید غلظت به حدی باشد، که توجیه  اقتصادی 
هم داشته باشد، اما میزان لیتیوم موجود در دریاچه 

ارومیه برای استخراج، توجیه اقتصادی ندارد .
ای��ن صحبت ها اما در حالی مطرح می ش��ود که 
در هفته های اخیر، نه تنها وضعیت بحرانی دریاچه 
ارومیه باعث انتقاد ش��دید افکار عمومی از عملکرد 
س��تاد احیای دریاچه ارومیه در ۱۰  گذش��ته شده 
اس��ت، بلکه این مس��اله صدای نمایندگان مجلس 
را هم درآورده اس��ت. در همین راس��تا در روزهای 
پایانی تیرماه، مجلس شورای اسلامی طرح تحقیق 
و تفحص از عملکرد س��تاد احی��ای دریاچه ارومیه 

را کلید زد.
ویژگی های فلز لیتیوم چیست؟ �

لیتیوم جزو آن دسته از عنصرهای جدول تناوبی 
و همچنین جزو آن دسته از فلز های قلیایی میباشد 
ک��ه از ویژگی های جالب و مهمی برخوردار اس��ت. 
یک��ی از ان ها این اس��ت که این فل��ز یا به عبارتی 
دیگر این  فلز قلیایی با آب بسیار سریع واکنش می 
دهد و دلیل این که در زیر روغن نگه داری میشود 
هم همین اس��ت.  چرا که قدرت واکنش دهی لیتم 
با آب آنقدر س��ریع می باشد که  سریعا واکنش می 

دهند  و به اکسید تبدیل می شوند.
از ویژگ��ی های جالب و خارق الع��اده ای که در 
ارتب��اط با این عنصر و یا این فلز قلیایی وجود دارد 
این است که  این عنصر یک قدرت خارق العاده در 
ارتباط با هدایت کردن جریان های الکتریکی دارد. 
و ی��ا به عب��ارت دیگر می توان گفت ک��ه  این فلز 
قلیایی را می توان به عنوان یک  هادی که فعالیتی 
قابل قبول در ارتباط با جریان های الکتریکی دارند 

دانس��ت و در این زمینه فعالیتی چشم گیر دارد. از 
ویژگ��ی های دیگری که در ارتباط با این عنصر می 
توان بیان کرد نیز این اس��ت ک��ه  از آن جایی که  
عنصری س��بک است و یا به عبارتی می توان گفت 
که این فلز قلیایی جزو سبک ترین فلز های جدول 
دوره ای و یا همان جدول تناوبی ما می باش��د. این 
عنصر و یا همان فلز قلیایی آنقدر س��بک است که 
چگالی آن نصف چگالی لب می باش��د و در صورتی 
که این فلز را در آب بیندازیم  فلز روی آب به حالت 

شناور باقی خواهد ماند.
کاربرد لیتیوم �

لیتی��وم ک��ه وج��ودش در دنی��ای ام��روز یکی 
از ملزوم��ات تکنول��وژی محس��وب می ش��ود،  یک 
فل��ز قلیایی نقره ای- س��فید و نرم ب��ا عدد اتمی ۳ 
اس��ت. این عنصر در شرایط اس��تاندارد دما و فشار 
سبک ترین فلز و کم چگالی ترین عنصر جامد است. 
ای��ن ماده ب��ه دلیل ارزش و اهمیت ب��الای این فلز 
در تولی��د باتری برای صنایع مختلف الکترونیکی از 
جمله خودروهای برقی، لپ تاپ ها، تلفن های همراه، 
پنل های خورشیدی و لوازم جانبی و همچنین برای 
اهداف ذخیره سازی انرژی به منزله جواهری در تاج 
اس��ت. علاوه بر این، لیتیوم نیروی کشش��ی زیادی 
دارد و به دلیل وزن کم آن گزینه بس��یار مناس��بی 
برای باتری های کم وزن و پرانرژی اس��ت. همچنین 
ای��ن ماده معدنی همراه با س��رب آلی��اژی را تولید 
می کند که در س��اختن بلبرین��گ چرخ های قطار 
استفاده می شود. از دیگر مصارف لیتیوم می توان به 

کاربرد آن در صنعت داروسازی اشاره کرد.
ش��یلی با ۸ میلیون تن ذخایر لیتیوم، بیش��ترین 
می��زان ذخایر ای��ن ماده معدن��ی را در جهان دارد. 
پ��س از آن ایران با ۸ میلی��ون و ۵۰۰ هزار تن قرار 
دارد و اس��ترالیا و آرژانتین به ترتی��ب با دارا بودن 
۲ میلی��ون و ۷۰۰ هزار ت��ن و ۲ میلیون تن ذخایر 

لیتیوم در رتبه های سوم و چهارم جهان قرار دارند. 
البته لیتی��وم در ایران به تولید و فناوری نرس��یده 
و اقتصادی بودن اکتش��اف و فرآوری لیتیوم بسیار 

پراهمیت است.
دریاچ�ه ارومی�ه ح�اوی لیتی�وم اندک  �

هست
علیرضا ش��هیدی، رئیس س��ازمان زمین شناسی و 
اکتشافات معدنی کشور در این باره گفت که دریاچه 
ارومیه حاوی لیتیوم هس��ت اما مقادیر آن به قدری 
اندک اس��ت که هی��چ کس در ای��ران نمی تواند این 
میزان ان��دک را فرآوری کند. وی اضافه کرد: لیتیوم 
موجود در بس��تر خشک شده این دریاچه ۳۰ تا ۳۵ 
ppm اس��ت که اگر هم برداش��ت ش��ود اقتصادی 
نیست. استحصال لیتیوم در شرایطی اقتصادی است 
که بیش از ppm ۱۰۰۰ باشد و ۳۰ تا ppm ۳۵ به 
قدری اندک است که می توان گفت اصلا وجود ندارد.

موضوع برداش�ت نمک از بس�تر دریاچه  �
ارومیه

ش��هنام اش��تری مدیرکل حفاظت محیط زیست 
آذربایجان ش��رقی در رابطه با موضوع حاشیه س��از 
برداش��ت لیتیوم از بس��تر دریاچه ارومیه در فضای 
مجازی توضیحات��ی ارائه داده و اظهار کرده که  در 
روزهای گذشته انتش��ار تصاویری از برداشت نمک 
از بس��تر دریاچه ارومیه، سبب ش��ده تا عده ای در 
فض��ای مجازی این برداش��ت ها را مربوط به لیتیوم 
و یا سایر عناصر ارزش��مند بدانند.وی ادامه داد: به 
دنب��ال انتش��ار مطالب کذب و ش��ایعات در فضای 
مج��ازی، مبنی بر اینکه املاح و مواد معدنی به غیر 
از نمک خشک برداشت می شود، ضمن تکذیب این 
موضوع به استحضار مردم عزیز کشورمان می رسانم، 
طبق روال سال های گذشته از بستر دریاچه ارومیه 
برداشت نمک خشک با مجوز سازمان صنعت معدن 
و تجارت و موافقت س��ازمان حفاظت محیط زیست 

و با نظارت مستمر انجام می شود.
اش��تری با تکذیب خبر برداش��ت لیتیوم و سایر 
املاح موجود از بس��تر دریاچ��ه ارومیه افزود: رو به 
خش��کی رفتن دریاچه ارومیه هیچ ربطی به وجود 
ی��ا عدم وجود منابع لیتی��وم در آن ندارد، بلکه این 
مشکل ناشی از استفاده ناپایدار از منابع آبی حوضه 

آب ریز دریاچه ارومیه و تغییرات اقلیمی می باشد.
 لبخند نمکین دریاچه ای ارومیه  �

اینک این ماییم و این لبخند نمکین دریاچه ای در 
حال مرگ، دریاچه ای که با همه زیبایی اش با همه 
قدمت  خود و با هم��ه نعمت هایش در حال نابودی 
اس��ت، این نابودی یعنی نابودی سه درصد از خاک 

ایران و ایرانی با پیکری زخمی برجای می ماند.
فاجعه انسانی در راه است �

فرات��ر از بح��ران پیش رو که چند س��ال اس��ت 
گونه ه��ای گیاه��ی و حیوانی دریاچه را با مش��کل 
روبه رو کرده اس��ت، بسیاری از کارشناسان دولتی و 
غیردولتی این نکته را متذکر ش��ده اند که با کاهش 
مساحت دریاچه ارومیه و خشکی تدریجی، دریاچه 
ارومیه به شوره زاری ۸ میلیارد تنی تبدیل می شود 
که زیس��ت بوم انسانی منطقه را از بین خواهد برد و 
در نهایت منجر به مهاجرت های ناخواسته و از بین 

رفتن بخش مهمی از کشتزارهای اطراف می شود.
گ��زارش حاکی اس��ت، دریاچه ارومی��ه به دلیل 
داش��تن ارزش های اکولوژیک و منحصر به فرد، در 
س��ال ۱۳۴۶ براس��اس مصوبه ش��ماره یک شورای 
عالی حفاظت محیط زیست کشور، به عنوان منطقه 
حفاظت ش��ده و طبق مصوبه ش��ماره ۶۳ ش��ورای 
عالی در س��ال ۱۳۵۴ ب��ه عنوان پ��ارک ملی ارتقا 
یافت. همچنین در س��ال ۱۳۵۶ براساس مصوبات 
MAB )انس��ان و کره مس��کون( به عنوان یکی از 
مناط��ق بین المللی ذخیره گاه های زیس��ت کره در 
س��طح جهان به ثبت رسیده اس��ت. این دریاچه با 
تم��ام جزایر آن در س��ال ۱۳۵۴ به عن��وان یکی از 
تالاب های بین المللی در کنوانسیون رامسر ثبت و از 
طرف موسس��ه بین المللی تالاب ها به عنوان یکی از 

مهم ترین مناطق مهم پرندگان انتخاب شد.
در این دریاچه قبلا ۲۷ گونه پستاندار، ۲۱۲ گونه 
پرنده، ۴۱ گونه خزنده، هفت گونه دوزیس��ت و ۲۶ 
گونه ماهی زیس��ت می کند. دریاچ��ه ارومیه دارای 
۱۰۲ جزیره اس��ت که همه آن ها از س��وی سازمان 
یونس��کو به عنوان ذخیره گاه طبیعی جهان به ثبت 
رس��یده اس��ت.دریاچه ارومیه از نظر سطح آب های 
آزاد، بیس��تمین دریاچه جهان از لحاظ وس��عت و 
شورترین بعد از بحرالمیت محسوب می شود. طول 
دریاچ��ه از ۱۳۰ تا ۱۴۶ کیلومتر و عرض آن از ۵۸ 
کیلومتر ت��ا ۱۵کیلومتر )بین ک��وه زنبیل و جزیره 
اسلامی( متغیر اس��ت. حجم آب دریاچه ارومیه در 
مس��احت ۵ هزار و ۸۲۲ کیلومت��ر مربع و با عمیق 
متوس��ط ۵.۴ متر بال��غ بر ۳۱ میلی��ارد مترمکعب 
برآورد شده است. حوزه آبر یز دریاچه ارومیه دارای 
۵۲ هزار و ۴۷ کیلومتر مربع بوده که در استان های 
آذربایجان غربی، شرقی، کردستان و قسمت بسیار 

کمی نیز در کشور ترکیه است.

  معامله ۱۰۰ درصدی آهن  اسفنجی و سنگ آهن در هفته اول دی 

جای خالی میز زغال سنگ در صمت 
ضرورت توجه به زغال س��نگ به ویژه از منظر سرمایه گذاری 
ب��رای ادامه حی��ات آن و نیز انتقاد از نب��ود میز تخصصی این 
صنع��ت در وزارت صنع��ت، معدن و تج��ارت از جمله مباحث 
مطرح در نشس��ت شورای معادن اس��تان کرمان بود.به گزارش 
روزگار معدن، نشست ش��ورای معادن استان کرمان روز شنبه 
درحال��ی در محل اس��تانداری برگزار ش��د که غیر از بررس��ی 
وضعیت وصول حقوق دولتی معادن اس��تان، گلایه از س��همی 
که باید به استان بازگردد و نیز ضرورت تامین برق و گاز برخی 
مع��ادن، بخش عمده ای از زمان نشس��ت ب��ه وضعیت تولید و 
بهره برداری از زغال س��نگ و مشکلات گریبانگیر شرکت زغال 
سنگ زیرمجموعه صندوق بازنشستگی فولاد گذشت.موضوعی 
که طی چندس��ال اخیر در دیار کریمان که از خاس��تگاه ها و 
قطب های مهم تولید این صنعت به ش��مار می رود به مش��کل 
تبدیل ش��ده و صرفنظر از گلایه کارگران این معادن، ضرورت 
روزآمدکردن فرآینده��ای تولید، به کارگیری تجهیزات مدرن، 
ممانعت از واردات، قیمت گذاری و نحوه اس��تفاده از آن درگیر 
چالش های مختلف است.استاندار کرمان در این نشست گفت: 
ادامه فعالیت و حیات صنعت زغال س��نگ در استان به سرمایه 
گذاری وابسته است و اگر این امر انجام نگیرد صنعت زغال نابود 
می ش��ود. محمد مهدی فداکار افزود: شرکت هایی هم که در 
حوزه زغال سنگ فعالیت دارند درباره کیفیت زغال تلاش های 

خود را به کار گیرند.
ناامیدی از صندوق بازنشستگی فولاد �

وی با بیان اینکه امکان س��رمایه گذاری صنعت زغال سنگ 
ب��ا صندوق بازنشس��تگی فولاد نیس��ت تصریح ک��رد: در چند 
روز آینده طی نشس��تی که با رییس جمهور خواهیم داش��ت، 
پیشنهادهایی درباره ضرورت تغییر سهامدار و راهکارهای دیگر 
حوزه زغال استان مطرح می کنیم. استاندار کرمان تاکید کرد: 
س��ازمان های متولی بیمه و مالیات نیز در زمینه شرکت زغال 

سنگ فعلا همکاری کنند تا کار ادامه پیدا کند.
وی همچنین با اشاره به نیاز برخی شهرستان های استان به 
برق و گاز برای ایجاد و توس��عه معادن اظهار داشت: اجازه داده 
می شود برای اجرای خط انتقال برق از زرند به راور، پهنه های 
معدنی این مس��یر مشخص و بررسی شود. فداکار زمینه وصول 
حقوق دولتی معادن اس��تان نیز بیان کرد: گزارشی از وضعیت 
وصول و پرداخت حقوق دولتی معادن در اس��تان کرمان تهیه 

تا مشخص شود تا انتهای سال وضعیت به چه صورت است.
فقدان میز تخصصی زغال در صمت �

اما در ادامه این نشست محمدرضا پورابراهیمی نماینده مردم 
کرمان و راور در مجلس ش��ورای اس��لامی گفت: صنعت زغال 
ظرفیتی برای اقتصاد اس��تان و کشور محسوب می شود که به 
تولید بیش��تر، صادرات و افزایش واحدهای بیش��تر در تکمیل 
زنجی��ره زغال می تواند کمک کند. وی افزود: با توجه به میزان 
ذخای��ر زغال در اس��تان کرمان، زیبنده نیس��ت ک��ه ظرفیت 
استخراج و تولید در استان به ۲۰۰ هزار تن هم نرسد، در حالی 
که نیروی کارشناس��ی و کارگری در نواحی معادن زغال سنگ 
فراهم اس��ت.رییس کمیس��یون اقتصادی مجلس با بیان اینکه 
موضوع زغال س��نگ به عنوان چالش اصلی استان کرمان باید 
مطرح شود تاکید کرد: ما در وزارت صمت میز و مدیر تخصصی 
زغال س��نگ نداریم و باید این میز ش��کل بگیرد تا بسیاری از 
ظرفیت های دیگر نیز فعال شود.نماینده مردم کرمان و راور در 
مجلس شورای اسلامی اظهار داشت: سرمایه گذاری در صنعت 
زغال، اصلاح تعرفه های واردات، مشوق های صادارتی و افزایش 
پهن��ه های معادن زغال س��نگ از جمله م��وارد حمایتی برای 
رونق این صنعت هس��تند. وی دامه داد: ش��رکت زغال س��نگ 
نیاز ب��ه منابع مالی جدی��د دارد و باید برنامه اصلاح س��اختار 
برای این ش��رکت ارائه ش��ود.پور ابراهیمی با اشاره به قدیمی و 
فرسوده بودن تجهیزات شرکت زغال سنگ کرمان خاطرنشان 
کرد: مکانیزه ش��دن اس��تخراج و تولید زغال سنگ بهای تمام 
ش��ده این محصول را کاه��ش می دهد و ب��ه زودی در معدن 
خمرود شاهد مکانیزه شدن این فرآیند توسط بخش خصوصی 
هستیم.وی بیان کرد: شرکت زغال سنگ می تواند مجموعه ای 
درآمدی برای صندوق بازنشستگی فولاد کشور باشد و نباید این 
شرکت رها شود. نماینده مردم کرمان و راور در مجلس شورای 
اسلامی همچنین تصریح کرد: کارخانه فولاد راور با تامین برق 
می تواند یک هزار نفر اش��تغال ایجاد کند و درخواس��ت داریم 
برنامه زمان بندی انتقال برق به ش��هر راور مشخص شود.بخش 
از تجهیزات امدادی معادن زغال س��نگ خریداری شدمدیرکل 
صنعت، معدن و تجارت استان کرمان نیز گفت: با پیگیری های 
انجام ش��ده منابعی برای بحث تامی��ن تجهیزات امداد و نجات 
در معادن زغال س��نگ اس��تان در نظر گرفته ش��ده و با کمک 
دانشگاه علوم پزشکی بخشی از تجهیزات خریداری شده است.

مهدی حسینی نژاد بیان کرد: فعالیت های اولیه و آماده سازی 
در معدن مس زاغدره شهرستان بافت با همکاری قرارگاه خاتم 
الانبیاء)ص( آغاز ش��ده است که برای بهره برداری نیاز به ایجاد 
زیرس��اخت های آب و برق دارد.وی پیش��نهاد کرد که بخشی 
از حق��وق معادن ب��رای انتقال خط برق به معادن شهرس��تان 
های اس��تان مانند راور، بافت و ارُزوئیه اختصاص یابد. مدیرکل 
صنع��ت، معدن و تجارت کرمان بیان کرد: اس��تان بیش از ۵۰ 
درص��د از حقوق دولتی معادن را در کش��ور تامین می کند که 
باید تلاش کنیم سهم بیشتری از این حقوق به استان برگردد.

در ادامه رییس س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی استان کرمان 
نی��ز گفت: ۱۵۰ هزار میلیارد ریال حقوق وصول ش��ده معادن 
در اس��تان بوده است که سازمان برنامه ۱۰۰ هزار میلیارد ریال 
آن را قب��ول کرده و هنوز ۵۰ هزار میلی��ارد ریال فاصله داریم. 
محمدرضا وحی��دی افزود: ۸۵ هزار میلیارد ریال حقوق دولتی 
به خزانه استان وصول و س��هم استان در حقوق دولتی معادن 

۲۴۳ هزار میلیارد ریال دیده شده است.

رکوردشکنی تولید سالیانه کارنالیت 
در مجتمع پتاس خوروبیابانک

مدیر مجتمع پت��اس خوروبیابانک در پایان فصل برداش��ت 
کارنالی��ت، از افزایش ۱۵ درصدی تولی��د کارنالیت در ۹ ماهه 

سال ۱۴۰۲ نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد.
به گزارش »روزگارمعدن« ب��ه نقل از روابط عمومی مجتمع 
پتاس خوروبیابانک، س��ید حسین شهامی مدیر مجتمع پتاس 
خور و بیابانک اعلام کرد: در س��ال جاری حدود ۳۸۰ هزار تن 
کارنالیت، ماده اولیه کارخانه، از حوضچه های تبخیر خورشیدی 
به دست آمده که نسبت به سال قبل ۱۵ درصد افزایش داشته 

است.
وی دلای��ل افزایش تولی��د کارنالیت را بهره گی��ری بهینه از 
پس��اب کارخانه و برنامه ریزی دقی��ق در آبگیری حوضچه های 

تبخیر خورشیدی عنوان کرد.

روی موج معدن

شرکتها
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میزان ان��رژی دریافتی از خورش��ید به ازای ه��ر مترمربع یک 
کیلووات اس��ت، اما این میزان انرژی ثابت نیس��ت و ممکن است 
در ی��ک اقلیم معت��دل ۴ یا ۵ بار در طول یک س��ال این میزان 
انرژی دریافت ش��ود. در واقع، متغیرهای زیادی در میزان انرژی 
دریافت��ی از خورش��ید تاثیر دارن��د. برای مثال، در س��اعات اوج 
تابش که هنگام ظهر اس��ت، انرژی بیش��تری به زمین می رس��د. 
البت��ه این میزان با زاویه تابش مس��تقیم بیش��تر هم می ش��ود. 
بنابرای��ن، مولفه های زیادی در بهره برداری از انرژی خورش��یدی 
دخال��ت دارند. نکته مهمی که باید درباره کش��ورمان بدانیم، این 
است که دانس��یته انرژی خورش��یدی در ایران ضعیف است، در 
نتیج��ه بهره ب��رداری از این انرژی به منظور تامی��ن برق، نیازمند 
تجهیزات پیش��رفته تر و هزینه های بیشتری است. به همین دلیل 
اس��ت ک��ه به صرف قرارگی��ری در کمربند تابش��ی ک��ره زمین، 
نمی ت��وان به راحت��ی از این ان��رژی در تامین ب��رق مصرفی بهره 
گرفت.هنوز انرژی خورش��یدی، وارد گود رقابت با س��وخت های 
فسیلی نشده اس��ت که دلیل آن، علاوه بر کمبود تجهیزات فنی 
و هزینه های بالا به گنجایش حرارتی بالای س��وخت های فسیلی 
هم برمی گردد. همین امر موجب می شود که سوخت های فسیلی 
راندمان بالایی داش��ته باشند و هزینه کمتری را در چرخه انرژی 
بطلبند، اما چون میزان انرژی خورش��یدی ثابت و غیرقابل تغییر 
اس��ت، برای افزایش راندمان، نیازمند تجهیزات بسیار پیشرفته و 
صرف هزینه های بالا اس��ت، همچنین باید فضای بیش��تری را به 
اش��غال پنل ها در بیاوریم. اینکه در بیشترین حالت، بهره برداری 
از انرژی خورش��یدی به ۲۰ درصد کل آن هم نمی رس��د، انرژی 
خورش��یدی را به یک انرژی گران نرخ تبدیل کرده و این ظرفیت 
تقریبا در کشور بی استفاده است. گفتنی است، انرژی خورشیدی 
در بیش��ترین حال��ت ۱۶ تا ۱۸ درصد یک کیل��ووات بر مترمربع 
مورد بهره برداری قرار می گیرد که در بیش��تر ایام سال به  دلایل 
گفته ش��ده، این یک کیلووات هم دریافت نمی ش��ود.با این حال، 
یک��ی از دلایل توجه بس��یاری از کش��ورها به اس��تفاده از انرژی 
خورشیدی به عنوان جایگزین س��وخت های فسیلی، افزایش نرخ 
نفت و چالش های تاریخی عرضه آن بوده اس��ت. در واقع، به دلیل 
عدم امنیت عرضه انرژی فسیلی از سوی کشورهای نفتخیز، برخی 
کش��ورهای توسعه یافته به فکر جایگزین هایی افتادند، اما باوجود 
پیش��رفت های زیاد همان گونه که اش��اره شد، تاکنون، هم از نظر 
فناوران��ه و هم از نظر اقتصادی، انرژی خورش��یدی قابل رقابت با 
سوخت های فسیلی نبوده اس��ت. علاوه بر این موارد، برای تولید 
هر ۱۰۰ وات برق خانگی، یک مترمربع فضا اش��غال می شود، در 
حال��ی که مص��رف روزانه برق خانگی در کش��وری نظیر ایران ۵ 
کیلووات اس��ت؛ بنابراین انرژی خورش��یدی درحال حاضر گزینه 
مناس��بی برای تامین برق به ویژه برای خانوارها نیس��ت.از طرفی 
هم، فناوری هایی که راندمان انرژی تابش��ی را افزایش می دهند، 
بسیار گران قیمت هستند؛ نظیر مونوکریستال هایی که در برخی 
ساختمان ها نصب شده اند. در کل، انرژی خورشیدی قابل استفاده 
اس��ت، اما هنوز به مرحله تجاری نرسیده؛ به همین دلیل در اغلب 
کشورها از جمله ایران ترجیح داده می شود از سوخت های فسیلی 
برای تامین انرژی اس��تفاده ش��ود.اینکه ام��ارات چند روز پیش 
بزرگ ترین سایت انرژی خورشیدی را تاسیس کرد، به اعتقاد من، 
بیش��تر جنبه سیاس��ی دارد. ناگفته نماند که شرکت های چینی 
و فرانس��وی در امارات چنین س��ایتی را س��اخته اند و این ناشی 
از درآمد بالای نفتی این کش��ور بوده اس��ت. البته دلیل دیگری 
هم دارد که آن هم هجمه های بین المللی در زمینه انتش��ار کربن 
کش��ورهای حاشیه خلیج فارس اس��ت. باتوجه به اینکه قرار است 
بیست وهش��تمین کنفران��س بین المللی تغییر اقلیم، موس��وم به 
کاپ ۲۸ در این کش��ور برگزار ش��ود، این اقدام به عبارتی سفید 
کردن س��یاهه انتش��ار کربن امارات اس��ت. در واقع، هدف اصلی 
اماراتی ه��ا از راه ان��دازی این س��ایت، این بوده اس��ت که خود را 
دوس��تدار محیط زیست نش��ان دهند.نکته بس��یار مهم در بحث 
بهره برداری از انرژی خورش��یدی، این است که اغلب کشورها در 
آینده ای دور یا نزدیک به بهره ب��رداری از انرژی های تجدیدپذیر 
توجه زیادی می کنند. باتوجه به نقش س��وخت های فس��یلی در 
افزایش جنگ های ۲ ق��رن اخیر و کاهش تدریجی امنیت عرضه 
انرژی در جهان، بهتر است با اس��تفاده از انرژی های تجدیدپذیر 
از این نگرانی ها رهایی یافت، زیرا بیش��تر کشورها تا حدی از این 
انرژی برخوردارند. بی ش��ک بهره ب��رداری حداکثری از انرژی های 
تجدیدپذی��ر منجر به افزایش صلح در جهان می ش��ود. ایران هم 
باید یک برنامه اس��تراتژیک در زمینه بهره ب��رداری حداکثری از 
انرژی های تجدیدپذیر داشته باشد. این در حالی است که تاکنون 
از دولت ها در ایران رفتار یا نگرش��ی ب��رای تدوین برنامه چندده 
س��اله به منظور بهره برداری از انرژی های تجدیدپذیر دیده نشده 
است.ناگفته نماند که فوتوولتاییک یا همان باتری های خورشیدی 
تنها گزینه روی میز اس��تفاده از انرژی های خورش��یدی نیست و 
باید ذهنیت مان را برای اس��تفاده همه جانبه از گرمای خورش��ید 
آم��اده کنیم. در واقع، هنوز اس��تفاده چندان��ی از انرژی حرارتی 
خورش��ید نشده است و نباید فقط به فکر تولید برق باشیم. برای 
بهره برداری حداکثری از انرژی گرمایی خورش��ید، نیازمند تغییر 
در معماری س��اختمان ها هس��تیم، در حالی ک��ه در ایران توجه 

کمتری به آن شده است.

عض��و کمیس��یون انرژی مجل��س بیان ک��رد: حضور بخش 
خصوصی در بهره برداری از میادین گازی مش��ترک مزیت های 
زیادی برای کش��ور به همراه دارد.فریدون عباس��ی با اشاره به 
حضور بخش خصوصی در حوزه س��اخت نیروگاه های جدید و 
افزایش تولید حامل های انرژی در کشور، گفت: در بحث مربوط 
به س��رمایه گذاری در حوزه حامل های انرژی، س��رمایه گذاران 
بخ��ش خصوصی باید با اطمینان خاطر و اعتماد کامل اقدام به 
سرمایه گذاری کنند.این نماینده مجلس با تاکید بر ورود بخش 
خصوص��ی داخل��ی و خارجی در بهره ب��رداری از میادین گازی 
مش��ترک، ادامه داد: حضور بخش خصوص��ی در بهره برداری از 
میادین گازی مش��ترک مزیت های زیادی برای کشور به همراه 
دارد.نماین��ده مردم کازرون در مجلس، اظهار داش��ت: یکی از 
مش��کلات اصلی ب��رای ورود بخش خصوص��ی در حوزه نفت و 
انرژی، وجود فرایندهای طولانی مدت برای واگذاری ها است. از 
ای��ن رو، زمانی که نیروگاهی به بخش خصوصی واگذار ش��ده 
باشد، باید شاهد پرداخت به موقع بدهی به پیمانکاران در شبکه 

توزیع برق و غیره باشیم.

عبدالرزاق کعبی نژاد  
رئیس انجمن علمی، مهندسی، حرارتی و برودتی

یادداشت

موج انرژی

س��یده حدیث میرزاده، خبرنگار روزگار مع��دن در گیلان: به گزارش مدیریت روابط 
عمومی و امور بین الملل سازمان منطقه آزاد انزلی، در این برنامه بازدید و پایش دوره 
ای که به ریاس��ت رییس هیأت مدیره و مدیرعامل سازمان و همراهی معاون و مدیران 
معاونت اقتصادی و س��رمایه گذاری س��ازمان برگزار ش��د؛ ابتدا از طرح سرمایه گذاری 
در حال س��اخت مجتمع تجاری تفریحی فرهنگی آرش مال که با میزان پیشرفت 9۵ 
درص��دی در حال تکمیل جهت بهره برداری اس��ت دیدار کرد و پ��س از ارائه گزارش 
روند تکمیل این پروژه توس��ط سرمایه گذار، وی به بیان برخی مشکلات خود در بهره 
برداری از این پروژه اش��اره کرد که دکتر سیاهکارزاده دستورات لازم جهت تسریع در 

رفع موانع صادر نمود.

بنابراین گزارش برنامه بعدی بازدید مدیرعامل س��ازمان از دو طرح س��رمایه گذاری 
خدمات زیرس��اختی بندری، یعنی ایجاد انبار کانتینری که در پسکرانه مجتمع بندری 
در حال احداث می باش��د و همچنین طرح س��رمایه گذاری تولیدی-صنعتی در حوزه 
تولید محصولات آرایشی-بهداش��تی توس��ط یکی از بهترین برندهای این حوزه کشور، 
بود؛ که در این برنامه کاری، مدیران ش��رکت های مجری هر طرح گزارش��ی از میزان 
پیش��رفت فیزیکی و برخی مسائل پیش روی در جهت تسریع در فرآیندهای تکمیل و 
بهره برداری سریع تر از طرح های سرمایه گذاری مزبور، ارائه نمودند و دستورات لازم 

در این زمینه از سوی مدیرعامل سازمان صادر گردید.
گفتنی اس��ت با عنایت به حجم رو به گسترش میزان حضور و ماندگاری گردشگران 

ورودی به منطقه که رقمی در حدود ۱۰ میلیون گردش��گر در طول س��ال را نشان می 
دهد، سرعت بخشیدن به عملیاتی اجرایی جهت شروع به کار طرح های سرمایه گذاری 
در این حوزه از مهمترین اولویت های سازمان می باشد و در عین حال با توجه به طرح 
در آستانه بهره برداری، اتصال ریل به مجتمع بندری کاسپین و انعقاد قرار داد همکاری 
با اتحادیه اقتصادی اوراس��یا، تکمیل و تنوع بخشی به زیرساخت ها و امکانات مختلف 
مورد نیاز بهره برداران حوزه های حمل و نقلی و ترانزیتی با جدیت بیشتری در دستور 
کار س��ازمان ق��رار گرفته تا در قالب هم افزایی و هم��کاری بیش از پیش معاونت ها و 
مدیریت های مرتبط سازمان با سرمایه گذاران این حوزه ها، زمینه استفاده حداکثری 

از فرصت ها و ظرفیت های جدید فرآهم گردد.

شاخص جهانی تنظیم مقررات برق
مهدی کاوه ای

با ش��روع ده��ه ۱9۷۰، افزایش قیمت س��وخت، 
نگرانی های زیس��ت محیطی فزاین��ده، نوآوری های 
فناوری ش��تاب دهنده و همچنین میل به بهره وری 
اقتصادی بیش��تر منجر به بازنگری در مدل نهادی 
صنعت برق ش��د. ش��رکت های دولتی که به عنوان 
ش��رکت های انحصاری منطقه ای عم��ل می کردند 
ت��ا حدودی موف��ق ب��ه راه اندازی زیرس��اخت های 
انرژی در کش��ورهای در حال توس��عه ش��دند، اما 
پس از دهه ۱9۸۰، آش��کار ش��د که این شرکت ها 
نمی توانن��د تقاضای فزاینده برق ناش��ی از افزایش 
فعالیت های اقتصادی، رش��د جمعیت و تغییر ذائقه 
مصرف کنن��دگان را برآورده کنن��د. صنعت برق با 
چالش های تعرفه های بالای برق ناشی از قیمت های 
بالای س��وخت، زیان های فنی بالا ب��ه دلیل پیری 
زیرس��اخت ها و همچنین عملکرد ضعیف مالی که 

منجر به افزایش یارانه های دولتی شد، مواجه بود.
از ده��ه ۱99۰، حدود ۷۰ درصد از کش��ورهای 
در ح��ال توس��عه در سراس��ر جه��ان، آژانس های 
نظارتی ایج��اد کرده اند و قوانین��ی را برای معرفی 
چارچوب ه��ای نظارتی م��درن در صنعت برق خود 
وض��ع کرده اند. یک رژی��م نظارتی ق��وی، با ایجاد 
ی��ک نظ��ارت عمومی  ب��ر ارائه دهن��دگان خدمات 
انحص��اری و ب��ه ویژه حص��ول اطمین��ان از اینکه 
قیمت های متحمل ش��ده بر مش��تریان هزینه های 
کارآمد صورت پذیرفته توسط زنجیره تامین برق را 
بازیاب��ی می کنند و خدمات با کیفیت قابل قبول به 
مش��تریان ارائه می شود، زیربنایی مستحکم را برای 

بهبود عملکرد بخش برق فراهم می کند.
بع��د از این ده��ه، ایجاد ی��ک آژان��س نظارتی، 
ک��ه منافع سیاس��ی را ب��ه چالش نمی کش��ید، به 
محبوب ترین اقدام اصلاحی تبدیل شد که در حدود 
۷۰ درصد کش��ورهای در حال توس��عه اتخاذ شد. 
نهادها و مقررات برای رش��د و توسعه در بخش های 
زیربنایی اهمیت دارن��د. در بخش برق، مقررات به 
خوبی طراحی ش��ده به غلبه ب��ر چالش های بازار و 
تحقق اهداف و سیاست های این بخش مانند بهبود 
پایداری مالی، کیفیت بهت��ر خدمات برق، افزایش 
مشارکت بخش خصوصی، دس��تیابی به دسترسی 
همگانی ب��ه خدمات قابل اعتماد و مقرون به صرفه 
به عنوان توس��عه انرژی پاک با دیدگاه کربن زدایی 

کمک می کنند.
 با این حال، مطالعات موردی متعددی شواهدی 
را ارائه می دهند که نش��ان می دهد اجرای مقررات 
اقتصادی مدرن در کشورهای با درآمد کم و متوسط   
بسیار چالش برانگیز است و وضعیت توسعه حقوقی 
و نهادی در این کش��ور ها ناهموار اس��ت. با انتشار 
گزارش ه��ای اخی��ر در خصوص »ش��اخص تنظیم 
مق��ررات جهانی ب��رق« )GERI( اکن��ون می توان 
درک بس��یار جامع تری از وضعی��ت چارچوب های 

نظارتی در سراسر جهان به دست آورد.
ش�اخص جهان�ی تنظی�م مق�ررات ب�رق  �

چیست؟
گزارش GERI ۲۰۲۲ توس��ط دفتر اقتصاددانان 
ارشد زیرساخت بانک جهانی، با حمایت برنامه کمک 
مدیریت بخ��ش انرژی بانک جهانی )ESMAP( و 
با مشارکت بانک توسعه آفریقا که داده های مربوط 
به کش��ورهای آفریقایی را ارائه می کند، تهیه شده 
 OECD اس��ت. این گزارش ۸۲ کش��ور غیر عضو
را از سراس��ر جهان مورد بررس��ی قرار می دهد ، به 
ط��وری که حدود نیمی  از آنه��ا در جنوب صحرای 
آفریقا و بقیه در سراس��ر آس��یا، اروپا، خاورمیانه و 
آمری��کای لاتین هس��تند. ش��اخص جهانی تنظیم 
مقررات برق سیس��تم نظارتی موجود یک کشور را 
در برابر بهترین عملکرد نظری و طراحی نهادی آن 
بر اس��اس مدل آژانس نظارتی مس��تقل، بر مبنای 
مجموعه ای از ش��اخص های استانداردش��ده نشان 
می دهد که امکان مقایس��ه معنادار بین کشورها را 
فراهم می کند و پتانس��یل پیش��رفت با مقررات را 
در ط��ول زمان ردیابی می کند.ش��اخص GERI با 
پذیرش بهترین شیوه های نظارتی، کشورها را قادر 
می س��ازد تا ش��کاف ها را در چارچوب نظارتی خود 
شناس��ایی کرده و عملکرد خود را در برابر همتایان 
جهانی محک بزنند. شاخص جهانی تنظیم مقررات 
برق از ۱۰۰ امتیاز در نظر گرفته می ش��ود و در آن 
از یک سیستم چراغ راهنمایی که برای طبقه بندی 
کش��ورها بر اس��اس رنگ قرمز )صفر تا ۲۴ درصد( 
نشان دهنده یک محیط نظارتی ضعیف، نارنجی )۲۵ 

تا ۴9 درصد( نش��ان دهنده ی��ک چارچوب نظارتی 
توس��عه نیافته و زرد )۵۰ تا ۷۴ درصد( نشان دهنده 
یک سیس��تم نظارتی نسبتا توسعه یافته و سبز )۷۵ 
تا ۱۰۰درصد( نش��ان دهنده یک چارچوب نظارتی 

قوی، استفاده می شود.
در س��ال ۲۰۲۱، میانگین امتیاز جهانی شاخص
GERI  ح��دود ۵9 درص��د بود که نش��ان دهنده 
مراح��ل میانی توس��عه مق��ررات صنع��ت برق در 
کشورهای در حال توس��عه با ظرفیت قابل توجهی 
برای بهبود است و در این سال برخی از جامع ترین 
چارچوب های نظارت��ی در آفریقا و آمریکای لاتین 
شناس��ایی ش��دند. توجه به این نکته مهم است که 
این امتیازات منعکس کننده مقررات و فرآیندهایی 
هس��تند که روی کاغذ ظاهر می ش��وند و نه لزوما 
روش��ی که در عمل اجرا می ش��وند. ممکن اس��ت 
بسیاری از کشورها به دلیل کمک های فنی گسترده 
بین المللی چارچوب های قانونی مناسبی ایجاد کرده 
باشند، اما این لزوما به معنای اجرای بهینه مقررات 
نیست.در برخی موارد، کشورها از چارچوب نظارتی 
خود پیروی نمی کنند، در حالی که در برخی دیگر، 
ش��یوه های خوبی را اتخاذ می کنند که اکیدا توسط 
قانون اجباری نشده اس��ت. شاخص  GERI از دو 
ستون تش��کیل شده است، ش��اخص تنظیم کننده 
حاکمیتی ک��ه چارچوب قانونی موج��ود را ارزیابی 
می کن��د و ش��اخص م��واد تنظیمی  ک��ه محتوای 
مقررات و ظرفیت نه��اد تنظیم کننده را برای انجام 

وظایف خود ارزیابی می کند.
وضعیت کش�ورها از نظر حاکمیت نظارتی  �

چگونه است؟
در س��ال ۲۰۲۱ میانگی��ن امتیاز برای ش��اخص 
حاکمی��ت نظارتی ۶۵ درصد بود. فقدان اس��تقلال 
نظارتی چالشی است که صنعت برق تقریبا در همه 
کشورها با آن مواجه است. گسترده ترین کاستی ها 
تحت حاکمیت نظارتی مربوط به »عدم استقلال از 
سهامداران«  با میانگین امتیاز فقط ۲9 درصد بود. 
بسیاری از کش��ورها فاقد مقرراتی در قوانین بخش 
برق خود هس��تند تا مدیر سازمان نظارتی و اعضای 
هیات مدیره را از درگیر ش��دن در تضاد منافع منع 

کنند.
استقلال مالی رگولاتورها همچنان در کشورهای 
در حال توس��عه با میانگین امتی��از ۵9 درصد یک 
چال��ش باقی مانده اس��ت. در عین حال، با توجه به 
اینک��ه تنها در ۳۱ درصد از موارد، دس��تمزد آنها با 
دستمزدهای خدماتی که آنها تنظیم می کنند، قابل 
رقابت است، تشویق کارکنان مقامات نظارتی دشوار 
اس��ت. به طور مش��ابه، میانگین امتی��از جهانی در 
رابطه با استقلال رس��می  از دولت، تنها ۳۵ درصد 
بود. بسیاری از کشورها فاقد چارچوب هایی هستند 
که مستلزم دوره محدود تصدی اعضای هیات مدیره 

برای ادامه رهبری و انتقال دانش باشد.
وضعیت کش�ورها از نظ�ر ماهیت مقررات  �

چگونه است؟
میانگین امتیاز برای ش��اخص م��واد نظارتی ۵۴ 
درص��د بود. دلیل اصلی آن عدم عملکرد کش��ورها 
در مورد م��واد نظارتی و روش های تعرفه ای ضعیف 
اس��ت. به طور خاص، ۷۵ درصد از کشورهای مورد 
بررس��ی دارای روش های تعرفه ای مستند هستند و 
اکثریت آنها فاقد ویژگی های اساس��ی مانند تعدیل 
خودکار تعرفه )در ۸۵ درصد کشورها وجود ندارد( 

و برنامه ریزی برای بررس��ی تعرفه ه��ای اصلی )در 
۸۱ درص��د موارد وج��ود ندارد( هس��تند. علاوه بر 
این، مقررات فنی در بسیاری از کشورهای در حال 
توس��عه وجود ندارد و در مواردی که در دس��ترس 
هستند، مشخص نشده اس��ت. به طور خاص، تنها 
۵۰ درص��د از کش��ورهای م��ورد بررس��ی مقررات 
کیفیت خدمات خود را توسعه داده اند، در حالی که 
تنها ۴۸ درصد از کشورها کدهای شبکه ملی و تنها 
۳۷ درصد کدهای توزیع را برای سیستم برق به هم 
متصل خود توسعه داده اند. در واقع، تنها ۱۷ درصد 
از کش��ورهای مورد بررسی دارای امتیاز GERI در 
محدوده امتیاز رنگ س��بز بودن��د، در حالی که ۵۴ 
درصد امتی��از زرد، ۲۸ درص��د نارنجی و فقط یک 

درصد امتیاز قرمز داشتند.
تقریبا هم��ه مناط��ق دارای امتی��از GERI در 
منطقه زرد هس��تند که نش��ان دهنده مرحله میانی 
توس��عه مقررات در صنعت برق در سراس��ر جهان 
اس��ت. منطقه اروپا و آس��یای مرکزی ب��ا امتیازات 
۴۶ درص��د برای حاکمی��ت نظارت��ی و ۳۷ درصد 
ب��رای م��اده نظارت��ی در این خص��وص عقب مانده 
هس��تند، این امتی��ازات کمت��ر از میانگین جهانی 
ک��ه ۶۵ درص��د از نظ��ر حاکمیت نظارت��ی و ۵۴ 
درص��د از نظر ماده های نظارتی اس��ت. این منطقه 
در ش��اخص های تنظی��م اقتصادی تعیی��ن تعرفه، 
مقررات فنی کیفیت خدمات، قابل پیش بینی بودن، 
اس��تقلال از ذی نفعان و مش��ارکت به شدت عقب 
است.کشورهای آفریقایی از جمله کشورهایی بودند 
ک��ه بالاترین امتیاز را برای GERI کس��ب کردند.  
بهترین کش��ورها در نظرسنجی GERI ۲۰۲۱ در 
آفریقا و آمریکای لاتین یافت شدند. اوگاندا با امتیاز 
9۵ درصد، برترین کش��ور آفریقایی بود. در خارج از 
آفریقا، پاناما با امتیاز ۸۵ درصد بالاترین عملکرد را 
داشت. توجه به این نکته مهم است که این امتیازات 
منعکس کننده مقررات و فرآیندهایی هستند که بر 
روی کاغ��ذ ظاهر می ش��وند و نه لزوما روش��ی که 
در عمل اجرا می ش��وند. ممکن اس��ت بس��یاری از 
کشورها به دلیل کمک های فنی گسترده بین المللی 
چارچوب های قانونی مناسبی ایجاد کرده باشند، اما 

این لزوما به معنای اجرای بهینه مقررات نیست.
وضع مق�ررات چق�در بر بخ�ش خدمات  �

شهری تاثیر می گذارد؟
ش��رکت های خدماتی مثل آب یا برق اغلب »حق 
انحصارطلبان��ه« خود را روی یک س��رویس خاص 
حت��ی زمانی ک��ه مالکیت خصوص��ی دارند، اعمال 
می کنند. ب��رای جبران ای��ن امر، مق��ررات دولتی 
به ش��دت بر ش��رکت های خدمات عمومی  نظارت 
می کند ت��ا از مصرف کنن��دگان در براب��ر اقدامات 
انحص��اری نامطلوب محافظت کنند. س��ازمان های 
دولت��ی می توانن��د قیمت هایی را که ش��رکت های 
خدمات شهری از مشتریان خود دریافت می کنند، 
فرآیند بودجه، توانایی آنها برای س��اخت تاسیسات 
جدی��د، خدماتی که مج��از به ارائه آن هس��تند و 

برنامه های کارآمدی انرژی خود را تنظیم کنند.
مدل های نظارتی در بخش برق �

مدل ه��ای نظارتی ب��ه س��ازماندهی فعالیت های 
مختلف مورد نیاز برای تامین برق مصرف کنندگان 
نهایی اشاره دارد. چهار فعالیت اصلی به طور سنتی 
شناسایی شده است که شامل تولید، انتقال، توزیع و 
عرضه می شوند. با این حال، بسیاری از فعالیت های 

دیگ��ر را می توان به طور مس��تقل برجس��ته کرد و 
توس��عه داد، مانند عملیات سیس��تم )مس��تقل از 
انتق��ال( یا اندازه گیری )مس��تقل از توزیع(. تعیین 
سطح مناسب تفکیک شرکت های شبکه انحصاری 
از ش��رکت هایی ک��ه فعالیت ه��ای رقابت��ی انجام 
می دهن��د، هنگام بحث در م��ورد مدل های نظارتی 

از اهمیت زیادی برخوردار است.
چه کس��ی تصمیمات کلی��دی را می گیرد و این 

تصمیمات کلیدی چگونه گرفته می شوند؟
در میان بس��یاری از تصمیمات مرتبط در صنعت 
ب��رق، م��ا دو م��ورد از آنه��ا را برجس��ته می کنیم. 
افزای��ش ظرفیت )یعنی س��رمایه گذاری بلندمدت( 
و قیمت گ��ذاری کارب��ر نهای��ی )یعن��ی تعرفه ها یا 
نرخ ها(. م��ا روی این دو تصمی��م تمرکز می کنیم، 
زیرا آنها هس��تند که س��اختار کلی م��دل نظارتی 
یک سیس��تم نیرو را تعیین می کنند. اما بس��یاری 
از م��وارد مرتبط دیگر وجود دارد، ب��ه ویژه از آنجا 
که چال��ش جدید در وضع مق��ررات دربخش برق، 
یکپارچه س��ازی مناس��ب منابع انرژی توزیع ش��ده 
اس��ت.تجارت برق بسیار س��رمایه بر است. بنابراین، 
تصمیم��ات کلی��دی که کارآیی بخش را مش��روط 
می کنند، آنهایی هس��تند که ترکی��ب آینده منابع 
را تعیین می کنند. هر م��دل تصمیم گیری افزایش 
ظرفیت، لزوما در بی��ن دو حالت افراطی قرار دارد. 
در یکس��و، تصمیم��ات س��رمایه گذاری در مالکیت 
عمومی  )به عنوان مثال یک واحد برنامه ریزی انرژی 
وزارت نیرو یا یک ش��رکت آب و برق( یا موسس��ه 
تحت کنترل عمومی  )یک اپراتور سیستم( متمرکز 
می ش��ود و س��رمایه گذاری ها توس��ط یک شرکت 
یکپارچ��ه عمودی توس��عه می یابد.از س��وی دیگر، 
س��رمایه گذاری ها ناش��ی از تصمیم��ات کاملا آزاد 
و غیردولت��ی ق��رار دارد که توس��ط طرف های بازار 
اتخاذ می ش��ود. اینها تحقیقات بازار خود را توسعه 
می دهند و تصمیم می گیرند خودش��ان در منابعی 
س��رمایه گذاری کنند که انتظار دارند بازدهی آینده 
خ��ود را به حداکثر برس��انند. در بین این دو حالت 
افراطی، مقیاس خاکس��تری گس��ترده ای از مدل ها 
وجود دارند.یک قدم دورتر از رویکرد کاملا متمرکز، 
به اصطلاح مدل خریدار واحد است. یکی از نهادها، 
به صورت مونوپسونی یا دارای انحصار خرید، تعیین 
ش��ده اس��ت که انرژی را از تولیدکنندگان مستقل 
ب��رق می خرد ک��ه ب��رای قرارداده��ای خرید برق 
بلندم��دت رقاب��ت می کنند. خری��دار واحد معمولا 
مس��وولیت تامین امنیت با ارسال تمام ذخایر تولید 
را در زم��ان واقع��ی با حداقل هزین��ه ممکن نیز بر 
عهده دارد. در ایالات متحده، س��ازمان عمران دره 
تنس��ی )TVA( نمون��ه ای از ی��ک خری��دار واحد 
اس��ت که برق را تهیه می کند و آن را به مش��تریان 
 )DISCO( تج��اری بزرگ و ش��رکت های توزی��ع
می فروش��د. با این حال، س��اختار بازار برق ایالات 
متحده را نمی توان ب��ه عنوان یک رویکرد واحد در 
نظر گرفت. با توجه به قدرت اختیاری هر قانون گذار 
ایالتی، طیف گسترده ای از مدل های نظارتی در این 
کش��ور وجود دارد.مدل خریدار واحد در بسیاری از 
کشورهای آفریقایی و آسیایی رایج است و اغلب در 
آن زمینه برای ترویج س��رمایه گذاری در تولید برق 
از طریق مالکیت خصوصی، در صورت نیاز، استفاده 
می ش��ود. نمونه های زیادی در اج��رای دقیق مدل 
خریدار واحد وجود دارد. در اتحادیه اروپا، زمانی که 

اولین بسته انرژی در سال ۱99۶ معرفی شد، مدل 
خری��دار واحد به عنوان یک مرحله انتقال احتمالی 
از یکپارچه س��ازی عمودی به رقابت عمده فروش��ی 
اروپ��ا  اتحادی��ه  دس��تورالعمل  پیش بین��ی ش��د. 
9۲.۱99۶  ب��ه یک خریدار واحد اجازه داد تا خرید 
برق را به عنوان جایگزینی برای بازار عمده فروشی با 
دسترسی شخص ثالث برای تمام تولیدات به شبکه 
انتق��ال و توزی��ع به صورت متمرک��ز انجام دهد.در 
بین مدل های خریدار واحد و دسترس��ی آزاد کاملا 
مبتنی بر بازار، مدل های بی ش��ماری در حال حاضر 
پیاده سازی ش��ده اند. در اصل، این مدل ها بر ابتکار 
خصوصی برای تصمیم گیری س��رمایه گذاری تکیه 
می کنند. با این حال، در عمل مکانیزم های مختلف 
حمای��ت از س��رمایه گذاری در قال��ب مزایده ه��ای 
تجدیدپذی��ر یا مکانیزم های پاداش در ازای ظرفیت 
مضاعف، اتخاذ می ش��وند. از طریق این مکانیزم ها، 
سیاس��تگذاران نه تنها س��رمایه گذاری های جدید 
را ب��ا ابزارهایی برای دریافت درآم��د اضافی )فرای 
درآمدی که منابع می توانند در بازارهای کوتاه مدت 
ان��رژی ایجاد کنند(، فراهم می کنند، بلکه مقادیری 
را که برای سیس��تم ها در آینده مناس��ب می دانند، 
تعریف می کنند. یا فرات��ر از آن، مقادیری که برای 

هر فناوری لازم می دانند.
تصمیم گی�ری در م�ورد قیمت گ�ذاری  �

کاربر نهایی
یک��ی دیگ��ر از تصمیم��ات نظارت��ی کلیدی که 
باید گرفته ش��ود این اس��ت که چگونه می توان به 
قیمت هایی رس��ید که مصرف کنندگان نهایی برق 
بای��د برای خدماتی که دریاف��ت می کنند بپردازند، 
به وی��ژه برای انرژی مصرفی خود. باز هم می توانیم 
دو رویک��رد افراطی را مش��خص کنیم. در یکس��و، 
تنظیم کنن��ده هزینه های ان��رژی را ارزیابی می کند 
و ی��ک روش تعرف��ه ای طراحی می کند ت��ا آنها را 
بین تمام کاربران نهایی متصل به ش��بکه تخصیص 
دهد. در حالت ایده آل، روش ارائه ش��ده باید بتواند 
هزینه ه��ای نهای��ی را در هر نقطه از زم��ان به هر 
کارب��ر نهایی منتقل کند. در عمل، در بس��یاری از 
حوزه های قضایی، ای��ن قیمت ها چیزی جز برآورد 

میانگین سالانه یا ماهانه هزینه انرژی نیست.
از سوی دیگر، تحت یک بازار خرده فروشی کاملا 
آزاد، قیم��ت انرژی به صورت از قبل تنظیم ش��ده 
محاس��به نمی ش��ود. کاربران نهایی باید خودشان 
منب��ع برق خ��ود را انتخ��اب کنن��د و از آن خرید 
کنن��د. این روش قرار اس��ت محص��ولات مختلفی 
را ارائ��ه دهد، به عنوان مثال ق��راردادی که به طور 
کام��ل از قیمت های نوس��ان بازار عب��ور می کند یا 
ق��راردادی که در آن قیمت ب��رای یک دوره زمانی 
ثابت )مثلا یک سال( است. در اصل، کاربران عمده 
برق، می توانند نیاز به یک خرده فروش را با مذاکره 
مستقیم با یک تولیدکننده دور بزنند. همچنین، در 
این مورد نیز مقیاس خاکستری متنوعی در بین این 
دو حد وج��ود دارد.با انواع مختلف مصرف کنندگان 
می توان به گونه ای متفاوت رفتار کرد. در بس��یاری 
از حوزه ه��ای قضایی، بازار خرده فروش��ی گزینه ای 
برای مصرف کنندگان کوچک )مثلا داخلی( نیست 
که تابع نرخ تنظیم  ش��ده باق��ی می مانند، در حالی 
ک��ه در طرف دیگر، مصرف کنن��دگان بزرگ )مانند 
صنایع( اغلب مجبور به مذاکره در بازار خرده فروشی 
هستند. در برخی موارد، مقررات به مصرف کنندگان 
)ی��ا برخی از آنها( اجازه می دهد تا تعهدی را با یک 
خرده ف��روش انج��ام دهند یا زیر نرخ تنظیم ش��ده 
باق��ی بمانن��د.در اروپا، پ��س از لازم الاجرا ش��دن 
بس��ته دوم انرژی، همه مصرف کنندگان در انتخاب 
خرده فروش��ی برق خود از میان طیف وسیع تری از 
رقبا آزاد بودند. این در حالی اس��ت که بس��ته سوم 
انرژی یا قراردادهای سلف انرژی پاک، شفافیت بازار 
خرده فروش��ی را بیشتر کرد. در برخی از کشورهای 
عض��و، مش��تریان از مدت ها قب��ل در انتخاب یک 
خرده فروش آزاد بودند، برای مثال از س��ال ۱999 
ش��رکت های گیگابایت، ایس��ر  و CEER گزارش 
دادند که در اکثر کشورها، بسیاری از خرده فروشان 
فع��ال هس��تند و اینکه خرده فروش��ی و/ی��ا تغییر 
محصول یک راه کاملا تثبیت ش��ده برای مشارکت 
و بهره مندی از بازارهای انرژی آزاد است. در ایالات 
متح��ده، این به قانون گذار ایالتی بس��تگی دارد که 
انتخ��اب کن��د که آی��ا رقابت کامل خرده فروش��ی 
را ایج��اد کند یا خیر. در برخ��ی از ایالت ها، رقابت 
خرده فروش��ی کامل وج��ود دارد، مانن��د تگزاس و 
کالیفرنیا، ام��ا در اکثریت قریب ب��ه اتفاق ایالت ها 

وجود ندارد.

www.rouzegaremadan.ir

تكمیل قطعات مورد نیاز بعد از اتصال ریل به مجتمع بندری كاسپین 

انرژی

مدیرعام��ل آب منطق��ه ای گی��لان با بی��ان اینک��ه لایروبی 
رودخانه ها و مس��یل ها ب��ا جدیت در حال انجام اس��ت، گفت: 
لایروبی مداوم رودخانه ها خطر و آس��یب های احتمالی سیلاب  

را کم می کند.
وحید خرمی بعد از ظهر دوش��نبه در جلس��ه ش��ورای اداری 

آستارا اظهار کرد: سیل اخیر در آستارا طی ۱۰۰ سال اخیر کم 
نظیر بوده است.

وی با بیان اینکه زیرساخت ها و سازه های مسیر رودخانه های 
گیلان برای س��یلاب ۱۰۰ س��اله طراحی نش��ده اس��ت، افزود: 
زیرساخت ها، تأسیسات و سازه های محور رودخانه ها ها و مسیل 

های گیلان تحمل سیلاب ۱۰۰ ساله را ندارد.
مدیرعامل آب منطقه ای گیلان به تش��ریح جزئیات س��یلاب 
اخیر آستارا پرداخت و بیان کرد: پیگیری حل مشکلات مناطق 

سیل زده آستارا در همان لحظات ابتدایی صورت گرفت.
خرمی با اشاره به پای کار آمدن همه دستگاه ها در سیل غرب 

گیلان اضافه کرد: ظرف ۲۴ ساعته مسیرهای سیلاب بازگشایی 
شد و کارهای مقدماتی حوزه بحران انجام گرفت.

وی ب��ا بیان اینک��ه لایروبی رودخانه ها و مس��یل ها با جدیت 
در حال انجام اس��ت، افزود: لایروبی م��داوم رودخانه ها خطر و 

آسیب های احتمالی سیلاب ها را کم می کند.

لایروبی رودخانه های گیلان با جدیت در حال انجام است

خورشید رقیب نفت نیست

مزیت های حضور بخش خصوصی 
در میادین مشترک گازی
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پوریا نوری:شاخص کل بورس دومين هفته دي ماه 
را کمي متفاوت تر از هفته پيش��ين آغاز کرد و توانست 
تمامي شاخص هاي خود را سبزپوش کند. بازار سرمایه 
روز گذش��ته ش��اهد ورود نقدینگي به چرخه معاملات 
بود؛ بر همين اساس کارشناسان عقيده دارند که تابلوي 
معاملات ب��ورس این هفته س��بزپوش تر و متعادل تر از 
هفته پيش��ين خود خواهد بود و احتمالا ورود نقدینگي 
و بازده��ي ش��اخص در این هفته مثبت شود.ش��اخص 
کل ب��ورس دومين هفته دي م��اه را کمي متفاوت تر از 
هفته پيش��ين آغاز کرد و توانس��ت تمامي شاخص هاي 
خود را س��بزپوش کند. بازار سرمایه روز گذشته شاهد 
ورود نقدینگي به چرخه معاملات بود؛ بر همين اس��اس 
کارشناسان عقيده دارند که تابلوي معاملات بورس این 
هفت��ه س��بزپوش تر و متعادل تر از هفته پيش��ين خود 
خواهد بود و احتمالا ورود نقدینگي و بازدهي ش��اخص 
در این هفته مثبت ش��ود.البته مثبت شدن بازار در این 
هفته منوط به عدم افزایش اخبار منفي و دخالت است. 
چراکه سوابق بازار سهام نشان مي دهد که کوچك ترین 
دخالت یا خبر منفي مي تواند به راحتي شرایط را تغيير 
دهد. مس��اله اینجاست تالار شيشه اي همچنان به ورود 
نقدینگي و در راس��تاي آن ب��ه افزایش اعتماد نياز دارد 
تا به یك س��ر و س��اماني برس��د و خود را ترميم کند؛ 
حال اگر در سه ماهه باقي مانده نقدینگي بيشتري وارد 
چرخه معاملات ش��ود آن زمان مي ت��وان با قطعيت در 
خصوص بورس نظر داد. اما اکنون تنها مي توان گفت که 
افزایش خبرهاي مثبت و عدم دخالت بورس را یكپارچه 
س��بزپوش مي کند و باعث ورود نقدینگي س��نگين به 

چرخه معاملات خواهد شد.
نرخ�سود�افزايشي�شد!��

تازه ترین گزارش از تغييرات س��ود بين بانكي نش��ان 
مي ده��د که نرخ س��ود بين بانكي براي س��ومين هفته 
متوالي با افزایش همراه ش��ده و در پایان هفته گذشته 
به 23.59 درصد رسيده است. این نرخ در هفته منتهي 
ب��ه 29 آذرم��اه با افزایش نس��بت به هفت��ه قبل از آن 
23.55 درصد بود. بيش��ترین نرخ بهره امس��ال مربوط 
به 8 مهرماه است که به نرخ 23.80 درصد رسيده بود. 
ن��رخ بهره بين بانكي در پایان هفته منتهي به 5 مهر ماه 
با رکوردشكني 10 سال به 23.80 درصد افزایش یافت.
رون��د صعودي نرخ بهره بين بانكي از بهمن ماه س��ال 
گذش��ته آغاز ش��ده بود؛ از هفته منتهي به 30 آذرماه، 
نرخ س��ود بين بانكي وارد کانال 21درصدي ش��ده و تا 

هفته منتهي به 19 بهمن ماه در همين کانال در نوسان 
بود ول��ي از 26 بهمن ماه این ن��رخ رکورد جدیدي در 
کان��ال 22درصدي به ثبت رس��اند و ح��الا این نرخ در 
کانال 23درصدي در نوس��ان است. نرخ سود بين بانكي 
در هفته منتهي به 22 آذرماه با افزایش جزئي نس��بت 
ب��ه هفته قبل از آن به 23.44 درصد رس��يده بود. این 
نرخ در هفته منتهي ب��ه 15 آذرماه به 23.43 درصد و 
در هفت��ه منتهي به 8 آذرماه با کاهش 6 صدم درصدي 
نسبت به هفته قبل از آن به 23.54 درصد رسيده بود.

همچنين نرخ سود بين بانكي در هفته منتهي به 17 
آب��ان ماه 23.56 درصد، هفته منتهي به 10 آبان 23.6 
درص��د، هفته منتهي به 3 آب��ان 23.71 درصد و هفته 
پایان��ي مهر م��اه 23.71 درصد بود، ای��ن نرخ در هفته 
منتهي به 19 مهرماه 23.76 درصد و هفته پيش از آن 

23.75 درصد بوده است.
معاملات�بورس�در�آخرين�ماه�پاييز��

بازار س��هام فص��ل پایيز را با س��طح 2 ميليون 121 
هزار واحدي ش��اخص کل در ابتداي مهر ماه آغاز کرد. 
مهر ماه فصل ریزش ش��اخص هاي س��هامي بود اما در 
این ماه ش��اهد رش��د ارزش معاملات سهام در روز هاي 
ریزش��ي بازار نيز بودیم. مهر ماه امس��ال براي شاخص 
کل بورس تهران ریزش 4.2 درصدي و براي ش��اخص 
هم وزن ری��زش 4.4 درصدي به همراه داش��ت.در مهر 
م��اه امس��ال 25 صنع��ت از 30 صنعت ب��زرگ بورس 
تهران ریزش تراز داش��تند و تنه��ا 5 صنعت با افزایش 
تراز ش��اخص خود مواجه بودند. بيش��ترین بازدهي در 
مهرماه به ش��اخص صنعت خرده فروش با 14.7 درصد 

تعلق گرفت و کمترین بازدهي نيز به ش��اخص صنعت 
رادیویي با 14.9 درصد افت تراز تعلق گرفت.آبان ماه را 
مي توان بخش رکودي پایيز امس��ال دانست. در این ماه 
ارزش معام��لات خرد بورس ته��ران به یكي از کمترین 
سطوح سال جاري رسيد و حتي افزایش رکود معاملاتي 
موجب کاهش شدت خروج جریان پول حقيقي از بازار 
س��هام ش��د. در آبان امسال ش��اخص کل بورس تهران 
6 دهم درصد افت تراز داش��ت و ش��اخص کل هم وزن 
افزایش تراز 1.9 درصدي داش��ت.در آبان ماه ش��اخص 
15 صنع��ت از 30 صنعت بزرگ ب��ورس تهران بازدهي 
منفي داشتند و شاخص 15 صنعت دیگر با افزایش تراز 
همراه بودند. در بين ش��اخص صنایع، ش��اخص صنعت 
کاش��ي و سراميك با 10.5 درصد بيشترین رشد تراز را 
داش��ت و ش��اخص صنعت حمل و نقل با 7 درصد افت 
تراز ضعيف ترین عملكرد را به ثبت رساند.س��ومين ماه 
از س��ومين فصل س��ال جاري تكميل کننده روند فصل 
پایيز بود. در آذر ماه امس��ال شاخص کل بورس تهران 
9.4 درصد بازدهي داش��ت و تراز ش��اخص هم وزن نيز 
8.2 درصد رش��د کرد. در این ماه تنها شاخص صنعت 
خرده فروش��ي ریزش تراز داشت و شاخص 29 صنعت 
دیگر افزایش تراز داش��تند که درصدر آنها صنعت فني 
مهندس��ي با 29.6 درصد بازدهي قرار داشت.بازار سهام 
پایيز 1402 را با یك روند نزولي آغاز کرد که رفته رفته 
به رکود معاملاتي تبدیل شد. با تغيير رنگ سيگنال هاي 
اثرگذار بازار سهام، روند رکوردي معاملات تغيير کرد و 
شاهد رشد تراز شاخص هاي سهامي شدیم. شاخص کل 
بورس تهران در این فصل 4.2 درصد رشد تراز داشت و 

ش��اخص هم وزن نيز 5.5 درصد بازدهي داشت. در بين 
ش��اخص 30 صنعت بزرگ بورس تهران، 24 ش��اخص 
صنعت فصل پایيز را با رش��د تراز به پایان رس��اندند و 
6 ش��اخص صنعت افت تراز داشتند. بيشترین بازدهي 
فصل پایيز به صنعت انبوه سازي با 22.4 درصد افزایش 
تراز تعلق گرفت. ش��اخص صنعت انبوه سازي در هر سه 
ماه این فصل بازدهي مثبت و مناس��بي داشت در حالي 
که در هيچ یك از این س��ه م��اه صدر جدول بازدهي را 
تجربه نكرده است. صنعت استخراج کانه هاي غير فلزي 
نيز با 21.6 درصد رش��د تراز شاخص در رتبه دوم قرار 
گرفت و ش��اخص صنعت حمل و نق��ل با 19.3 درصد 
رشد تراز در رتبه سوم قرار گرفت. در بين صنایع نزولي 
فصل پایيز نيز صنعت اداره بازارهاي مالي با ریزش تراز 
5.6 درصدي ضعيفترین عملكرد را داش��ت و پس از آن 
ش��اخص صنعت فرآورده هاي نفتي با 4 درصد افت تراز 
قرار گرفت. صنعت خودرو و ساخت قطعات نيز یكي از 
صنایع سنگين بازار به شمار مي رود که در پایيز امسال 

عملكرد ضعيفي داشته است.
بازار�از�دريچه�معاملات��

در اولي��ن روز کاري هفت��ه یعني ش��نبه 9 دي ماه، 
ش��اخص کل بورس تهران 5 هزار و 315 واحد نس��بت 
به روز کاري گذش��ته بالاتر ایستاد و به سطح 2 ميليون 
و 182 هزار و 725 واحد رس��يد تا پس از 6 روز رش��د 
کرده باش��د. شاخص کل هم وزن بورس نيز با افزایش 4 
هزار و 358 واح��دي در رقم 759 هزار و 654 واحدي 
ایس��تاد. ش��اخص کل فرابورس با رشد 110 واحدي به 
رق��م 26 هزار و 479 واحد رس��يد. همچنين ش��اخص 
هم وزن فرابورس با افزایش هزار و 591 واحد به سطح 
139 هزار و 271 واحد رسيد. روز شنبه ارزش معاملات 
کل بازار سهام به 11 هزار و 822 ميليارد تومان رسيد. 
ارزش معام��لات اوراق بده��ي در ب��ازار ثانویه 3 هزار و 
307 ميلي��ارد توم��ان بود که 28 درص��د از ارزش کل 
معام��لات ب��ازار را در این روز ش��امل مي ش��ود. ارزش 
معاملات خرد نيز با افزایش 10 درصدي به نس��بت روز 
معاملات��ي قبل به رق��م 5 ه��زار و 162 ميليارد تومان 
رسيد.در معاملات ش��نبه، 65 نماد صف خرید داشتند 
و 32 نم��اد با صف  فروش مواج��ه بودند. مجموع ارزش 
صف هاي خرید با رشد 49 درصدي نسبت به روز کاري 
قب��ل به 320 ميلي��ارد تومان افزای��ش یافت و مجموع 
ارزش صف هاي فروش نيز با افزایش 8 درصدي به 302 

ميليارد تومان رسيد.

عرضه یک میلیون و 350 
هزار تن محصول در تالار 

نقره ای
تالارهای بورس کالای ایران روز یكشنبه 10 دی 
ماه ميزبان عرضه یك ميليون و 350 هزار و 44 تن 
انواع کالا و محصول بودند. بيش��ترین عرضه مربوط 
به تالار س��يمان بود. در این تالار قرار یك ميليون و 

203 هزارو 864 تن سيمان روی تابلو رفت.
تالار محصولات صنعت��ی و معدنی هم عرضه 50 
هزار تن آهن اس��فنجی بریكت، 6 هزار تن ش��مش 
آلوميني��وم، 5 هزار تن مس کم عيار، 3 هزار و 935 
تن شمش روی، یك هزار تن هيدروکسيد آلومينيوم 
و یك هزار تن اکسيد آلومينيوم را تجربه کرد.در تالار 
پتروشيمی و فرآورده های نفتی 20 هزار و 811 تن 
مواد پليمری و ش��يميایی عرضه شد. 204 تن پنبه 
محلوج نيز در تالار کش��اورزی روی تابلو رفت.تالار 
صادرات��ی ميزبان عرضه 45 هزار تن قير، 2 هزار تن 
ش��مش بلوم و یك هزار تن الكيل بنزن خطی است. 
ت��الار حراج باز عرضه 4 هزار و 40 تن مس کاتد، 3 
هزار تن سولفات سدیم و 200 تن سولفور موليبدن 
را تجربه کرد. بازار فرعی هم ش��اهد عرضه یك هزار 
و 230 تن تيش��و، 750 تن قير آند آلومينيوم، 510 

تن پشم شيشه و 500 تن کائولن بود.

�۴۵ميليون�سهامدار�در�سامانه�»سجام«�ثبت�نام�کردند
�

�9ماه�است�که�حال�بورس�خوب�نيست
مدیرعامل شرکت س��پرده گذاری مرکزی اوراق �

بهادار و تسویه وجوه گفت: با استقبال سهامداران، 
تعداد ثبت نام کنندگان در س��امانه جامع اطلاعات 
مشتریان»سجام« از رقم 45 ميليون سهامدار عبور 

کرده است.
به گ��زارش بيداربورس به نقل از س��پرده گذاری 
مرک��زی اوراق به��ادار و تس��ویه وج��وه، محم��د 
باغس��تانی افزود: آمارها از افزایش دو برابری تعداد 
ثبت نام کنندگان در سامانه»سجام« در پایيز امسال 
نس��بت به مدت مش��ابه فصل قب��ل از آن حكایت 
دارد ب��ه طوری ک��ه بي��ش از 400 هزار س��هامدار 
 در س��ومين فصل س��ال در این س��امانه ثبت نام 

کردند.
وی با بيان اینكه زمان بندی انتقال سهام عدالت 
متوفيان ب��ه وراث نيز افزایش یافته اس��ت، اظهار 
داش��ت: س��امانه »مي��راث« ب��رای وراث متوفيان 
سال های 1384 تا 31 تيرماه 1399 سهام عدالت 
بازگشایی شده تا فرایند انتقال سهام به آنها تسریع 

یابد.
فراين�د�راي�گان�انتقال�س�هام�متوفيان�با���

»ميراث«
مدیرعامل ش��رکت سپرده گذاری مرکزی تاکيد 
کرد: تمامی فرایند ثبت نام در سامانه »ميراث« در 
شعب شرکت های کارگزاری و بانك های منتخب 
رایگان بوده و وراث نيازی به پرداخت وجه ندارند.

وی درباره آخرین آمار واریز س��ود سهام عدالت 
گفت: بيش از یك ميليون س��هامدار سهام عدالت 
همچنان با مش��كل ش��ماره ش��بای معتب��ر روبرو 
هستند که این افراد می توانند با ثبت نام و یا بروز 
رسانی اطلاعات خود در سامانه »سجام« در فرایند 

دریافت سود در دوره های بعدی قرار گيرند.

زم�ان�واري�ز�مرحل�ه�دوم�س�ود�س�هام���
عدالت

وی در خص��وص زم��ان واریز مرحله دوم س��ود 
سهام عدالت افزود: سازمان بورس و شرکت سپرده 
گ��ذاری مرکزی مكاتبات و مذاک��رات لازم را برای 
دریافت کل سود از شرکت های سرمایه پذیر انجام 
خواهد داد تا بتوانيم تا پایان س��ال باقيمانده سود 
این گروه از س��هامداران را نيز دریافت و به حساب 
آنها واریز کنيم. بر اس��اس آخرین اطلاعات شرکت 
سپرده گذاری مرکزی، بيش از سه ميليون و 700 
هزار س��هامدار سهام عدالت از س��ال 1384 فوت 
ک��رده اند که یكی از وراث متوفيان س��هام عدالت 
می تواند با مراجعه به 6 هزار ش��عبه دفاتر شرکت 
های کارگزاری و یا بانك های منتخب )بانك ملی، 
ملت، پارس��يان و تجارت( فرایند انتقال س��هام را 
انجام دهد. »س��جام«، س��امانه زیر س��اختی برای 
شناس��ایی مش��تریان برای ورود به باش��گاه بزرگ 
بازار س��رمایه اس��ت که تمام فعالان این بازار یك 
بار اطلاعات خود را در آن ثبت می کنند تا بتوانند 
خدمات متنوع ش��رکت س��پرده گذاری مرکزی را 

دریافت کنند.
گفتنی اس��ت، دریافت ک��د معاملاتی برای ورود 
به بازار س��رمایه، دریافت سودهای جاری، سنواتی 
و سود سهام عدالت، امكان ورود به درگاه ذینفعان 
بازار س��رمایه و اس��تفاده از خدمات آن شامل ميز 
خدم��ت الكتروني��ك، مش��اهده و دریافت گزارش 
دارای��ی، دریافت گواهی س��هام، فهرس��ت مجامع 
و برگ��زاری آن ب��ه ص��ورت الكتروني��ك، گزارش 
س��ودهای پرداخت ش��ده، تاریخچه س��ود س��هام 
عدالت و گزارش حق تقدم استفاده نشده از جمله 

مزایای مهم ثبت نام در سامانه »سجام« است.

نخست ریس��ك غير اقتصادی اس��ت که وضعيت 
اس��ت.  متاث��ر س��اخته  را  اقتص��ادی  متغيره��ای 
رخدادهای��ی نظير تنش های منطقه ای و برون مرزی 
و پيامد              های احتمالی آن در حوزه اقتصاد و سياست 
کشور شرایط ویژه ای را در بازارهای مالی ایجاد کرده 
است.برهمين اساس شكل گيری موج های قدرتمند 
تقاضا در همه بازارهای مالی عملا به در بسته خورده 
است؛ از این رو به نظر می رسد این بازارها به خصوص 
بازار سهام برای برون              رفت از چالش های کنونی درگير 
ریسك های متعددی هستند که می توانند ورود پول 
به بازار سرمایه کشور را با مخاطرات بيشتری مواجه 
کن��د.در ماه های قبل ني��ز بورس تهران نتوانس��ته 
عملك��رد قابل قبولی را به نمایش بگذارد، با این حال 
مخاط��رات بازار مذک��ور به اینجا ختم نمی ش��ود و 
سرمایه گذاران به دليل نااطمينانی های حاکم بر این 
ب��ازار و بی       ثباتی در تصميم گيری       ه��ا با خطر تهدید 
س��رمایه خود دس��ت به گریبانند؛ ب��ه  همين دليل با 
گذشت 9 ماه از سال  مشاهده می کنيم که بورس تا 
چه  ميزان متزلزل ظاهر شده است و برای ادامه مسير 
نيازمند محرک جدی و پایدار اس��ت تا از این راه به 
جبران نوسانات کاهشی بپردازد. در روزهای گذشته 
اهالی ب��ازار س��رمایه همزمان با تنزل ب��ه محدوده 
2ميليون و 100  هزار واحدی و ازدس��ت رفتن کانال 
2.2که سطح روانی مهمی محسوب می شود، مجددا 

با افزایش تردید مواجه شدند. 
ب��ا توجه ب��ه اینكه متغيره��ای اثرگ��ذار در روند 
صعودی بورس یعنی رش��د دلار، پيشروی انتظارات 
تورم��ی، فاصل��ه فاحش دو ن��رخ دلار نيمایی و آزاد 
به طور مش��خص س��ودآوری صنایع و ش��رکت های 
بورس��ی را تحت تاثي��ر منفی قرار داده اس��ت، به نظر 
می رس��د عوامل مذکور نتوانند تسهيل کننده مسير 

جریان نقد به سمت بورس باشند؛ این در حالی است 
که سطوح ارزندگی قيمت سهام به درجه ای رسيده 

که عملا نزول از این سطح امكان پذیر نيست. 
بر همين اساس با توجه به اینكه بازار برای استارت 
رش��د به دنبال بهانه ای جدی می گردد، می توان بيان 
ک��رد ک��ه در حال حاضر تنه��ا عاملی ک��ه می تواند 
ب��ورس را از رخوت چند ماه��ه نجات دهد، وضعيت 
آتی هلدینگ های بورس��ی اس��ت. بررسی وضعيت 
بازار نش��ان می دهد اگر ت��ا هفته های قبل نمادهای 
کوچ��ك به داد بازار رس��يدند، اکن��ون این مهم به 
مهره ای س��وخته بدل ش��ده  و جاماندگ��ی قيمتی 
این دس��ته از نمادها جبران شده اس��ت. علاوه بر این 
وضعي��ت با توجه به اینكه وضعيت هلدینگ ها متاثر 
از اخب��ار تجدید ارزیابی ه��ا در ميان مدت نمی تواند 
ب��ازار را تحت تاثي��ر ق��رار ده��د، بنابرای��ن می توان 
اینطور اس��تنباط کرد که بازار بدون محرک باید به 
اس��تقبال پایان س��ال  برود، بنابراین ممكن است در 
چنين شرایطی ش��اهد فرار سرمایه از بورس باشيم.

البت��ه این وضعيت نامطلوب تمام��ی بازارها را متاثر 
س��اخته است و در حقيقت زمينه       س��از ایجاد ناامنی 
در کليت اقتصاد کشور شده است، بنابراین نمی توان 
انتظار داش��ت بورس وارد مدار صعودی شود. ناامنی 
حاکم بر فضای کس��ب وکار، ریسك پذیری صنایع و 
شرکت ها را دوچندان کرده است. امری که در نهایت 
حاش��يه سود و درآمد ش��رکت ها را مورد هدف قرار 
می دهد.یك��ی از واقعيات ب��ازار در مقطع فعلی این 
اس��ت که اگر بازار با رشد روبه رو ش��ود، قدر مسلم 
نمی تواند پایداری چندانی داشته باشد. باید پذیرفت 
تا زمانی که قفل انتظارات تورمی باز نش��ود و دلار در 
نوس��انی محدود به کار خود ادامه ده��د، از تب تند 

تقاضا در بازار خبری نخواهد بود.
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يادداشت

دنيای�رمز�ارز

تجدید ارزیابی دارایی ها یكی از موضوعات مهم در مباحث مالی اس��ت و در اغلب کش��ورهایی که 
دارای تورم هس��تند، کاربرد دارد. به طوری که اس��تاندارد بين المللی شماره 29 حسابداری با عنوان 
حس��ابداری تورمی در این خصوص تدوین ش��ده اس��ت.ميثم علی محمدی،کارشناس پولی و بانكی 
در یادداش��تی برای پایگاه خبری بازار س��رمایه ایران)س��نا( نوش��ت:تجدید ارزیابی دارایی ها یكی از 
موضوعات مهم در مباحث مالی اس��ت و در اغلب کش��ورهایی که دارای تورم هس��تند، کاربرد دارد. 
به طوری که اس��تاندارد بين المللی شماره 29 حسابداری با عنوان حسابداری تورمی در این خصوص 
تدوین ش��ده است. حتی در کشور آمریكا هم که در چندسال اخير تورم نسبتا بالایی را تجربه کرده 
قبل از آنكه استانداردهای خاصی در این زمينه تدوین شود، ناشران موظف بودند در کنار صورت های 
مالی که با اس��تانداردهای قبلی تهيه می ش��د، ترازنامه و صورت مالی دیگری با موضوع ارزش واقعی 
دارایی های شرکت ارائه کنند. در کشور ما که تورم به رویه  اقتصادی هميشگی تبدیل شده، قطعا باید 

با تجدید ارزیابی، ارزش واقعی دارایی های شرکت ها را نمایان کرد.
تجدید ارزیابی دارایی ها دارای مزایای متعددی است که چند مورد آن به شرح زیر است:

1- تجدید ارزیابی دارایی ها باعث واقعی  شدن ترازنامه شرکت ها می شود.صورت های مالی می بایست 
وضعيت عملكرد واقعی ش��رکت ها را ترس��يم کنند، ولی به دليل ثبت اقلام دارایی ها به قيمت بهای 
تمام شده تاریخی، این مهم محقق نمی شود و تجدید ارزیابی دارایی ها می تواند به این امر کمك کند.

2- نس��بت های مالی شرکت ها را به صورت صحيح نش��ان می دهد. با به روزرسانی ارزش دارایی ها، 
بسياری از نسبت های مالی از قبيل ROA، ROE، حاشيه سود و... واقعی می شوند و قابليت اتكای 

بيشتری خواهند داشت.
3- س��هامداران از ارزش واقعی س��هام ش��رکت خود اطلاع پيدا می کنند. تجدید ارزیابی دارایی ها 
ترازنامه ش��رکت ها را واقعی می کند و س��هامداران درک صحيحی نس��بت به ارزش شرکت خواهند 

داشت و این موضوع در ميان مدت در قيمت سهم تاثيرگذار خواهد بود.
4- تجدید ارزیابی دارایی ها باعث اصلاح واقعی نس��بت حاش��يه سود خواهد شد. با تجدید ارزیابی 
دارایی ها، هزینه استهلاک واقعی در صورت سود و زیان هم به روز شده و سود خالص شرکت واقعی 
خواهد ش��د و این امر می تواند موجب کاهش دخالت بالادس��تی ها در اصلاح حاشيه سود شرکت ها 
ش��ود.با در نظ��ر گرفتن موارد فوق و با توجه به اینكه ای��ران همواره دارای تورم بوده و نياز به اصلاح 
ارزش دارایی ه��ا در صورت وضعيت مالی ش��رکت ها وجود دارد، تجدی��د ارزیابی همه طبقات دارایی 
می بایست برای همه شرکت ها الزامی شود. همچنين وضع قوانين و استانداردهای حسابداری همانند 

استاندارد شماره 29 نيز می تواند در این مسير کمك فراوانی کند.

تحلیل قیمت توکن ORDI بیت کوین
علی رغم قرار گيری بازار در فاز اصلاح، توکن ORDI بيت کوین موفق شده است عملكرد خوبی از خود 
نش��ان دهد و در چارت روزانه، روند صعودی خود را حفظ کند.عملكرد این توکن در ش��رایطی که حتی 
قيمت بيت کوین در حال کاهش اس��ت، توجه س��رمایه گذاران را به خود جلب کرده اس��ت. با این حال، 
مقاومت مهمی در مسير صعود ORDI مشاهده می شود که ممكن است باعث اصلاح قيمت این توکن در 
ماه ژانویه ش��ود. البته به نظر می رسد روند کلی صعودی باقی خواهد ماند.قيمت ORDI در نمودار چهار 
س��اعته در حال نزدیك ش��دن به مرز 80 دلار است و پتانسيل صعود تا 100 دلار را نيز دارد. با این حال، 
یك خط صعودی که از اتصال سقف ها به دست آمده است، به عنوان یك مقاومت در مسير صعود قيمت 
عمل خواهد کرد.علاوه بر این، قيمت در حال آزمایش س��طح 61.80 درصد فيبوناچی اصلاحی اس��ت و 
 ORDI انتظار می رود با حمایت شدن در این سطح، به روند صعودی خود ادامه دهد.در حال حاضر، توکن
حدود 78 دلار قيمت دارد که نشان دهنده عدم موفقيت در غلبه بر مقاومت خط صعودی است. از این رو، 
علی رغم روند صعودی اخير، خریداران در حالت بلاتكليفی به س��ر می برند و منتظر س��يگنال بریك آوت 
هستند. با توجه به اینكه بيت کوین در حال تلاش برای صعود به بالای سطح 45 هزار دلار است و اکنون 
در مرحله اصلاح قيمتی به سر می برد، آلت کوین ها نيز ممكن است به زودی قدرت خود را از دست بدهند.
با این حال، س��ابقه رالی های س��ال نو که پس از رالی بابانوئل به وقوع پيوسته اند، نشان می دهد که شانس 
ادام��ه روند صعودی برای بازار ارز دیجيتال همچنان وج��ود دارد.علاوه بر این، قيمت ORDI از افزایش 
علاقه معامله گران به توکن های BRC-20 س��ود می برد. بنابراین، در صورت غلبه بيت کوین بر مقاومت 
45 هزار دلار، این توکن هم پتانس��يل رسيدن به سطح روانی 100 دلار را خواهد داشت. در مقابل، وقوع 

یك روند نزولی منجر به کاهش قيمت تا ميانگين متحرک نمایی 50 روزه یا سطح 60 دلار خواهد شد.

افزایش قیمت توکن NFP در پی فعال سازی قابلیت 
استیکینگ

پلتفرم NFPrompt قصد دارد در راس��تای گسترش نقش کاربران خود، قابليت استيك کردن توکن 
NFP را ارائه کند. هدف این ش��بكه این اس��ت که قدرت تصميم گيری کاربران را افزایش داده و در عين 
حال، به آن ها پاداش دهد. این ویژگی جدید، مزیت هایی نظير امكان دریافت سهم از درآمد پلتفرم را برای 
طرف��داران واقعی توکن NFP به ارمغ��ان می آورد.خبر ارائه این ویژگی جدید موجب افزایش بيش از 13 
درصدی قيمت توکن NFP شد. همزمان با برگزاری مرحله دوم ایردراپ توکن  NFP، کاربران می توانند 
پس از راه اندازی ویژگی استيكينگ، انتظار سود قابل توجهی را داشته باشند. این مرحله در روز چهارشنبه، 
 NFP در بایننس بود، شروع شد. عرضه اوليه توکن NFP 27 دسامبر 2023 که مصادف با فهرست شدن
در 26 دس��امبر به پایان رسيد و روز بعد، کاربران ش��روع به معامله آن کردند.قيمت NFP از آن زمان با 
وجود کاهش های مقطعی، به صورت کلی افزایش یافته اس��ت. در زمان انتشار این خبر، هر NFP حدود 
1.01 دلار قيمت دارد و از روز جمعه، 29 دسامبر تا کنون بيش از 12.5 درصد افزایش یافته است.به نظر 
می رس��د این افزایش قيمت در واکنش به خبر ارائه ویژگی جدید رخ داده اس��ت. در حالی که این توکن 
رش��د قابل توجهی را به ثبت رس��انده، اما همچنان حدود 17 درصد پایين تر از سقف قيمتی خود معامله 
می شود. سقف تاریخی قيمت توکن NFP در روز اول معاملات )27 دسامبر( در قيمت 1.28 دلار به ثبت 
رس��يد. در حال حاضر، ارزش بازار NFP با حدود 12 درصد افزایش به بيش از 252 ميليون دلار رسيده 

و حجم معاملات آن با رشدی 59.5 درصدی، حدود 235 ميليون دلار است.

بلک راک شرکای خود را معرفی کرد
بلك راک )Blackrock(، بزرگ ترین ش��رکت مدیریت دارایی در جهان، در آخرین پرونده اصلاح ش��ده 
خود، جی پی مورگان )JPMorgan( و جين اس��تریت )Jane Street( را به عنوان ش��رکای مجاز اصلی 
برای ایجاد و بازخرید س��هام صندوق قابل معامله در بورس )ETF( اس��پات بيت کوین خود معرفی کرد.
این امر، پس از آن صورت گرفت که جيمی دیمون، مدیرعامل جی پی مورگان، در جلس��ه  اس��تماع سنا و 
در پاسخ به پرسش سناتور اليزابت وارن اظهار داشت که بيت کوین و ارزهای دیجيتال عمدتا برای مقاصد 
مجرمانه استفاده می شوند و اگر او به جای دولت بود، کریپتو را ممنوع اعلام می کرد.در آخرین روز مهلت 
تعيين ش��ده توسط کميسيون بورس و اوراق بهادار ایالات متحده )SEC(، بلك راک، پرونده به روز شده ای 
را برای ETF بيت کوین خود ارسال کرد.SEC به متقاضيان ETF اسپات بيت کوین تا روز جمعه فرصت 
داده بود تا پرونده های اصلاح شده خود را جهت قرارگيری در اولين موج از تصميم گيری ها در اوایل ژانویه، 
ارس��ال کنند. علاوه بر این، طبق گزارش ها، رگولاتور اوراق بهادار اذعان کرده که خواهان معرفی ش��رکای 
مجاز )AP( در پرونده های اصلاح ش��ده است.گابور گورباکس، مدیر استراتژی دارایی های دیجيتال ون اک 
)VanEck(، روز جمع��ه در م��ورد توافق جی پی مورگان با بلك راک، با وجود موضع منفی دیمون درباره 
رمزارزها، در پلتفرم رسانه اجتماعی X اظهار داشت:سه هفته پس از جلسه دیمون با کنگره، شرکت تحت 
امر او به عنوان شریك مجاز ETF بيت کوین بلك راک معرفی شد، …شاید وقت آن رسيده که این بيانيه 
را پس بگيریم؟در همين حال، گلگسی/اینوس��كو )Invesco/Galaxy( طبق پرونده به روز شده خود در 
SEC ني��ز جی پی مورگان را به عنوان یك ش��ریك مجاز برای ETF بيت کوین پيش��نهادی خود معرفی 
کرده است.علاوه بر شرکت های یاد شده، چندین متقاضی دیگر ETF اسپات بيت کوین از جمله، والكری 
)Valkyrie(، بيت وایز )Bitwise(، فيدليتی )Fidelity(، آرک اینوستمنت )Ark Investments( و 
چندین ش��رکت دیگر، پرونده های اصلاح ش��ده خود را جهت بررسی در روز جمعه به SEC ارسال کردند.

در همين حال، گزارش اخير رویترز حاکی از آن است که SEC به طور بالقوه ممكن است هفته آینده با 
متقاضيان ETF تماس بگيرد. این امر نشان می دهد که SEC ممكن است تا روز سه شنبه یا چهارشنبه 

در مورد درخواست های ETF اسپات بيت کوین تصميم بگيرد.

نهنگ های بیت کوین دوباره بازار را تکان دادند
 ،)CEX( به یك صرافی متمرکز )BTC( با مشاهده نقل و انتقالات قابل توجه از سوی نهنگ های بيت کوین
 BTC بار دیگر بيت کوین توجهات جهانی را به خود جلب کرد.داس��تان از این قرار اس��ت که اخيراً 14.5 هزار
بين کيف پول های ناش��ناخته و کوین بيس )Coinbase(، جابه جا ش��د.گویا فعاليت نهنگ های بيت کوین در 
روز شنبه که با افت قيمت این رمزارز همراه بوده، به سرعت در کل بازار ارزهای دیجيتال کشش قابل توجهی 
را پدید آورده است.همچنين یك تحليل گر برجسته کریپتو، پویایی بازار فعلی BTC را بيشتر مورد توجه قرار 
داده و دس��ت به اس��تنباط های صعودی برای این توکن زده است.براس��اس داده ها، 14.5 هزار بيت کوین ميان 
کيف پول هایی از مبدأ/مقصد کوین بيس جابه جا شد. علاوه بر این، در مجموع چهار تراکنش، 8936 بيت کوین 
از طریق کيف پول های ناش��ناخته ای به کوین بيس منتقل ش��د، در حالی که در چهار تراکنش مجزا، 5564 
 BTC بيت کوین از کوین بيس به کيف پول های ناشناخته انتقال یافت. در زمان نگارش این خبر، نمودار قيمت
یك حرکت نزولی را نشان داده و طی 24 ساعت گذشته 2.05 درصد کاهش یافته و به 41652.53 دلار رسيده 

که این سير نزولی با افت هفتگی 4.55 درصدی همراه بوده است.

میثم علی محمدی
کارشناس پولی بانکی

کاربرد تجدید ارزیابی دارایی ها در مباحث 
مالی 
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